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افزایش سه هزار هکتاری کشت کلزا در مازنــدران

استاندار مازندران: 

راه اندازی پایانه صادراتی میاندورود 
ضروری است

رییس کل دادگستری مازندران عنوان کرد؛

توجه به اقدامات پیشگیرانه 
برای جلوگیری از تعرض

 به منابع طبیعی

 مدیر عامل آب و فاضلاب مازندران :

تامین و بهسازی آب 
آشامیدنی ۲۰۰ روستای 

مازندران اجرا شد

مدیرکل انتقال خون مازندران  اعلام کرد:

کاهشی بودن ذخایر خونی 
مازنـــدران

آیا باغ شما
 شناسنامــه دارد؟!

ثبت نام دریافت 
اینترنت رایگان
 تا پایان دی ماه

 ادامه دارد

آغاز ثبت نام 
نامزد های انتخابات 
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*سرمقاله/ سردار حمید هداوند 
سرقت یکی از دغدغه های اصلی شهروندان است تا بدانجا که شاهد 
به سرقت رفتن وسایل عمومی و شهری از جمله دریچه های آب 
و فاضلاب، نرده های کنار خیابان و پیچ و مهره های پل های هوایی 
و تیرهای چراغ برق هستیم که در نوع خود مشکلات مختلفی را 

برای شهروندان به همراه دارد.
تا  است،  شهروندان  اصلی  دغدغه های  از  یکی  امروزه  سرقت، 
بدانجا که شاهد به سرقت رفتن وسایل عمومی و شهری از جمله 
دریچه های آب و فاضلاب، نرده های کنار خیابان و پیچ و مهره های 
پل های هوایی و تیرهای چراغ برق هستیم که در نوع خود مشکلات 
که  وسایلی  دارد. سرقت  به همراه  برای شهروندان  را  مختلفی 
مربوط به یک شهر است و در ظاهر امر نیز نمی تواند قیمت بالایی 
داشته باشد.سارقان این وسایل را به عنوان اوراقی و با قیمت های 
بسیار نازل به مالخرها می فروشند و از آنجا که این سرقت ها غالباً 
توسط معتادان متجاهر اتفاق می افتد در حقیقت این افراد به هر 
قیمتی صرفاً به دنبال تهیه هزینه موادمخدر روزانه خود هستند و 
برای این امر به هر کاری یا به هر سرقتی دست می زنند. از این 
رو به طور حتم جمع آوری و ساماندهی معتادان متجاهر ضرورت 
خود را بیش از هر زمان دیگری نشان می دهد؛ چرا که حضور 
معتادان متجاهر در سطح جامعه به طور حتم مشکلات مختلفی را 
به همراه دارد که سرقت نمونه ای از این مشکلات است که توسط 
سارقان انجام می شود.در سال های اخیر فرماندهی انتظامی تهران 

بزرگ پیگیر ساماندهی و جمع آوری معتادان متجاهر در سطح شهر 
می باشد؛ چرا که بررسی های به عمل آمده نشان دهنده این موضوع 
است که این افراد در بسیاری از سرقت های خرد سهیم هستند و 
جمع آوری و ساماندهی آنان می تواند در کاهش برخی جرائم از 

جمله سرقت های جزئی تأثیرگذار باشد.
از سوی دیگر به نظر می رسد برخورد با مالخرها باید با شدت 
به طور حتم  نبودند،  مالخرها  اگر  که  انجام شود؛ چرا  بیشتری 
سارقان به راحتی قادر به فروش اموال سرقتی نبودند از این رو 
می توان اذعان داشت که مالخرها مشوقان خوبی برای سارقان 
هستند از این رو مقابله و برخورد با مالخرها و سارقان متجاهر 
به طور حتم می تواند در کاهش سرقت تأثیر مستقیم و به سزایی 
داشته باشد.به نظر می رسد که برای ساماندهی این مهم، حضور 
و ورود سایر سازمان های مسئول در ساماندهی این افراد ضروری 
است و باید در این زمینه اهتمام ویژه ای از سوی همه سازمان ها 

داشته باشیم.
 نیروی انتظامی در حوزه برخورد با سارقان و مالخران با اجرای 
طرح های مختلفی از جمله طرح رعد پلیس پیشگیری، طرح کاشف 
پلیس آگاهی به طور مستمر با سارقان و مالخران برخورد می کند 
و همچنین در حوزه جمع آوری معتادین متجاهر با اجرای مستمر 
طرح ظفر با این معضل نیز برخورد جدی و اثرگذار دارد و علاوه 
بر جمع آوری معتادین آن ها را به مراکز معتبر بازپروری تحویل 

می دهد.

کاهش سرقت های خرد با جمع آوری معتادان متجاهر
*یادداشت/ مهدی سودآوری

بسیاری از مردان احساسات خود را سرکوب می کنند و تمایلی به صحبت درباره سلامت روان خود به صورت 
آشکارا ندارند. این در حالی است که به طور خاص مردان و پدران امروزی برای سلامت روان خود به کمک 
بیشتری نیاز دارند.توجه به سلامت روان موضوع بسیار مهمی است که باعث افزایش رضایت از زندگی خواهد 
شد. دکتر »فریبرز درتاج«، رئیس انجمن روان شناسی تربیتی ایران با این مقدمه که باید به سلامت روان مردان 
و پدران جدی تر فکر کنیم، گفته: »بسیاری از مردان احساسات خود را سرکوب می کنند و تمایلی به صحبت 
درباره سلامت روان خود به صورت آشکارا ندارند. این در حالی است که به طور خاص مردان و پدران امروزی 
برای سلامت روان خود به کمک بیشتری نیاز دارند. البته در وضعیت اقتصادی دشوار فعلی جای تعجب نیست 
که پدران امروزی همه در تلاش برای برآورده کردن خواسته های زندگی باشند و در میان انبوه این مشغولیت ها، 

مسلماً سلامت روان پدران رو به افول است.«در ادامه، نکاتی روان شناسانه در همین باره مطرح خواهد شد.
تایید و قدردانی، نیاز پدرهای امروزی

در سده پیش، مهم ترین نقش هر پدری صرفا تامین مالی خانواده بود. نقش های عاطفی به صورت کامل بر 
عهده زنان بود اما در دنیای امروز دیگر پدر بودن در تامین مالی خانواده خلاصه نمی شود. هرچند که با مشکلات 
اقتصادی اخیر انجام این کار هر روز دشوارتر از پیش می شود. برای همین پدران روز به روز بیشتر از خواسته ها 
و نیازهای خود می گذرند  و برای تامین یک زندگی مناسب برای خانواده از خودگذشتگی می کنند. قاعدتا اولین 
چیزی که برای افزایش سلامت روان مردان لازم است، دریافت تایید و قدردانی مناسب برای تامین یک زندگی 
مناسب برای همسر و فرزندان است. گاهی زنان برای بیان نیازهای عاطفی خود از جملاتی مانند »او فقط 
خرجی می دهد«، »غیر از پول درآوردن هیچ کار دیگری انجام نمی دهد« و ... استفاده می کنند. این جملات 
برای فردی که تمام قوای ذهنی و جسمانی خود را صرف تامین مالی خانواده کرده، بسیار دردآور است زیرا 
احساس می کند که طرف مقابل زحمات او را کوچک و ناچیز قلمداد می کند. برداشت زنان و مردان از یک جمله 
متفاوت است. مثلا زنان از کلمات به صورت اصطلاحی استفاده می کنند  ولی معنی دقیق کلمه برای مردان 
مطرح است. پس وقتی زنی می گوید در یخچال هیچ چیز نداریم، از نظر خود او یعنی آن چه که او نیاز داشته 
وجود نداشته است، اما از نظر یک مرد این جمله یعنی دقیقا هیچ چیز و مطلقا هیچ چیز در یخچال وجود ندارد!

این باور اشتباه را فراموش کنید
موضوع بعدی، برخورد خود مردان با مشکلات است. بسیاری از مردان فکر می کنند اگر مشکلات اقتصادی، 
روحی و روانی خود را بیان کنند آن گاه مردانگی  آن ها زیر سوال خواهد رفت. اما واقعیت این است که مشکلات 
سلامت روان باعث مرگ می شود! میزان مرگ در اثر خودکشی در مردان سه برابر زنان است. پس بیان 
احساسات و عواطف، ترس ها و نگرانی ها با دوست قابل اعتماد یا شریک زندگی برای حفظ سلامت روان 

ضروری است.
حواس تان به خودتان هم باشد

نکته بعدی، توجه و اولویت دادن به خود و نیازهای خود است. گاهی فداکاری و از خودگذشتگی یک پدر یا مرد 
برای دیگر اعضای خانواده اش آن قدر زیاد می شود که تبدیل به وظیفه شده و به جای قدردانی از انجام آن، 
در صورت انجام ندادن شکایت بقیه را در پی خواهد داشت. توجه به سلامت جسم و روح برای هر فردی از 

اولویت هاست. تا ما سلامت نباشیم امکان انجام وظایف برادری، همسری یا والدینی خود را هم نداریم.
حمایت اجتماعی را جدی بگیرید

داشتن حلقه حمایت اجتماعی برای افزایش سلامت روان به شدت ضروری است. چیزی که در مردان به شدت 
کمتر از زنان است. زیرا رفت و آمد با دوستان در فرهنگ ما برای مردان مترادف با »رفیق بازی« قرار گرفته است. 
گاهی حتی در خواستگاری نداشتن دوست و رفیق برای مرد جزو موارد مثبت لحاظ می شود! در حالی که فردی 
که توان ایجاد رابطه دوستانه و حفظ آن را ندارد، قاعدتا توان ایجاد رابطه عاطفی مناسب با همسر و فرزندان خود 
را هم نخواهد داشت. داشتن حلقه دوستانی که بتوان با آن ها درباره مشکلات، ترس ها و اضطراب ها صحبت 
کرد و مورد حمایت قرار گرفت، برای هر شخصی واجب است.بیان و نشان دادن احساسات و عواطف یک راه 
سالم برای برخورد با آن هاست. در فرهنگ ما کلیشه های جنسیتی شدیدی درباره بروز احساسات در مردان وجود 
دارد. گریه کردن، بیان غمگین بودن، مضطرب بودن و ... نشان از بلوغ عاطفی هر فرد است. نکته آخر این که 
روح و روان مردان هم به اندازه زنان حساس، شکننده، آسیب پذیر و پر از احساسات و عواطف مختلف است و 
بیان نکردن احساسات به معنای نبود آن ها نیست. مشکلات سلامت روان مردان کاملا واقعی و کشنده است، 

آن ها را جدی بگیریم.

افول سلامت روان در مردان
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رحمان شجاعی:  استاندار مازندران گفت: زمین های حاصلخیز و تولید 
کشاورزی کیفی میاندورود راه اندازی پایانه صادراتی در این شهرستان را به 

یک ضرورت فوری تبدیل کرده است.
 سید محمود حسینی پور در جلسه شورای اداری میاندورود بیان داشت: 
شرایط آب و هوا و کیفیت خاک این شهرستان سبب تولید محصولات 
کشاورزی با کیفیت شده است که این تولیدات قابلیت صادرات دارد.استاندار 
مازندران اظهار داشت: برای راه اندازی پایانه صادرات در میاندورود در قالب 
طرح مولد سازی ۲۰ هکتار زمین برای این امر اختصاص خواهد یافت و 
یکی از مصوبات سفر شهرستانی به میاندورود است.حسینی پور با بیان این 
که، طرح های زیرساختی کشاورزی این شهرستان توسعه مطلوبی نداشته 

است، بیان داشت: در سال جاری با اجرای ۵۵ طرح کشاورزی با سرمایه 
گذاری ۴۷۹ میلیارد ریالی تلاش شد بخشی از این کمبودها جبران شود.

وی ادامه داد: تمامی مصوبات ستاد تسهیل و رفع موانع تولید که در سفرهای 
شهرستانی مصوب می شود به طور حتمی باید اجرا شود.نماینده عالی دولت 
در مازندران با بیان این مطلب که اجرای این مصوبات زمینه رونق اقتصادی 
و اشتغال پایدار را فراهم می کند، بیان کرد: تحت هیچ شرایطی زیبنده 

نیست که مدیران استان تصمیمی اتخاذ کنند و آن اجرا نشود.
در نوزدهمین سفر شهرستانی استاندار مازندران، بازدید از طرح های عمرانی 
شهرستان، برپایی جلسه با نمایندگان اقشار برای بیان دیدگاه و مشکلات 
با  نقاط ضعف و قوت، جلسه  ادارات و شناسایی  بررسی عملکرد  مردم، 

دهیاران و اعضای شوراهای اسلامی، بررسی فعالیت اقتصادی با حضور 
نمایندگان واحدهای تولیدی و برگزاری شورای اداری برنامه ریزی شده بود.

در این سفر علاوه بر شناسایی نظام مسایل روستاها، مصوبات نیز در جلسات 
شورای اداری تصویب رسید. میاندورود زمستان سال ۱۳۸۹ به شهرستان 
ارتقاء یافت و از ساری جدا شد. شهرستان میاندورود، به مرکزیت شهر 
سورک حدود ۶۰ هزار نفر جمعیت دارد.شهرستان میاندورود دارای ۲ بخش 
به مرکزیت شهر سورک سه  مرکزی و گهرباران است. بخش مرکزی 
دهستان به نام های کوهدشت شرقی، میاندورود بزرگ و کوهدشت غربی 
و بخش گهرباران به مرکزیت طبقده هم ۲ دهستان به نام های گهرباران 

شمالی و گهرباران جنوبی دارد.

استاندار مازندران: 

راه اندازی پایانه صادراتی میاندورود ضروری است

خدیجه آقاجانی: رییس بیمارستان شهید یحیی نژاد بابل گفت: خیران 
در سه ماه گذشته در مجموع مبلغ ۲ میلیارد و ۳۶۰ میلون ریال به این 

بیمارستان به منظور تهیه تجهیزات پزشکی اهدا کرده اند.
به گزارش روابط عمومی بیمارستان شهید یحیی نژاد بابل، ایمان جهانیان 
با بیان اینکه خیرین و نیکوکاران همیشه به این بیمارستان نگاه ویژه ای 
داشته اند که شایسته تقدیر است، اظهار داشت: خانواده خیر نیک اندیش 
مرحوم "عباسعلی کلانتری" و مرحومه حاجیه "ثریا شیخ" یک دستگاه 
مانیتورینگ به مبلغ ۶۰۰ میلیون ریال، خانواده خیر نیک اندیش "حاج 
و  تجهیزات  خرید  جهت  ریال  میلیون   ۵۰۰ مبلغ  شیروش"  غلامعلی 
همچنین "حاج امیر قلی تبار" مبلغ ۳۸۰ میلیون ریال جهت خرید دستگاه 
اره گچ بری پرداخت کردند.وی اظهار داشت: جمعی از بیماران بخش پوست 
بیمارستان شهید یحیی نژاد برای خریداری یک دستگاه اسپری کرایو مبلغ 
۱۲۰ میلیون ریال به بیمارستان اهدا کرد و همچنین درآمد حاصل از بازارچه 
خیریه بیمارستان صرف خرید تشک در جمع به مبلغ ۸۰ میلیون ریال 
شد.جهانیان گفت که خانواده خیر نیک اندیش آقای امیر رضا نورالله زاده 
سه عدد صندلی تابوره و یک عدد تلویزیون ۳۲ اینچ به ارزش ۱۵۰میلیون 
ریال، خانواده خیر نیک اندیش مرحومه ام کلثوم خرسندی سه عدد تشک 

بیمار به مبلغ ۱۰۰ میلیون ریال، خیر نیک اندیش آقای سید احمد کیانژاد 
جهت تهیه سرم به مبلغ یکصد میلیون ریال و خانواده خیر نیک اندیش 
مرحومه فاطمه فلاح یک عدد ویلچر و پایه سرم به مبلغ ۵۰میلیون ریال 
به بیمارستان اهدا کردند.این مسئول در همین راستا ادامه داده و اظهار 

داشت: خیر نیک اندیش آقای ابراهیم آزادیان هزینه جهت بخش قلب 
به مبلغ ۶۰ میلیون ریال، خانم سودابه غروی یک دستگاه اتوسکوپ به 
ارزش ۵۰ میلیون ریال، خانم گوهر موسوی ۵۰ میلیون تومان جهت تعمیر 
دستگاه نوردرمانی به این مرکز اهدا کردند و همچنین به نیت زنده یاد 
سرکار خانم سیده عذرا بیگم محمدی، ۴ عدد کپسول اکسیژن به مبلغ 
۱۲۰میلیون ریال خریداری و تحویل این مرکز شد.دانشگاه علوم پزشکی 
بابل که سال ۱۳۶۲ مجوز تاسیس دریافت کرد، سال ۱۳۶۴ نخستین گروه 
دانشجو را پذیرفت و به عنوان نخستین دانشگاه علوم پزشکی شمال کشور 
فعالیتش آغاز شد. این دانشگاه دارای ۱۰ دانشکده و یک پژوهشکده اعم 
از دانشکده پزشکی، دندانپزشکی، پیراپزشکی، پرستاری و مامایی رامسر، 
دانشکده طب ایرانی، پردیس خودگردان، توانبخشی، بهداشت و پرستاری 
و مامایی است و پژوهشکده سلامت هم در این دانشگاه فعالیت دارد.در 
حال حاضر این دانشگاه علوم پزشکی بیش از چهار هزار و ۳۰۰ دانشجوی 
داخلی و ۳۶۸ عضو هیئت علمی دارد. ۲۴ دانشجوی خارجی هم در این 
دانشگاه تحصیل می کنند.مازندران دارای ۲ دانشگاه علوم پزشکی مستقل 
به نام های دانشگاه علوم پزشکی مازندران به مرکزیت ساری و دانشگاه 

علوم پزشکی بابل است.

رییس بیمارستان شهید یحیی نژاد بابل  خبرداد:

کمک ۲ میلیارد و ۳۶۰ میلیــون ریالی خیــران 
به بیمارستان شهید یحیی نژاد بابل

 رییس کل دادگستری مازندران بر لزوم توجه به اقدامات پیشگیرانه برای 
جلوگیری از تعرض به منابع طبیعی و تغییرغیرمجاز اراضی زراغی و باغی 
تاکید کرد.حجت الاسلام محمدصادق اکبری در جلسه شورای حفظ حقوق 
بیت المال دادگستری استان، افزود: اداره کل ثبت اسناد و املاک استان و 
سازمان امور مالیاتی با همکاری سایر نهادهای و دستگاه های ذیربط نسبت 
به رفع مشکل قیمت گذاری اراضی در مازندران که موجب کاهش گرایش 

مردم به درخواست سند در اراضی کشاورزی شده، اهتمام داشته باشند و 
قطعاً دستگاه قضائی استان نیز در این مسیر حامی ادارات استان در اجرای 
قانون خواهد بود.رئیس کل دادگستری استان مازندران همچنین اهتمام به 
امر پیشگیری را مورد توجه قرار داد و گفت: یگان های انتظامی و حفاظتی 
و پلیس گشت با همراهی ادارات منابع طبیعی، راه و شهرسازی، شهرداری، 
را  پیشگیرانه  وضعی  اقدامات  مرتبط  مسئولان  همه  و  کشاورزی  جهاد 

پررنگ تر از گذشته در دستور کار خود قرار دهند تا تجاوز و تعدی به منابع 
ملی و طبیعی و تغییر غیرمجاز اراضی زراعی و باغی را شاهد نباشیم.

و عدم  اشخاص  توسط  دولتی  اراضی  از تصرف  اکبری  الاسلام  حجت 
پیگیری ادارات مربوطه نیز انتقاد کرد و گفت: ادارات مربوطه در اسرع وقت 
نسبت به رفع تصرف از اراضی که در تصرف غیرقانونی اشخاص هستند، 

اقدام کنند.

رییس کل دادگستری مازندران عنوان کرد؛

توجه به اقدامات پیشگیرانه برای جلوگیری از تعرض به منابع طبیعی

در  ذخایر خون  کاهش  از  مازندران  انتقال خون  مدیرکل  میری:  فاطمه 
استان خبر داد.محمدی فیروزجایی مدیرکل انتقال خون مازندران با توجه 
به وضعیت شکننده میزان ذخایر خون در استان، گفت: در حال حاضر همه 
گروه های خونی به ویژه O+ و A+ مورد نیاز است.او افزود: با توجه به 
فرارسیدن فصل سرما و شیوع آنفلوآنزا در سطح جامعه، نیاز به خون افزایش 

پیدا کرده و ذخیره خون استان کاهش نیز پیدا کرده است.
محمدی فیروزجایی با توجه به وضعیت شکننده میزان ذخایر خون در استان، 
افزود:از مردم نوعدوست استان دعوت می کنیم برای اهدای خون به مراکز 

انتقال خون مراجعه کنند.
او همچنین از شروع به کار مرکز اهدای خون در محل کلینیک طوبی خبر 
داد و گفت: با پیگیری های به عمل آمده و مساعدت دانشگاه علوم پزشکی 
استان، به منظور رفاه حال مردم شهرستان ساری و تسهیل دسترسی آنان 
به مراکز اهدای خون، مرکز اهدای خون در محل کلینیک طوبی دایر شد.

مدیرکل انتقال خون مازندران افزود: این مرکز روز های پنج شنبه هرهفته 
از ساعت ۸ تا ۱۲ در محل کلینیک طوبی واقع در بلوار خزر، آماده پذیرش 
داوطلبان اهدای خون است.محمدی با اشاره به اهمیت و ضرورت اهدای 

خون در استان به واسطه داشتن ۴۷ بیمارستان و مرکز درمانی و حدود 
۱۴هزار بیمار خاص )تالاسمی، سرطانی، هموفیلی و دیالیزی( و همچنین 
گردشگر پذیری استان، سوانح و تصادفات جاده ای و... بر لزوم مشارکت 
مستمر هم استانی ها در امر انساندوستانه اهدای خون تاکید کرد.او با قدردانی 
از نوع دوستی و ایثار مردم شریف استان در امر اهدای خون، گفت: در ۹ماهه 
امسال بیش از ۱۲۶هزار نفر به مراکز و تیم های سیار اهدای خون مازندران 
مراجعه کردند که از این تعداد بیش از ۱۰۵ هزار نفر موفق به اهدای خون 

شدند.

مدیرکل انتقال خون مازندران  اعلام کرد:

کاهشی بودن ذخایر خونی مازنـــدران

کمالی: رییس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان آمل با اشاره به 
اجرای طرح ضربتی قاچاق چوب در این شهرستان گفت که در راستای 
اجرای این طرح چوب های قاچاق در پارکینگ یک منزل مسکونی کشف 
شد.علی اصغر اسماعیل زاده افزود:  در هفته جاری، طرح ضربتی مقابله با 
قاچاق چوب توسط یگان حفاظت منابع طبیعی استان مازندران - ساری و 
شهرستان آمل با مشارکت پلیس امنیت اقتصادی استان و پلیس آگاهی 

شهرستان آغاز شد.وی ادامه داد: : در راستای اجرای یک مرحله از طرح 
ضربتی مقابله با قاچاق چوب ماموران پلیس امنیت اقتصادی و آگاهی و 
امام زاده  استان و شهرستان و سرجنگلبانی  یگان حفاظت منابع طبیعی 
عبدالله و شرکت مجری طرح حفاظت چوب و کاغذ، بیش از ۱۰ مترمکعب 
چوب صنعتی قاچاق و ۱۰ تن هیزم قاچاق کشف و توقیف کردند.رییس 
اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان آمل گفت: علاوه بر کارگاه های 

چوب بری و مراکز دپوی چوب، بخشی از چوب قاچاق در پارکینگ یک 
منزل مسکونی کشف شد و برای متخلفان پرونده تخلف تنظیم و به مرجع 

قضایی ارسال می شود.
وی با اشاره به اقدامات حفاظتی و شناسایی مخفیگاه متخلفان افزود: اجرای 
این طرح ضربتی در سطح شهرستان ادامه خواهد داشت و منطقه برای 

متخلفان حوزه منابع طبیعی ناامن می شود.

رییس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان آمل :

چوب های قاچاق از پارکینگ منزل مسکونی در آمل سر در آورد

مائده فرخی:  مدیر عامل آب و فاضلاب مازندران گفت:  تامین و بهسازی 
آب آشامیدنی ۲۰۰ روستای استان از ابتدای فعالیت دولت سیزدهم تاکنون 
با اقدامات جهادی صورت گرفته انجام شد. بهزاد برارزاده در حاشیه بازدید 
از طرح های آبرسانی ساری در گفت و گو با خبرنگاران افزود: از میان این 
روستاها،   برخی نقاط در آغاز فعالیت دولت سیزدهم حتی فاقد آب بهداشتی 

و تاسیسات آبرسانی لازم بودند.
وی ادامه داد: دراین مسیر کادر اجرایی آب و فاضلاب مازندران با تلاش 
هایی که از خود نشان دادند توانستند عملیات آبرسانی در مناطق روستایی 
دورافتاده و صعب العبور مازندران را انجام دهند و شبکه آبرسانی را در این 

مناطق راه اندازی کنند.مدیرعامل آب و فاضلاب مازندران اجرای طرح 
های آبرسانی در مناطق صعب العبور و دوردست در استان را نشانه توجه 
ویژه دولت سیزدهم به مناطق محروم و روستاهای کم برخوردار دانست.

وی خاطر نشان کرد: با تلاش نیروهای عملیاتی این شرکت، در ۲.۵ سال 
گذشته عملیات بهسازی تاسیسات آبرسانی درسطح ۲۰۰ روستای مازندران 
به پایان رسید که اقدامی بی سابقه در طول فعالیت این شرکت به شمار می 
رود.بنا به گزارش اخیر شرکت  آب و فاضلاب مازندران از سال ۱۴۰۰ تا 
کنون ۴۸۵ طرح آب رسانی با سرمایه گذاری هشت هزارو ۷۳۴ میلیارد ریال 
که از این میزان پنج هزارو ۶۷۲ میلیارد ریال در بخش روستایی و سه هزارو 

۶۲میلیارد ریال در حوزه شهری عملیاتی شده است.با توجه به بالا بودن 
تعداد روستاهای ادارای تنش آبی و فاقد تاسیسات آب رسانی در مازندران با 
پیگیری و همکاری دولت سیزدهم، تفاهم نامه همکاری بین استانداری و 
ستاد محرومیت زدایی سپاه کشور برای آبررسانی به یکهزارو ۳۵۰ روستای 
استان با سرمایه گذاری ۴۰ هزار میلیارد ریال منعقد شده است که در دست 
اجرا است.شرکت آب و فاضلاب مازندران یک میلیون و ۱۰۲ هزار مشترک 
را در ۵۸ شهر و یکهزار و ۶۷۸ روستا زیرپوشش دارد.منابع آبی مازندران از 
۷۲۰ حلقه چاه، ۳۵۳ دهنه چشمه و سه سد با ظرفیت تولید و استحصال 

۵۲۲ میلیون مترمکعب تامین می شود.

 مدیر عامل آب و فاضلاب مازندران :

تامین و بهسازی آب آشامیدنی ۲۰۰ روستای مازندران اجرا شد

بیمه تکمیلی تمامی بازنشستگان روی 
میز صندوق روستاییان و عشایر

مدیرعامل صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر درخصوص نحوه محاسبه حق 
بیمه و پرداخت مستمری و میزان مطالبات این صندوق از دولت توضیح داد.بیت الله برقراری 
درخصوص اینکه علی رغم وجود بیمه های پایه همچون تامین اجتماعی و سلامت و ...، صندوق 
بیمه روستاییان و عشایر چرا ایجاد شد گفت: این صندوق بیمه بر اساس اصل ۲۹ قانون اساسی 
تشکیل شد چرا که دولت مکلف به ایجاد بیمه برای آحاد مردم است حال آنکه سایر بیمه ها، 
یا اجباری و یا بر اساس رابطه کارفرمایی و کارگری و یا برای پوشش کارکنان دولت ایجاد 
اقتصاد کشور دارند  از آحاد مولد جامعه که نقش اساسی در تولید و  اما بخشی  شده است، 
بیمه نبودند چرا که کارفرمایی نداشتند لذا در سال ۸۴ این صندوق به صورت پوشش بیمه 
»اختیاری« راه اندازی شد تا کشاورزان، روستاییان و عشایر از خدمات آن بهره مند شوند.وی 
همچنین درخصوص نحوه محاسبه حق بیمه و پرداخت آن نیز گفت: برای این امر سطوح 
درآمدی ۸ گانه ای تعریف شده تا فرد با اختیار خودش یک سطحی را برای بیمه پردازی انتخاب 
می کند که این سطوح هر ساله افزایش می باد البته در سال های قبل کمتر افزایش یافته بود، اما 
در دولت سیزدهم با عنایت ویژه ای که صورت گرفت در سال گذشته شاهد افزایش ۶۰ درصدی 
سطوح و امسال نیز سطوح درآمدی حدود ۶۰ درصد افزایش یافت؛ لذا افراد هر سطحی را که 
برای بیمه پردازی انتخاب کنند، فقط یک سوم حق بیمه را شخص و دو سوم آن را دولت پرداخت 
می کند. برای مثال اگر فردی سطحی از بیمه پردازی را انتخاب کرد که حق بیمه اش یک میلیون 
تومان شود، فقط ۵ درصد آن یعنی ۵۰ هزار تومانش را از جیب باید بپردازد، اما دولت دو برابر این 
رقم یعنی۱۰۰ هزار تومان بابت حق بیمه این فرد به صندوق می پردازد که هر چه از سطح اول 
درآمدی به سمت سطح درآمدی هشتم برویم، حق بیمه پرداختی فرد و دولت به صندوق بیشتر 
می شود.مدیرعامل صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر با حضور در برنامه ای 
تلویزیونی افزود: سطح درآمدی هشتم برای امسال حدود ۵ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان تعیین 
شده که فرد با انتخاب آن ماهانه ۲۵۰ هزار تومان باید حق بیمه بپردازد یعنی فرد با انتخاب این 
سطح بعد از بازنشستگی ماهانه ۵ میلیون و ۱۰۰ هزار تومانی مستمری دریافت می کند.وی در 
پاسخ به اینکه بالاترین مستمری پرداختی صندوق روستاییان و عشایر بر اساس انتخاب بالاترین 
سطوح درآمدی )سطح هشتم( در این صندوق هنوز فاصله زیادی با مستمری پرداختی سایر 
صندوق های بیمه ای دارد لذا تدابیر و تمهیدات برای جبران این فاصله چیست؟ گفت: بعضی 
مناطق حتی در پرداخت حق بیمه سطح اول هم مشکل دارند چرا که شرایط زندگی خودشان را 
دارند مخصوصا در مناطق محروم؛ لذا سطوح درآمدی متنوعی در این صندوق پیش بینی شده تا 
اگر فردی درآمد بالاتری دارد، سطوح بالاتر را برای پرداخت حق بیمه انتخاب کند و یا بالعکس؛ 
این در حالیست که سطح درآمدی هشتم صندوق روستاییان و عشایر )سقف پرداختی( در حال 
حاضر با کف حقوق کارگری برابر شده است.برقراری با بیان اینکه هر ساله افزایش سطوح 
درآمدی پیشنهاد و بررسی می شود که باید مبتنی بر احکام بالادستی و آیین نامه اجرایی باشد 
اظهار کرد: در حال حاضر جامعه هدف ما کشاورزان، روستاییان، عشایر و ساکنان شهر های زیر 
۲۰ هزار نفر است که حدود ۳۰ میلیون نفر می شوند، اما بر اساس قانون تنها ۱۸ تا ۵۰ ساله ها 
را می توانیم تحت پوشش قرار دهیم لذا افراد جامعه هدف قابل بیمه کردن ما به ۱۰ میلیون 
نفر می رسد حال آنکه برخی افراد بیمه شده سایر صندوق ها هستند لذا جامعه هدف خالص ما 
به حدود ۹ میلیون نفر می رسد؛ که از این تعداد در حال حاضر ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر عضو 
این صندوق هستند.وی تاکید کرد: در این مدت توانستیم با جذب حداکثری، معادل ۶ـ ۵ سال 
دول قبلی بیمه شده جدید جذب کنیم این در حالیست که اطلاع رسانی و آگاهی جامعه هدف از 
مزایای این صندوق، شرط مهم در افزایش افراد تحت پوشش است. هرچه تبلیغات و خدمات ما 
به گوش جامعه هدف بیشتر رسانده شود، استقبال بیشتر می شود.وی با اشاره به نقش روستاییان 
و عشایر در تامین امنیت غذایی کشور گفت: ۱۸۴ هزار خانوار در حال حاضر از این صندوق 
مستمری دریافت می کنند که این تعداد در حال افزایش است. حقوق ها در سال گذشته ۴۳ درصد 
و امسال نیز حدود ۲۵ درصد افزایش یافت. به سمت کیفی سازی خدمات و کفایت مستمری ها 
در حال حرکت هستیم که برای دستیابی برای این دو امر با محاسبات بیمه ای برنامه ای تدوین 

کردیم و بدنبال پایداری صندوق هستیم.
شرایط پوشش بیمه ایی و بازنشستگی این صندوق

مدیرعامل صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر در خصوص شرایط پوشش 
بیمه ای در این صندوق بیان کرد: هر فردی که در مناطق روستایی، عشایری و در شهر های 
زیر ۲۰ هزار نفر زندگی می کند می تواند با شرط سنی ۱۸ تا ۵۰ سالگی و همچنین با مراجعه به 
کارگزاری های ما در سراسر کشور، به عضویت صندوق دربیایند. همچنین کشاورزان نیز می توانند 
با دریافت گواهی از جهاد کشاورزی و ارائه آن خود را بیمه کنند. پس از ثبت مشخصات افراد 
در سامانه و پرداخت حق بیمه رسما بیمه می شوند و پس از رسیدن به سن بازنشستگی، فوت 
و یا از کار افتادگی، مستمری برای آن ها و یا بازماندگانشان برقرار می شود.وی با بیان اینکه 
سن بازنشستگی در صندوق ۶۵ سالگی است گفت: کسانی که در جوانی و مثلا ۱۸ سالگی 
وارد صندوق می شوند، سنوات بیمه پردازی آن ها تا ۶۵ سالگی بیشتر از ۳۰ سال می شود که 
برای اصلاح این بخش قانون در حال رایزنی هستیم. این در حالیست که بر اساس برنامه هفتم 
توسعه، ۷۰ ساله هایی که قبلا سابقه پرداخت حق بیمه داشته اند، با ۱۰ سال سابقه، می توانند 
بازنشسته شوند. برقراری با اشاره به اینکه در این دولت ۷۰۰ هزار نفر جذب صندوق شده اند 
ادامه داد: اساسنامه صندوق را اصلاح و پس از تایید دولت، وارد شورای نگهبان شده و در انتظار 

تصویب است.
اجرای بیمه تکمیلی برای تمامی بازنشستگان در دستور کار 

مدیرعامل صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر در خصوص برنامه های پیش 
روی این صندوق نیز گفت: اولین اولویت ما افزایش حقوق و سطوح درآمدی تحت پوششان 
صندوق بود؛ اولویت دیگر افزایش سالانه مستمریها؛ و دیگری نیز بیمه تکمیلی بازنشستگان 
است که در سه استان اجرا شده و پوشش بیمه تکمیلی تمامی ۱۸۴ هزار بازنشسته را در دستور 
کار داریم.برقراری افزود: ۴۴ اقدام تحولی در این دولت انجام دادیم همچنین بودجه صندوق 
۱۶۵ درصد در این دولت افزایش یافت.وی درخصوص پایداری صندوق روستاییان و عشایر و 
تعادل منابع و مصارف آن گفت: در این خصوص نکات قوت و ضعف سایر صندوق های بیمه ای 
کشور و محاسبات بیمه ای را استخراج کردیم چرا که معتقدیم قوانین باید پیوست بیمه ای داشته 
باشد لذا تمامی برنامه های ما بر اساس محاسبات بیمه ای است. در عین حال برنامه راهبردی 
بر اساس محاسبات بیمه ای تدوین کرده ایم که افق آینده را نشان می دهد و طبق آن، تراز مالی 
این صندوق تا ۲۰ سال آینده مثبت است، اما نباید از مدار بیمه ای خارج شویم. همچنین بحث 
پشتیبانی صندوق مطرح است که الان وضعیت ما مطلوب است، چون در حال جذب افراد جدید 
هستیم.برقراری با تاکید بر اینکه نگاه بنگاه داری نداریم و مزیت ما سهامداری است و این را با 
قوت حفظ می کنیم در باره میزان مطالبات صندوق از دولت اظهار کرد: طلب ما از دولت تا سال 
۱۴۰۱ حدود ۱۵ همت بود چرا که دولت های قبلسهم بیمه خود را کامل پرداخت نکرده اند، هرچند 
دولت سیزدهم عنایت بیشتری در باره این صندوق داشت، اما باز هم سهم بیمه ای خود را کامل 
پرداخت نکرده است لذا مطالباتمان تا پایان امسال به حدود ۲۵ همت می رسد.وی در پایان با 
بیان اینکه در گذشته میزان تمدیدی های بیمه پردازان صندوق حدود ۷۰ـ ۶۰ درصد بود که این 
رقم اکنون به ۹۰ درصد افزایش یافته است ادامه داد: سوابق بیمه ای این صندوق قابل انتقال به 

سایر صندوق های بیمه ای هست.

افتتاح اولین خانه محیط زیست 
ایثارگران کشور

اولین خانه محیط زیست ایثارگران در کشور و استان مازندران افتتاح و آغاز به کار 
کرد.روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست مازندران اعلام کرد: در اولین روز 
از هفته هوای پاک، اولین خانه محیط زیست ایثارگران در کشور و استان مازندران 

افتتاح و آغاز به کار کرد.

در ابتدای این مراسم که دکتر عطااله کاویان مدیرکل حفاظت محیط زیست مازندران، 
سعید کهن سال مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان، غفاری معاون اداره کل 
منابع طبیعی مازندران- ساری و کارکنان اداره کل بنیاد شهید استان حضور داشتند، 
دو نهال به یاد "شهدای کارمندان بنیاد شهید و امور ایثارگران استان مازندران" غرس 
شد.دکتر کاویان مدیرکل حفاظت محیط زیست مازندران در این مراسم در سخنانی 
ضمن تقدیر از توجه ویژه اداره کل بنیاد شهید و امور ایثارگران مازندران به مباحث 
زیست محیطی استان، گفت: خانه های محیط زیست بستری برای گفتگو، شناسایی و 
مطرح نمودن مباحث، مسائل و مشکلات مدیریت شهری در حوزه زیست محیطی و 

از بزرگترین دستاورد آن جلب مشارکت مردمی در حوزه محیط زیست است.او افزود: 
با آغاز به کار خانه محیط زیست ایثارگران در استان، تعداد خانه های محیط زیست 
فعال در سطح استان مازندران، به ۱۰۸ خانه محیط زیست رسید.مدیرکل حفاظت 
محیط زیست مازندران با اشاره به اینکه بزرگترین دستاورد "خانه های محیط زیست" 
جلب مشارکت همگانی یکی از اصول مهم در حوزه حفظ محیط زیست است، گفت: 
در خانه های محیط زیست سمن ها، فعالین و علاقمندان به محیط زیست و همچنین 
دانش آموزان ضمن فراگیری آموزش های زیست محیطی، مسائل و مطالبات خود را 

در این حوزه بیان می نمایند.
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یک کمپوت سیب را تصور کنید؛ شاید از برچسب پشت آن مشخص باشد که 
سیب ها در چه کارخانه ای فرآوری شده اند اما آیا می دانید این سیب ها در کدام استان 
پرورش یافته و یا حتی از کدام باغ در کشور برداشت شده اند؟ درباره میزان سموم و 
کود مصرفی به درختان آن باغ چه می دانید؟ این پرسش ها در کشورهای صاحب نام 
کشاورزی دنیا قابل پاسخگویی است. کلید سوالات در شناسنامه دار کردن اراضی و 

محصولات کشاورزی نهفته است.
 Supply( موضوع شناسنامه دار کردن اراضی کشاورزی به بحث زنجیره تأمین
chain( مرتبط است؛ زنجیره تأمین، نظامی متشکل از سازمان ها، افراد، فعالیت ها، 
اطلاعات و منابعی است که در عرضه یک محصول یا خدمت به مصرف کنندگان 
دخیل هستند. فعالیت های زنجیره تأمین شامل تبدیل منابع طبیعی، مواد اولیه و 
اجزای سازنده به یک محصول نهایی است که به مشتری نهایی تحویل داده 
می شود.زنجیره تأمین محصول، به ترتیب از نقطه پایه و ابتدایی یعنی بذر و نهال 
آغاز شده و اجزایی چون درخت، مزرعه یا باغ، محصول تولیدی، نهاده یا سموم 
مصرفی، بسته بندی یا فرآوری محصول )در صورت امکان مانند کمپوت( و نظام 
توزیع و عرضه را دربر گرفته و در نهایت به محصول نهایی ختم می شود که در 
اختیار مصرف کننده قرار می گیرد.در کشورهای توسعه یافته و صاحب نام صنعت 
کشاورزی، ردیابی محصولات در جای جای زنجیره تأمین براحتی میسر است؛ 
این اتفاق از طریق شناسه QR محصول و نیز شناسنامه دار بودن اراضی ممکن 
می شود؛ به عنوان مثال می توان مشخص کرد که محصول از کدام باغ تهیه شده، 
در فرآیند تولید آن از چه نهاده هایی استفاده شده، چه مقدار از کودها و سموم 
شیمیایی و یا اقدامات بیولوژیک بهره برده، توسط چه مکانیسم عرضه و کدام 
شرکت سورتینگ، این محصول جمع آوری شده و در نهایت در چه فروشگاهی 
به دست مصرف کننده رسیده است.سرپرست سازمان جهاد کشاورزی مازندران 
در این ارتباط  می گوید: ۲ سالی می شود که ما با پشتیبانی اتاق اصناف کشاورزی 
و سازمان نظام مهندسی کشاورزی شناسنامه دار کردن زنجیره تأمین محصولات 

را آغاز کرده ایم.
بابک مومنی اظهار کرد: اتاق اصناف پیگیر شناسنامه دار کردن و ارزیابی کیفی 

باغات و نظام مهندسی کشاورزی نیز پیگیر شناسنامه دار کردن محصولات است.
مومنی، موضوع شناسنامه دار کردن در صادارت محصولات کشاورزی را کاربردی 

خواند با بیان اینکه این اتفاق هم برای مبداء صادرکننده)تولیدکننده( و هم برای 
مقصد صادرشونده )مصرف کننده نهایی( مهم است، گفت: برای مصرف کننده از 
این بابت که بداند چه محصولی را با چه کیفیت و چه فرایند تولید و عرضه خریداری 
می کند و برای تولیدکننده از این جهت که اگر نقصان یا تخلفی در فرایند زنجیره 
تأمین محصول احراز شود، مسئول همان بخش از زنجیره تأمین پاسخگوی ایراد 
وارده باشد نه این که کل صادرات کشور مبداء زیر سوال برود.وی ضمن اشاره 
به تجربه تلخ سالیان پیش در بحث برگشت محصولات کشاورزی کشورمان، 
یادآور شد: به دلیل مشاهده مثلا یک آفت انباری که در یک محموله ارسالی از 
محصولی، کل صادرات آن محصول متوقف می شد و این خسارت برای کشور و 
برند ایران بود؛ اگر محصول دارای شناسنامه مشخص باشد، همان عرضه کننده 

معین صادراتش متوقف شده و باقی صادرکنندگان به کار خود ادامه خوهند داد.
سرپرست سازمان جهاد کشاورزی مازندران از وجود ۱۱۴ هزار هکتار اراضی باغی 
در استان خبر داد و با بیان اینکه ۱۰۰ هزار هکتار از این مقدار به مرکبات اختصاص 
دارد، تاکید کرد: از مجموع محصولات باغی شامل مرکبات و کیوی مازندران، 

نزدیک به ۱۵ هزار هکتار اراضی شناسنامه دار شدند و پیش بینی می کینم تا پایان 
سال این میزان به ۲۰ هزار هکتار برسد.مومنی با اشاره به این که کل صادرات کیوی 
سال جاری مازندران که بالغ بر ۶۰۰۰ تن بوده توسط نظام مهندسی کشاورزی 
دارای شناسنامه ارزش شده است و محصولات شناسنامه دار صادر شده اند، افزود: 
در گام بعدی پیش بینی ما این است که بتوانیم تمام محصولات استان مازندران را 
شناسنامه دار کنیم یا محصولات دارای کد QR شوند.وی روند فرایند شناسنامه دار 
کردن باغات را برای شروع، خوب توصیف و تصریح کرد: توقع ما این نیست که 
بخواهیم با این روند ادامه دهیم؛ در تلاشیم بتوانیم با جهشی مناسب طی فرآیندی 

۳ تا ۴ ساله تمام باغات استان شناسنامه دار شوند.
درآیندهنزدیکصادراتبدونشناسنامهمتوقفمیشود

محصولات  صادرات  این که  بر  تاکید  با  مازندران  کشاورزی  جهاد  سرپرست 
کشاورزی استان در آینده نزدیک منوط به شناسنامه دار کردن اراضی و باغات 
خواهد بود، اظهار کرد: برای تسریع فرایند شناسنامه دار کردن اراضی، دادن هرگونه 
خدمات به باغاتی که عرضه کننده محصول هستند منوط به شناسنامه دار شدن 
باغات خواهد شد.مومنی افزود: مسلماً در خرید و در عرضه محصولات باغی به ویژه 
آنان که به دنبال صادرات هستند، برای گزینه شناسنامه دار کردن اراضی ضریب 
تاثیر بالایی درنظر خواهیم گرفت؛ یعنی باغاتی می توانند از کمک های مالی و 

اعتباری دولت بهره مند شوند و محصول صادر کنند که حتما شناسنامه دار باشند.
وی در پاسخ به پرسشی مبنی بر وضعیت شناسنامه دار شدن اراضی زراعی و 
شالیکاری استان، خاطرنشان کرد: در بحث اراضی زراعی ابتدا باید حدنگاری یا 
کاداستر اراضی تکمیل شود چراکه کاداستر، خود گام اساسی شناسنامه دار کردن 
است؛ در واقع تا زمانی که حدود اراضی ما مشخص نباشد و مالکیت آن ها ثبت 
نشده باشد، یقیناً شناسنامه دار کردن اراضی امکان پذیر نخواهد بود.این مقام مسئول 
با بیان این که نخست باید حدنگاری تمام شود و در امتداد یا موازات آن با تاخیر، 
شناسنامه دار کردن اراضی زراعی آغاز شود، گفت: یکی از ظرفیت های اساسی که 
گام بلندی برای صادراتی شدن محصولات زراعی اصلی مازندران خصوصاً برنج 
ایفا می کند همین بحث شناسنامه دار کردن است که می تواند برند برنج استان را به 
طرز قابل توجهی ارتقا دهد و امیدواریم بتوانیم با اعطای کد QR و شناسنامه دار 

کردن محصول برنج، آن را به بازارهای صادراتی معرفی کنیم.

آیا باغ شما شناسنامه دارد؟!

 بانک مرکزی بلافاصله پس از افزایش حباب سکه 
به دلیل جو روانی که دلالان ایجاد کردند، وارد عرصه 
شد و بسته طلایی ضرب سکه و عرضه شمش طلا 
را برای کنترل قیمت ها و ثبات بخشی به بازار ارائه 
کرد. این مهم موجب ریزش میلیونی قیمت ها شد و 
نشان داد که سیاستگذار پولی و بانکی همواره تدابیر 

جدیدی برای بازگشت ثبات به بازار ارز و طلا دارد.
در روزهای اخیر پس از حمله آمریکا و انگلیس به 
یمن بازار طلا و ارز که ماه ها در ثبات و آرامش به سر 
می برد، دچار تلاطم شد. دلالان این حوزه که همواره 
از نوسان بازار ارتزاق می کنند و ماه ها بود که بهره ای 
نصیب آنان نشده بود، در نخستین فرصت وارد میدان 
شدند و جو روانی برای متلاطم کردن بازار ارز و طلا 
به راه انداختند.دلالان و سودگران همیشه گوش به 
زنگ تقریبا یک هفته ای است که بر طبل افزایش 
قیمت ها در بازار ارز و طلا می کوبند و در این مدت 
هم تا حدودی موفق شدند. به گونه ای که نرخ ارز به 
۵۳ هزار تومان و قیمت سکه به کانال ۳۳ میلیون 
تومان رسید، اما این شرایط دوامی نداشت و بانک 
مرکزی با تدابیر جدیدی که اندیشید توانست آرامش 
و ثبات را به بازار برگرداند.افزایش عرضه ارز در سامانه 
نیما و انجام معاملات در مرکز مبادله باعث کنترل 

بازار ارز شد. از سوی دیگر، رئیس کل بانک مرکزی 
برای کنترل قیمت ها در بازار طلا روز گذشته از ضرب 
و عرضه سکه جدید و بدون تاریخ و شروع عرضه 

شمش طلا از امروز در مرکز مبادله ایران خبر داد.
به گفته »محمدرضا فرزین« سکه طرح جدید بدون 
تاریخ ضرب و با طرح جدید در بازار عرضه خواهد 
شد و بانک مرکزی درصدد است با این اقدام، عرضه 
طلا به بازار هم از طریق ضرب و عرضه سکه جدید 
و سکه های موجود و هم ظرفیت مرکز مبادله ارز 
افزایش ذخایر طلا در سال جاری  از محل  و طلا 
افزایش یابد.رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد که 
بانک مرکزی به عنوان بازارگردان در مرکز مبادله ارز 
و طلا فعالیت خواهد کرد و هم در طرف عرضه و هم 

تقاضا برای مدیریت بازار حضور خواهد داشت.
براساس این گزارش، سکه جدید و ارتقاء یافته بانک 
مرکزی پس از پنج سال بدون تاریخ ضرب و با طرح 

جدید و استفاده از فناوری های نوین ضرب می شود.
اقدام دیگری که شروع  شد، عرضه شمش طلا در 
و  سامانه  طریق  از  عرضه  این  است.  مبادله  مرکز 
حراج حضوری خواهد بود و شمش ها به صورت یک 
کیلویی عرضه می شود و عرضه کنندگان، همه افراد 
از جمله واردکنندگان طلا از طریق رفع تعهد ارزی 

خواهند بود. متقاضیان طلا نیز رسته تولیدکنندگان 
در صنف جواهر و بانک ها هستند و همچنین بانک 
مرکزی نیز به عنوان بازارگردان در طرف عرضه و 
تقاضا حضور خواهد داشت.قیمتی که در مرکز مبادله 
بر  مبتنی  بود،  خواهد  طلا  مبادلات  مبنای  ایران 
عرضه و تقاضا است و مبادلات بر اساس پیشنهاد 
قیمت از سوی خریداران و پذیرفته شدن آن از سوی 
فروشندگان خواهد بود. همچنین حراج ها نیم ساعته 
خواهد بود و در هر روز پنج حراج نیم ساعته برگزار 
می شود که در ساعت ۱۷ هر روز آگهی عرضه طلا 
در روز بعد منتشر خواهد شد.با اعلام عرضه شمش 
بانک  از سوی  طلا و ضرب و عرضه سکه جدید 
مرکزی، شاهد ریزش قیمت ها در بازار طلا به ویژه 
سکه طرح جدید تا حدود ۲ میلیون تومان بودیم و 
این ها همه بیانگر آن است که بانک مرکزی همواره 
آماده است تا با اتخاذ تدابیر ویژه ثبات و آرامش را به 
بازار ارز و طلا بازگرداند.با افت قیمت ها در بازار طلا 
و ارز، بار دیگر برای همه فعالان و آحاد جامعه روشن 
دارد و دستخوش  روانی  بازار جنبه  شد که تلاطم 
هیجانات دلالان و سفته بازانی است که به دنبال 
برهم زدن آرامش در بازار هستند تا از این طریق 

بتوانند سود کسب کنند.

بستهطلاییبانکمرکزیبرایکنترلبازارطلا

معاون آموزش و توسعه فناوری مرکز تحقیقات راه، 
مسکن و شهرسازی گفت: توسعه نیروی انسانی ماهر 
و کارآمد در بدنه وزارت راه و شهرسازی مورد تاکید 
است که از طریق استقرار نظام صلاحیت حرفه ای و 

توسعه رشته های فنی و حرفه ای دنبال می شود.
به گزارش  وزارت راه و شهرسازی، »علی اکبر حدادی 
هرندی« در جلسه ارزیابی کتب درسی فنی و حرفه ای 
رشته حمل ونقل، با اشاره با مشارکت ارزنده سازمان 
توسعه  و  ایجاد  در  جاده ای  حمل ونقل  و  راهداری 
افزود:  کشور  در  حمل ونقل  حرفه ای  فنی  مدارس 
آموزش و پرورش در هشت استان و ۱۱ هنرستان 
فنی و حرفه ای در حال تربیت ۴۹۰ دانش آموز ماهر و 
کارآمد در رشته حمل ونقل است.وی با اشاره به لزوم 
توسعه این هنرستان ها در کریدورهای حمل ونقل و 
مراکز لجستیکی کشور، گفت: مرکز تحقیقات راه، 
مسکن و شهرسازی علاوه بر ارزیابی و غنی سازی 
محتوای کتب درسی این رشته، در تربیت معلمان 
با سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی مشارکت 

خواهد کرد تا این رشته در تهران و سایر استان های 
کشور نیز توسعه یابد.هرندی درباره محدودیت های 
آموزان،  دانش  برای  کارگاهی  دوره های  برگزاری 
شبیه سازی  فناوری های  از  استفاده  با  بیان داشت: 
علاوه  می توان  مجازی،  واقعیت  و  افزوده  واقعیت 
بر افزایش ایمنی دانش آموزان در محیط عملیاتی، 

توانایی آنان در مواجه با محیط واقعی را ارتقا داد.
تحقیقات  مرکز  فناوری  توسعه  و  آموزش  معاون 
اشتغال  تسهیل  درباره  شهرسازی  و  مسکن  راه، 
گفت:  حرفه ای  و  فنی  مدارس  فارغ التحصیلان 
اقتصادی  بهره وری  و  کارآفرینی  توسعه  به منظور 
ستادکل  ماهر«  »سرباز  طرح  ظرفیت  از  توان  می 
فارغ التحصیلان  و  کرد  استفاده  مسلح  نیروهای 
ماهر مدارس فنی حرفه ای حمل ونقل را به عنوان 
امریه در پروژه های راهسازی و راهداری و همچنین 

شرکت های دانش بنیان حمل ونقل به کار گرفت.
حمل ونقل  گروه  رییس  همچنینی  نشست  این  در 
تشریح  با  آموزشی  برنامه ریزی  و  پژوهش  سازمان 

گفت:  حمل ونقل  رشته  درسی  کتب  تدوین  فرایند 
بخش  در  شاغل  هزار   ۵۰۰ از  بیش  شناسایی  با 
متصدیان  رسته  در ۲  شغل  کشور، ۳۰  حمل ونقل 
منحنی  براساس  و  احصا  حمل ونقل  سرپرستان  و 
و  تکرار  میزان  و  یادگیری  منحنی های  آموزشی، 
سختی مطالب، محتوای مناسب با کمک خبرگان 
بخش علمی، کارفرمایی و بازارکار تهیه شده است 
که در حال بازنگری آنها متناسب با نیازهای بازارکار، 

فناوری های نوین و پیچیدگی های کار هستیم.
توسعه  به چالش های  اشاره  با  متحیرپسند«  »رقیه 
تغییر  افزود:  حمل ونقل،  حرفه ای  و  فنی  مدارس 
مدیران و عدم پایبندی به تفاهم نامه های مبادله شده 
به همراه عدم برخورداری مدارس از تجهیزات مناسب 
برای برگزاری کارگاه های آموزشی و عدم همکاری 
هنرجویان  کمبود  چنین  هم  و  زمینه  این  در  لازم 
باعث شده است در سال تحصیلی جاری استان های 
خراسان شمالی، مرکزی و مازندران دانش آموز برای 

رشته حمل ونقل جذب نکنند.

توسعهمدارسفنیحرفهایحملونقلپیگیریمیشود

خاندوزی:
هیچنهادیمجوزفروشخودروباقیمتکمتر

راندادهاست
*دلیلافزایشقیمتدلاراقتصادینیست

سخنگوی اقتصادی دولت ضمن اعلام اینکه دلیل افزایش قیمت دلار 
اقتصادی نیست، گفت: تغییری در سامانه یکپارچه خودرو رخ نداده است 
و قرار نیست این سامانه منحل شود. همچنین هیچ نهادی مجوز فروش 
خودرو با قیمت کمتر را نداده استسید احسان خاندوزی در نشست خبری 
هفتگی خود با بیان اینکه هدف گذاری دولت این بوده که با ایجاد سیاست 
ثبات اقتصاد کلان، سرعت موتورهای خلق تورم را کم کند، اظهار کرد: 
نرخ رشد نقدینگی در ۱۲ ماه منتهی به آذر ۱۴۰۲ به ۲۷ درصد رسیده 
است که این عدد در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته شش درصد 
کاهش یافته است. وی ادامه داد: روند ماهانه افزایش نقدینگی در اکثر 
ماه های امسال نصف یا یک سوم رشد ماهانه در سال ۱۴۰۰ بوده است. 
رشد نقدینگی ماهانه در سال جاری ۱.۷ درصد بوده است در حالیکه این 
عدد در سال ۱۴۰۰ ماهانه ۲.۵ درصد بوده است. رشد پایه پولی نیز از ۴۵ 

درصد در فروردین به ۳۳.۵ درصد در پایان آذر ۱۴۰۲ کاهش یافته است.
سخنگوی اقتصادی دولت افزود: گفته شده که روند پایه پولی می تواند بر 
تورم موثر باشد که این اظهارنظرها در شرایط فعلی اقتصادی ایران چندان 
واقعی نیست و ارتباط مستقیمی بین پایه پولی و تورم وجود ندارد، چون 
کنترل تورم با کنترل نقدینگی انجام می شود. خاندوزی خاطر نشان کرد: 
نرخ تورم در آخر آذر ماه ۱۵ درصد واحد کمتر از آبان ماه بوده است. گزارش 
صندوق بین اللملی پول نیز اعلام کرده که چشم انداز اقتصاد ایران در سال 
میلادی جدید بر استمرار کاهش تورم ادامه خواهد یافت.وی افزود: در پاییز 
امسال نسبت به پاییز سال گذشته، نرخ بیکاری به هفت درصد کاهش 
یافته و در این مدت ۷۰۵ هزار شغل جدید ایجاد شده است؛ درصورتیکه در 
دولت قبل خالص اشتغال ایجاد شده یک میلیون و ۵۰۰ هزار نفر بوده و 
در هفت استان شاهد نرخ بیکاری دو رقمی هستیم که تمام تلاش دولت 
این است که این عدد کاهش یابد.خاندوزی همچنین اظهار امیدواری کرد 
که رشد اقتصادی چهار درصدی دو سال گذشته را ادامه دهیم.وزیر اقتصاد 
درباره آخرین اخبار از اجرای مولدسازی اموال دولت، گفت: از ۱۵ فروردین 
امسال تا ۲۶ دی ماه ۱۸۵۱ ملک مازاد و راکد معرفی و مورد تصویب 
هیات عالی مولدسازی قرار گرفته که ۱۴۰۰ مورد در مسیر ارزش افزایی 
قرار دارد و ۹۰ مورد به فروش رفته است. همچنین ۴۵۱ ملک در دستور 
تصویب است.با این حال بخش تهاتر با پیمانکاران بیشتر در دستور کار 
دولت است.خاندوزی درباره زمان اثرگذاری اصلاحات اقتصادی بر معیشت 
مردم تصریح کرد: با وجود بهبود شاخص های اقتصاد کلان، هنوز معیشت 
مردم از این بهبودها بهره مند نشده است. در دهه ۹۰ قدرت خرید مردم و 
رشد اقتصادی کاهش یافته است که امیدواریم با گذشت زمان و ادامه رشد 
اقتصادی، کاهش درآمد مردم در دهه گذشته را جبران کنیم. سخنگوی 
اقتصادی دولت درباره اقدامات کنترل قیمت گوشت و مرغ گفت: قیمت 
مرغ و گوشت قرمز نوسانات زیادی در دو سال گذشته داشته و رسیدگی به 
آن مورد تاکید دولت است و رئیس جمهور نیز خواستند این مشکل برطرف 
شود و برای آن جلسه برگزار شد اصلاحاتی نیاز بود و دستورات لازم از 
سوی رئیس جمهور داده شده است. کاهش جوجه ریزی موجب افزایش 
قیمت شد که در روزهای اخیر وضعیت بازار بهبود یافته است. در دی ماه 
امسال ۱۵۰ میلیون قطعه جوجه ریزی انجام می شود. همچنین ارز لازم 
برای واردات نهاده ها در حال پیگیری است و کشتی ها هم در حال تخلیه 

نهاده های دام و طیور هستند و کشتی معطل مانده نداریم.
حذفصفرازپولملیازدستورکارخارجنشدهاست

وی درباره برنامه دولت برای حذف صفر از پول ملی، خاطر نشان کرد: 
لایحه ای در سال ۱۳۹۸ در این زمینه تهیه شده است. این کار از دستور 
کار بانک مرکزی خارج نشده و در حال جمع آوری نظرات کارشناسی 
است اما تجربه دنیا از این کار به ما می گوید انجام این سیاست وقتی 
اثرات مثبت پایدار خواهد داشت که متغیرهای پولی و شاخص های کلان 
اقتصادی کنترل شود؛ بنابراین اولویت دولت کنترل شاخص های کلان 

اقتصادی است.
دلیلافزایشقیمتدلار،سیاسیوجهانیاست

عمده  بخش  گفت:  دلار هم  قیمت  اخیر  نوسات  دلیل  درباه  خاندوزی 
نوسانات ناشی از تحولات نظامی در منطقه به ویژه حمله به یمن است 
که امیدواریم با فروکش کردن این مساله، در بازار ارز هم شاهد بازگشت 
ثبات قیمت باشیم. در این میان، تعطیلی کشتیرانی چینی به مناسبت سال 

نو چینی هم تاثیرگذار بود.
سخنگوی اقتصادی دولت درباره مجوز فروش ۱۲۰ هزار خودرو با قیمت 
کمتر، گفت: هیچ نهادی، مجوزی برای فروش خودرو با قیمت کمتر صادر 

نکرده است. 
هنوزبرایمزدمنطقهایتصمیمیگرفتهنشدهاست

وی تعیین مزد منطقه ای برای حقوق کارگران، گفت: مزد منطقه ای از 
مواردی است که در قانون کار آمده و امر تازه ای نیست. در سال گذشته در 
جلسات شورای عالی کار مطرح شد اما جزئیات آن به امسال موکول شد. 
پیرو ارجاع از سال قبل، مجدد این مساله به کمیته مزد شورای عالی کار 
ارجاع شده و این جلسه روز گذشته برگزار شده و همچنان نیاز به بررسی 

بیشتر دارد و تاکنون تصمیمی گرفته نشده است.
خاندوزی درباره آخرین وضعیت پرداخت وام ازدواج از سوی بانک ها ، 
گفت: نیازمند آیین نامه جدید نیست رئیس جمهور هم بر پرداخت این وام 
ها تاکید دارند. قرار شد بانک ها با سرعت بیشتری وام ازدواج را پرداخت 
کنند. همچنین قرار شد بانک مهر ایران و رسالت برای وام ازدواج اقدام 
کنند. از ابتدای امسال تا ۲۴ دی، ۶۶۳ هزار و ۳۹۰ وام ازدواج به مبلغ 
بیش از ۱۳۵ هزار میلیارد توامان پرداخت شده است که ۲۸ درصد از مدت 

مشابه در سال گذشته بوده است.
خاندوزی درباره سیاست دولت در زمینه خودرو گفت: تدبیر اصلی وزارت 
صمت حرکت به سمت اصلاح ساختاری است که بر قیمت خودرو تاثیر 
می گذارد و تمرکز بر بهبود کیفیت و فناوری خودروها و افزایش ظرفیت 
برای  قرار نیست  ایجاد شود. مجوز  تعادل در قیمت  تا  تولید و واردات 
خودروسازها برای فروش خودرو با قیمت نزدیک به حاشیه بازار داده نشده 
است. تا زمانی که تقاضای واقعی ایجاد نشود، سامانه یکپارچه هم کنار 
گذاشته نمی شود.وی درباره نظر دولت در خصوص میزان افزایش حقوق 
کارمندان، گفت: نظر دولت در لایحه بودجه، متوسط افزایش حقوق ۱۸ 
درصد بود که برای طبقات درآمدی پایین تر این رقم بیشتر و برای طبقات 
درآمدی بالاتر این عدد کمتر بود. در کمیسیون تلفیق کلمه متوسط حذف 
شده و حداقل افزایش حقوق ۲۰ درصد تعیین شده است. این تصمیم حدود 
۲۰ هزار میلیارد تومان منابع جدید نیاز دارد. امیدارم این منابع تامین شود تا 

با کسری بودجه مواجه نشویم.

سازمانهواپیمایی:
ایرلاینهااجازهافزایشقیمتبلیتهواپیمارا

ندارند
به گفته سازمان هواپیمایی کشوری، با وجود اینکه رای دیوان عدالت اداری 
مصوبه ستاد تنظیم بازار برای قیمت گذاری بلیت هواپیما را باطل کرده بود، اما 
به خواسته وزارت راه و شهرسازی اجرای این رای متوقف شده و شرکت های 
هواپیمایی مجاز به افزایش نرخ بلیت هواپیما نیستند. در روزهای گذشته، خبر 
افزایش قیمت بلیت هواپیما از سوی برخی از شرکت های هواپیمایی منتشر 
شد. اینطور که آنها عنوان کردند، این اقدام به دنبال رای دیوان عدالت اداری 
مبنی بر آزادسازی نرخ بلیت هواپیما صورت گرفته بود. این در حالی است که 
قیمت بلیت هواپیما امسال یک بار در خردادماه افزایش یافته بود، اما ایرلاین ها 
از این میزان افزایش ۲۹ درصدی ابراز نارضایتی کرده بودند.به دنبال افزایش 
قیمت بلیت از سوی ایرلاین ها، روز جمعه، یک گشت بازرسی مشترک با 
حضور نمایندگان وزارت راه و شهرسازی، پلیس امنیت اقتصادی و سازمان 
تعزیرات حکومتی از فرودگاه مهرآباد انجام شده و ۹ شرکت متخلف در فروش 
بلیت شناسایی و به سازمان تعزیرات حکومتی معرفی شدند، همچنین دفتر دو 
ایرلاین هم پلمب شد.در این خصوص سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری 
در خصوص نرخ بلیت هواپیما توضیحاتی ارائه کرد.جعفر یازرلو گفت: در تیرماه 
۱۴۰۰ و با اعمال محدودیت ۶۰ درصدی صندلی پروازها در زمان شیوع بیماری 
کرونا، نرخ بلیت نسبت به نرخنامه ۱۳۹۹، ۴۰ درصد افزایش یافت. متعاقبا در 
آذرماه ۱۴۰۰ و با رفع محدودیت فاصله گذاری اجتماعی در پروازها، شورای 
عالی هواپیمایی کشوری شرکت های هواپیمایی را به کاهش نرخ ها به میزان 
۱۵ درصد موظف کرد.وی اظهار کرد: در دی ماه ۱۴۰۰ همزمان با اجرایی 
شدن قانون مالیات بر ارزش افزوده در صنعت حمل ونقل هوایی نرخ بلیت در 
مسیرهای داخلی چهار درصد افزایش یافت. پس از گذشت قریب به دو سال 
از تصویب افزایش ۳۰ درصدی نرخ ها توسط شورای عالی هواپیمایی کشوری 
در تاریخ ۱۴۰۲/۲/۲۳ براساس مصوبه ستاد تنظیم بازار نرخ تمامی مسیرهای 
از مسیرهای  بلیت هواپیما در هر یک  بهای کامل  براساس جدول  داخلی 
داخلی به میزان ۲۹ درصد افزایش یافت.سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری 
خاطرنشان کرد: براساس آخرین اقدامات به عمل آمده از سوی شرکت های 
هواپیمایی و طرح دعوا در دیوان، دیوان عدالت اداری، به ابطال مصوبه ستاد 
تنظیم بازار اقدام کرد که براساس آن مقرر شده است »حمل ونقل بار و مسافر 
هوایی مشمول قیمت گذاری بوده و افزایش قیمت آن منوط به هماهنگی با 
ستاد مزبور است«.یازرلو ادامه داد: متعاقب رای صادره هیات عمومی دیوان 
عدالت اداری، وزارت راه وشهرسازی به عنوان دستگاه ذی ربط درخواست اعمال 
ماده ۹۱ دیوان عدالت اداری به منظور رسیدگی مجدد کرد که به استناد آن، 
رئیس دیوان در نامه ای به وزارت راه و شهرسازی نسبت به موقوف الاجرا شدن 
رای مکاتبه کرد که مراتب توسط سازمان هواپیمایی جهت آگاهی و اقدام 
شرکت های هواپیمایی ابلاغ شد و شرکت ها مجاز به افزایش نرخ بلیت هواپیما 
نیستند.وی با بیان اینکه سازمان هواپیمایی کشوری به عنوان نماینده دولت 
در صنعت هوانوردی غیرنظامی متولی ایمنی پروازهاست، افزود: این سازمان 
خود را مکلف به تکالیف و مسئولیت هایی که قانون گذار برعهده او نهاده است 
می داند و هر تصمیمی که در فرآیند قانونی کشور ابلاغ شود موظف به اجرا 

خواهد بود.

ثبتنامدریافتاینترنترایگانتاپایاندیماه
ادامهدارد

طبق گفته وزیر ارتباطات برای دریافت بسته اینترنت هدیه دولت تا آخر دی ماه 
فرصت ثبت نام است و تاکنون ۳.۵ میلیون نفر برای دریافت این بسته اینترنت 
اینترنت، این  از ثابت ماندن تعرفه های  ثبت نام کرده اند.با گذشت چندین سال 
تعرفه ها سه هفته قبل و با رعایت شرایطی از سوی رگولاتوری، حدود ۳۴ درصد 
افزایش پیدا کرد. به دنبال انجام این موضوع وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 

با ارسال پیامکی به تمامی شهروندان خبر از فعال سازی اینترنت رایگان را داد.
اگرچه در پیامک ارسال شده زمان ثبت نام ۱۲ دی ماه اعلام شد اما در نهایت دو 

روز زودتر یعنی دهم ماه جاری گزینه ثبت نام اینترنت رایگان برای همه شهروندان 
my.gov. از طریق مراجعه به سامانه پنجره ملی خدمات دولت هوشمند به آدرس

ir فعال شد.نحوه دریافت بسته اینترنتی رایگان اهدایی از سوی دولت به این 
صورت است که در قدم اول کاربران باید از میان شماره های خود یک شماره را 
برای دریافت این اینترنت انتخاب کنند. در مرحله بعد باید وارد سایت پنجره ملی 
خدمات دولت هوشمند شوند، پس از وارد کردن شماره موبایل و احراز هویت وارد 
صفحه اصلی شوند، گزینه فعال سازی اینترنت رایگان را انتخاب و در مرحله آخر 
شماره تلفنی که می خواهند این اینترنت بر روی آن فعال شود را وارد و بر روی 

کلید تأیید کلیک کنند.
بسته اینترنتی گفته شده شامل ۱۰ گیگابایت اینترنت داخلی )معادل ۵ گیگ 

از  تا ۱۴ فروردین سال ۱۴۰۳  الملل( است و مردم فرصت دارند  بین  اینترنت 
این هدیه استفاده کنند.  در همین رابطه اگرچه در همان روزهای ابتدایی حداکثر 
زمان دریافت بسته اینترنتی تا هفته سوم دی ماه اعلام شد اما هفته گذشته وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات جزئیات تازه ای در این زمینه اعلام کرد. عیسی زارع 
پور- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در حاشیه جلسه هیأت دولت در هفته 
گذشته گفت که برای دریافت بسته اینترنت هدیه دولت تا آخر ماه فرصت ثبت 

نام است.
ادامه  در  همچنین  او  اطلاعات،  فناوری  و  ارتباطات  وزارت  اعلام  براساس 
صحبت هایش به این موضوع اشاره کرد که تاکنون ۳.۵ میلیون نفر برای دریافت 

بسته اینترنت هدیه دولت ثبت نام کرده اند.

بانکها۳۲هزارمیلیاردتومانوام
قرضالحسنهاشتغالپرداختکردند

در راستای حمایت از تولید و ایجاد اشتغال در کشور، از ابتدای سال جاری 
متقاضیان  به  قرض الحسنه  وام  تومان  میلیارد  هزار  از ۳۱.۸  بیش  تاکنون 
تا ۲۴ دی ماه  ابتدای سال جاری  تسهیلات اشتغال پرداخت شده است.از 
با توجه به منابع قرض الحسنه در اختیار بانک های عامل، مبلغ ۳۱.۸ هزار 
میلیارد تومان به متقاضیان تسهیلات قرض الحسنه اشتغال پرداخت شده است. 

از این میزان تسهیلات ۱۳.۶ هزار میلیارد تومان تسهیلات جدید و از محل 
تبصره ۱۸ قانون بودجه سال جاری بوده و مبلغ ۱۸.۱ هزار میلیارد تومان بابت 
تمدید تسهیلات اشتغال سال ۱۴۰۱ بوده است.به گفته بانک مرکزی، پرداخت 
تسهیلات قرض الحسنه اشتغال به دلیل انجام فرآیند تقسیم سهمیه نهادی   
-بانکی و استانی  - بانکی مربوط به جزء )۳( بند )ب( تبصره )۱۸( قانون بودجه 
سال جاری با تاخیر مواجه شده و پرداخت تسهیلات مزبور بعد از تاریخهشتم 
آذر ۱۴۰۲ آغاز شده است.براین اساس، بر حسب جزء )۸( بند )الف( تبصره )۱۸( 
قانون بودجه سال جاری انجام می شود و مقرر شده است ۱۰۰ هزار میلیارد 

تومان تسهیلات قرض الحسنه منابع بانکی مطابق اجزای )۳( و )۴( بند »ب« 
این تبصره به منظور توسعه اشتغال پرداخت شود که این تکلیف قانونی طی 
بخشنامه های مربوطه به همراه سهمیه های تعیین  شده به بانک های عامل 
ابلاغ شده است.ضمن اینکه از ابتدای سال جاری تاکنون، همواره از طریق 
برگزاری جلسات با مدیران عامل بانک ها و ارسال نامه های متعدد نسبت به 
تسریع و تسهیل در پرداخت تسهیلات مزبور تأکید شده و به صورت مستمر 
نسبت به رصد عملکرد بانک های عامل در خصوص پرداخت تسهیلات مزبور 

اقدامات لازم در حال انجام است.
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کتاب  خانه  مدیرعامل  میری:  فاطمه  سیده 
هجدهمین  فراخوان  گفت:  ایران  ادبیات  و 
مهرماه  از  فجر  شعر  المللی  بین  جشنواره 
حوزه های  در  اثر  هزار  سه  قریب  و  منتشر 
شعر کلاسیک، شعر، شعر کودک و نوجوان 
و درباره شعر )پژوهش در شعر( به دبیرخانه 

این جشنواره ارسال شد.  
و  پوستر  از  رونمایی  آئین  در  رمضانی  علی 
آغاز به کار هجدهمین جشنواره بین المللی 
شعر فجر در سالن استاد پوررضا تالار مرکزی 
این  اختتامیه  مراسم  در  کرد:  اظهار  رشت، 
معرفی  برگزیدگان  فجر  دهه  در  جشنواره 
آغازین  آیین  داد:  ادامه  شد.وی  خواهند 
فجر  شعر  المللی  بین  هجدهمین جشنواره 
امسال در استان گیلان و شهر رشت با حضور 
شعرای ملی و استانی آغاز شد  تا این شهر 
وجوه ادبی و شعرای پیشکسوت و جوان خود 

را دوباره مطرح کند.
جایزه  جشنواره  این  برگزیدگان  افزود:  وی 
کنند  می  دریافت  جمهور  رئیس  از  را  خود 
اختصاصی تر  جلسه  یک  برگزیدگان  برای 
و  فضا  برگزار خواهد شد که  استان  در هر 

محوریت اشعار بومی و محلی را مورد توجه 
قرار می دهد.

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری 
نیز در این آیین گفت: در سرزمین ما بسیاری 
و  کریم  قرآن  ترجمان  شاعران  ابیات  از 
احادیث است و این خود از جهاتی ترجمان 
انسانیت کامل در همه  به سمت  سو دهی 

ابعاد می باشد.

می بالیم  برخود  کرد:  اظهار  جلایی  محمد 
رهبر فرزانه ما در حوزه شعر و ادب سرآمد 

این سلسله است.
وی افزود: چه بسا حماسه هایی که به واسطه 
شد،  جاودانه  تاریخ  در  شاعران  سروده های 
ابیاتی که با آن تلخکامی ها و شادکامی ها را 

در اذهان مردم به یادگار گذاشتند.
شخصیت  از  بخشی  کرد:  تصریح  جلایی 

مردم این سرزمین برگرفته از هنرهای شما 
به  ما  همه  و  است  سرزمین  این  شاعران 
شکلی در این مکتب به شاگردی پرداخته ایم.

سرپرست معاونت امور فرهنگی و رسانه ای 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی گیلان نیز 
این استان را سرزمین شاعران نامدار دانست 
ادب  و  در شعر  کرده  ثابت  افزود: گیلان  و 
پر آوازه است و راه این شعرا و ادبا ادامه دار 
خواهد بود.قاسم مصفا با بیان اینکه امیدواریم 
بتوانیم زیرساخت ها و شرایط را برای فعالان 
عرصه شعر فراهم کنیم، تصریح کرد: شاعران 
و نویسندگان ما برای تولید، انتشار و خرید 

محصولاتشان به کمک بیشتری نیاز دارند.
در این مراسم استاد علیرضا غزوه به همراه 
شعر  گیلانی  و  ملی  شاعران  از  تعدادی 
خوانی کردند و از »احمد خدادوست« یکی 
نوجوان  برجسته حوزه کودک و  از شاعران 
تقدیر شد.علاوه بر علیرضا غزوه؛ علی محمد 
مودب، رضا اسماعیلی، علی داوودی، احمد 
خدادوست، جلیل واقع طلب، مرتضی عابدپور 
نیز  نیا  آزاد  رقیه  و  نیکوکار  رضا  لنگرودی، 

اشعار خود را قرائت کردند.

سه هزار اثر به هجدهمین جشنواره بین المللی شعر فجر ارسال شد

های  کتابخانه  مدیرکل  عمویی:  عباس 
عمومی گیلان با اشاره به کمبود سرانه فضای 
مطالعه در استان گفت: سرانه فضای مطالعه 

گیلان کمتر از یک متر است.
یاسر تقوی در جلسه انجمن کتابخانه های 
عمومی شهرستان خمام اظهار کرد: فرهنگ 
مطالعه و کتابخوانی و پرداختن به موضوع 
از  رفت  برون  راه  تنها  خواندن  ترویج  مهم 
به  اجتماعی  معضلات  و  متعدد  مشکلات 

شمار می رود.
تقوی با بیان اینکه ما باید برای رشد فکری 
به کتاب مراجعه کنیم، افزود: همه مسیرهای 

رشد و توسعه از فرهنگ مطالعه می گذرد لذا 
توجه بیش از پیش به این موضوع بسیار حائز 

اهمیت است.
اقدامات  انجام  برای  اینکه  به  اشاره  با  وی 
آگاهی  اگر  مختلف  مقوله های  در  مؤثر 
مردم و جامعه را با فرهنگ سازی افزایش 
ندهیم آن اقدام تأثیری نخواهد داشت، گفت: 
پیشرفت جوامع به واسطه توجه به امر کتاب 

و کتابخوانی مسیر شده است.
مدیرکل کتابخانه های عمومی استان گیلان 
همچنین کتاب و کتابخوانی را محور رشد 
انسان برشمرد و تصریح کرد: همه کسانی 

که مسؤولیتی در کشور و در مناسب متعدد 
دارند به واسطه مطالعه کتاب به این جایگاه 

رسیده اند و در نتیجه مدیون کتاب هستند.
خمام مستعد در ایجاد فضای جدید کتابخانه 

ای است
وی شهرستان خمام را مستعد ایجاد فضاهای 
مختلف  مناطق  در  ای  کتابخانه  جدید 
داد:  ادامه  و  روستایی عنوان کرد  و  شهری 
ظرفیت های فراوان این شهرستان به واسطه 

حضور چهره های اثرگذار است.
تقوی با اشاره به کمبود سرانه فضای مطالعه 
در گیلان در مقایسه با استاندارد ملی و جهانی 

در گیلان را از مهمترین مشکلات در حوزه 
در  امروز  سرانه  این  گفت:  و  دانست  کتاب 
گیلان کمتر از یک متر به ازای ۱۰۰ است 
در حالی که باید ۸ متر به ازای ۱۰۰ نفر باشد.

وی ایجاد کتابخانه های عمومی، راه اندازی 
روستایی  مناطق  در  کتابخانه عمومی سیار 
این  رفع  راهکارهای  از  را  کتابخانه  فاقد  و 
آمادگی  افزود:  و  کرد  توصیف  کمبودها 
مجموعه نهاد کتابخانه های عمومی برای 
تأمین تجهیزات، منابع و نیروی کتابدار این 
کتابخانه ها در کمترین زمان ممکن انجام 

می شود.

مدیرکل کتابخانه های گیلان:

سرانه فضای مطالعه گیلان کمتر از یک متر است

رئیس حوزه هنری گلستان عنوان کرد
ایجاد جریان طنز فاخر گلستان با 

رویداد »قلمه«
محدثه اسدی نیا: رئیس حوزه هنری انقلاب اسلامی گلستان از 
انتشار فراخوان سومین رویداد آموزشی طنز »قلمه« ویژه استان 
مدرسان  و  استادان  از  رویداد جمعی  این  در  افزود:  و  داد  خبر 
نام آشنای حوزه طنز به استان های مختلف کشور حضور دارند.

سیدحسام بنی فاطمه  به تشریح جزئیات برگزاری سومین دوره 
رویداد آموزشی طنز قلمه در استان گلستان پرداخت و اظهار 
کرد: طبق هماهنگی ها و برنامه ریزی های انجام شده این دوره 
روزهای ۱۱، ۱۲ و ۱۳ بهمن ماه سال جاری توسط »دفتر طنز« 
»مکتب  و  گلستان«  هنری  »حوزه  همکاری  با  هنری،  حوزه 
مهر« برگزار خواهد شد.وی با بیان اینکه هماهنگی برای حضور 
اساتید برجسته ملی در این دوره کیفیت رویداد مذکور را ارتقا 
بخشیده است، ادامه داد: بنا بر این نیست که رویداد »قلمه« 
متوقف شود و قطعاً مستمر خواهد بود تا جریان طنز فاخری 
اسلامی  انقلاب  هنری  حوزه  شود.رئیس  ایجاد  استان  برای 
به  توجه  با  آموزشی  رویداد  این  در  اینکه  بر  تأکید  با  گلستان 
علاقه و استعداد شرکت کنندگان، کارگاه ها و کلاس هایی از میان 
دوره های شعر طنز، نثر طنز، داستان طنز، کاریکاتور، استندآپ 
کمدی، زیست طنزپردازانه، فیلمنامه نویسی طنز، بازیگری کمدی 
و دیگر اشکال و اسلوب هنر زیر نظر استادان شاخص حوزه طنز 
برگزار می شود، افزود: رویداد »قلمه« رویدادی ملی بوده و برای 
کشف، استعدادیابی، آموزش و رشد علاقه مندان به طنز در سراسر 
کشور برگزار می شود.وی با اشاره به اینکه هر دوره این رویداد 
کرد:  خاطرنشان  برگزار می شود،  استان  میزبانی یک  به  فاخر 
چهره ها و استادان ملی و استانی از جمله هادی مقدم دوست، 
مجید خسروانجم، داوودامیریان،  امید مهدی نژاد، اسماعیل امینی، 
رضا ساکی، محسن فراهانی، احمد عربانی، احسان عبدی پور و 
نیلوفر ناظمی نیز قلمه را در این رویدادها همراهی خواهند کرد.

بنی فاطمه اهدای کتاب طنز و بسته آموزشی به شرکت کنندگان 
را از دیگر برنامه های این کارگاه آموزشی عنوان کرد و گفت: 
رویداد آموزشی طنز قلمه برای شناخت استعدادهای طنز و معرفی 
آنان به عرصه های مختلف رسانه ای و هنری تلاش خواهد کرد.

نخستین دوره رویداد آموزشی طنز قلمه در شهر یزد برگزار شد. 
در این رویداد جمعی از استادان و مدرسان نام آشنای حوزه طنز 
به استان های مختلف کشور سفر کرده و با برگزاری رویدادهای 
و  حرفه ای  طنزپردازهای  تخصصی،  و  آموزشی  استعدادیابی، 

متعهد تربیت و به فضای رسانه ای کشور معرفی می کنند.

عمو پورنگ با یک سریال به قاب 
تلویزیون بازمی گردد

شبکه کودک همزمان با ایام سالروز پیروزی انقلاب اسلامی و 
آغاز اعیاد شعبانیه برنامه های تولیدی و تأمینی جدیدی را آماده 
پخش کرده است. نام داریوش فرضیایی )عمو پورنگ( با نقش 
آفرینی در یک سریال ویژه کودکان به چشم می خورد.جدول 
پخش برنامه های شبکه کودک، پویا و نهال برای ایام جشن 
پیروزی انقلاب اسلامی و اعیاد شعبانیه اعلام شده که در آن 
یک  در  آفرینی  نقش  با  پورنگ(  )عمو  فرضیایی  داریوش  نام 
سریال ویژه کودکان به چشم می خورد. شبکه کودک همزمان 
با ۲۲ بهمن سالروز پیروزی انقلاب اسلامی و آغاز اعیاد شعبانیه 
برنامه های تولیدی و تأمینی جدیدی را آماده پخش کرده است.

مجموعه نمایشی »بالش ها« از سریال هایی است که قهرمان 
آن مجری محبوب برنامه کودک است و شبکه نهال قصد دارد 
بخشی از جدول پخش ایام پیش روی خود را به نمایش این 
سریال اختصاص دهد. عمو پورنگ در این سریال، به سرزمین 
رویاهای کودکان و بالش هایی می رود که مدتی است موجب 
خواب های پریشان بچه ها شده اند او می کوشد علت این مشکل 
را پیدا کند و در این مسیر با ماجراهای مرموزی مواجه می شود. 
»مسابقه آفتاب مهتاب«، اولین مسابقه ویژه خردسالان است 
آنها به تحرک و نشاط تولید شده است.  با هدف تشویق  که 
آغاز ماه  از  امسال زودتر  برنامه »سر سفره خدا«  فصل جدید 
مبارک رمضان و همزمان با جشن های اعیاد شعبانیه روی آنتن 
می رود. احسان و آقای مدرس، شخصیت های اصلی این برنامه 
ماجراهای طنز خانه خان عمو را در کنار بچه های محل رقم 
می زنند.  فصل جدید مجموعه نمایشی »برپا«، نیز بچه های 
ایران را با پیشرفت های مهم کشور آشنا می کند. بخش جدید 
این برنامه به انتخابات دانش آموزی در مدرسه »برپا« می پردازد. 
برنامه »مدرسه مهارتی« یک مدرسه متفاوت در میان جنگلی 
با حیوانات عروسکی است که در آن بچه ها به جای  سرسبز 
درس، مهارت های زندگی را می آموزند.یکی دیگر از برنامه های 
جذاب شبکه نهال در این ایام آشنایی با استاد آذر یزدی است و 
بچه ها با تماشای داستان هایی از کتاب »قصه های خوب برای 
بچه های خوب« که به تصویر در آمده است، با هنر این نویسنده 

شهیر آشنا می شوند. 

بهزاد عبدی موسیقی متن 
»معجزه پروین« را می سازد

رحمان شجاعی: بهزاد عبدی برنده ۲ سیمرغ بلورین و یک دیپلم افتخار از 
ادوار مختلف جشنواره فیلم فجر، موسیقی متن فیلم سینمایی »معجزه پروین« 

را می سازد.
به گزارش روابط عمومی بنیاد سینمایی فارابی و بر اساس اعلام گروه سازنده 
فیلم سینمایی »معجزه پروین«، بهزاد عبدی به عنوان آهنگساز این اثر سینمایی 

معرفی شد.این هنرمند پیش از این، سیمرغ بلورین بهترین موسیقی متن را برای 
دو فیلم »آل« و »مزار شریف« در دوره های بیست و هشتم و سی و سوم و 
دیپلم افتخار بهترین موسیقی متن را برای فیلم »علفزار« در چهلمین جشنواره 

فیلم فجر کسب کرده است.
به  ایرانی  شاعر  بانوی  اعتصامی  پروین  زندگی  داستان  پروین«،  »معجزه 
نویسندگی و کارگردانی محمدرضا ورزی و تهیه کنندگی محمدرضا شریفی نیا 
است که امسال در بخش سودای سیمرغ چهل و دومین جشنواره فیلم فجر 

حضور دارد.

در این فیلم سینمایی علاوه بر مارال بنی آدم در نقش پروین اعتصامی، هنرمندانی 
همچون آزیتا حاجیان، محمدرضا شریفی نیا، حسین پاکدل، محمدعلی نجفی، 
امیرحسین صدیق، رامین ناصر نصیر، رضا فیاضی، بیژن بنفشه خواه، یوسف 
صیادی، حسام نواب صفوی، ملیکا شریفی نیا، محمد شعبان پور، الهه جعفری، 
محمدرضا شهبانی نوری، مریم ورزی، محمد ساربان، مجید جعفری، شهرداد 

بانکی، عباس علی محمدی و امیر رضا انوریان حضور دارند.
فیلم سینمایی »معجزه پروین« محصول مشترک بنیاد سینمایی فارابی و وزارت 

میراث فرهنگی و گردشگری است.

معرفی دبیر و داوران بخش ناشران 
کتاب های »تجسمی فجر«

دبیرکل شانزدهمین جشنواره هنرهای تجسمی فجر با صدور 
احکامی دبیر و داوران بخش ناشران کتاب های تجسمی این 
رویداد هنری را معرفی کرد.امیر عبدالحسینی دبیرکل جشنواره 
شانزدهم با صدور احکامی مجزا بهنام زنگی را به عنوان دبیر 
و علی رمضانی، علی اصغر فهیمی فر و سمیه رمضان ماهی را 
به عنوان داوران بخش ناشران کتاب های تجسمی این رویداد 
هنری معرفی کرد.بهنام زنگی دارای مدرک دکترای پژوهش هنر 
از دانشگاه تربیت مدرس است. وی هم اکنون به عنوان رییس 
موسسه فرهنگی، هنری و پژوهشی صبای فرهنگستان هنر 
مشغول به فعالیت بوده و سابقه تالیف کتاب ها و مقالات علمی 
و پژوهشی گوناگون در عرصه های مختلف هنری را در کارنامه 
خود دارد. از دیگر سوابق این هنرمند و پژوهشگر هنری می توان 
ایران، عضویت  انجمن علمی پروهش های هنری  به ریاست 
در انجمن علمی هنرهای تجسمی ایران و… اشاره کرد.علی 
رمضانی دانش آموخته مقطع دکترای الهیات و معارف اسلامی از 
دانشگاه تهران است. رمضانی هم اکنون به عنوان مدیرعامل خانه 
کتاب و ادبیات ایران مشغول به فعالیت بوده و از دیگر سوابق 
او می توان به مدیر گروه فرهنگ پژوهی پژوهشگاه فرهنگ و 
اندیشه اسلامی، مدیرکل تامین منابع نهاد کتابخانه های عمومی 
کشور، معاون فرهنگی و تولید انتشارات سروش، عضو شورای 
سیاستگذاری جشنواره کتابخوانی رضوی )ع(، دومین دوسالانه 
مدیره  هیأت  رییس  هفتگی،  سروش  مجله  و  کتاب  کارتون 
انتشارات  شرکت  مدیره  هیأت  عضو  ایران،  کتابشهر  شرکت 
به نشر )وابسته به آستان قدس رضوی(، رییس هیات مدیره 
انتشارات پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی و … اشاره کرد.

علی اصغر فهیمی فر دارای مدرک دکترای تاریخ و فلسفه هنر 
از دانشگاه مرکزی انگلستان بوده و هم اکنون به عنوان دانشیار 
گروه پژوهش هنر دانشگاه تربیت مدرس مشغول به فعالیت 
است. وی علاوه بر سال ها تدریس در دانشگاه های مختلف و 
همچنین تالیف کتاب ها و مقالات گوناگون علمی و پژوهشی در 
عرصه های متنوع هنری دارای سوابق دیگری چون چهره سال 
بخش پژوهش در هفته هنر انقلاب اسلامی، پژوهشگر نمونه 
دانشگاه صدا و سیما، معاون پژوهشی و آموزشی دانشکده هنر 
و معماری صدا و سیما، معاون گروه هنرهای تجسمی دانشکده 
هنرهای زیبای دانشگاه تهران، مدیر گروه نقاشی دانشکده هنر 
و معماری دانشگاه تربیت مدرس، مدیر گروه علمی و معاون 
فرهنگی سیمافیلم، سردبیر نشریه علمی و پژوهشی پژوهش 
و سنجش، عضو شورای انتخاب و داوری دوره های گوناگون 
جشنواره فیلم فجر و … است.سمیه رمضان ماهی دارای مدرک 
دکترای فلسفه هنر و عضو هیات علمی دانشکده هنر دانشگاه 
سوره است. او علاوه بر تدریس در دانشگاه ها و تالیف مقالات 
گوناگون علمی و پژوهشی در عرصه های متنوع هنری دارای 
آینده پژوهی،  ملی  همایش  دومین  علمی  دبیر  چون  سوابقی 
آموزش عالی و توسعه پایدار، مدیر نشریه رهپویه حکمت هنر، 
دبیر هنری و عضو شورای سیاستگذاری جشنواره استانی نور 
محمد )ص(، دبیر بخش هنری مجموعه تبیان، عضو شورای 
شورای  رییس  سوره،  دانشگاه  هنر  پژوهش  گروه  تخصصی 
تخصصی ارتباط تصویری و تصویرسازی دانشکده هنر سوره، 
هنر،  کیمیای  هنر،  پژوهش  نشریه های  داوران  هیات  عضو 
مطالعات تطبیقی هنر، نامه هنر و… است.شانزدهمین جشنواره 
هنرهای تجسمی فجر به دبیرکلی امیر عبدالحسینی و دبیری 
هنری مسعود زنده روح کرمانی، بهمن امسال در موزه هنرهای 
معاصر تهران، مراکز معتبر نمایشگاهی تهران و سایر استان ها 

برگزار می شود.

توسط بنیاد کتاب؛
آمار تولیدات ناشران در پاییز ۱۴۰۲ 

منتشر شد
آمار تولیدات ناشران هر استان در پاییز ۱۴۰۲ در سه حوزه دین، 
کمک درسی و سایر حوزه ها توسط بنیاد کتاب وابسته به سازمان 
تبلیغات اسلامی منتشر شد.آمار تولیدات ناشران هر استان در پاییز 
۱۴۰۲ در سه حوزه دین، کمک درسی و سایر حوزه ها به تازگی 
توسط بنیاد کتاب وابسته به سازمان تبلیغات اسلامی منتشر شده 
است.طبق این آمار در پاییز امسال ۹۶۵ عنوان کتاب در حوزه 
دین توسط ناشران تهرانی و هزار و ۴۶۱ کتاب در این حوزه 
توسط ناشران سایر استان ها منتشر شده است.همچنین در حوزه 
کتاب های کمک درسی ناشران تهرانی سه هزار و ۶۰۸ عنوان 
کتاب منتشر کردند. ۵۴۱ عنوان کتاب نیز توسط ناشران سایر 
استان ها در زمینه کمک درسی منتشر و روانه بازار نشر شده 
است.اما در حوزه کتاب هایی با موضوعی خارج از حوزه دین و 
کمک درسی ۱۵ هزار و ۶۹۴ عنوان کتاب توسط ناشران تهرانی 
و ۶ هزار و ۴۸۱ عنوان توسط ناشران سایر استان ها منتشر و روانه 

بازار نشر شده است.

مسعود ده نمکی کارگردان سینما و تلویزیون 
مبارک  ماه  در  رستگاری  سریال  پخش  از 
رمضان امسال خبر داد و گفت: این سریال 
طنز نیست بلکه کاری متفاوت است و مردم 

شاید یک کار متفاوت ببینند. 
مسعود ده نمکی در حاشیه آیین نکوداشت و 
از مجموعه ۷۸ جلدی فرهنگنامه  رونمایی 
اسارت و آزادگان، در جمع خبرنگاران درباره 
این مجموعه گفت: از سال ۷۰ تا ۹۲ روی 
آن کار شده است که یک مرجع و کار دایره 
المعارفی است و بخشی از آن اردوگاه محوری 

است که به آن اردوگاه نگاری می گوییم.
از  جمعی  روایت  یک  این  افزود:  ده نمکی 

اسارت است و خاطره نگاری نیست. یک کار 
متفاوت و بالادستی برای نگارش فیلمنامه ها، 

داستان ها و رمان هاست که می توان با مراجعه 
به مجموعه به راحتی کار پژوهشی کرد.

این کارگردان همچنین در این باره که آثارش 
مانند اخراجی ها الهام گرفته از این مجموعه 
بوده است؟ گفت: اخراجی ها خاطرات خودم 
است.  آمده  هم  افراد  نام  کتاب  در  که  بود 
خاطرات  از  بخشی  هم   ۲ اخراجی های 
آزادگان در یکی از اردوگاه های "رمادیه" بود 

که در قالب طنز درآمد.
وی درباره این که آیا باز هم در این حوزه 
قسمت  اگر  گفت:  ساخت؟  خواهد  فیلمی 
باشد، بله.ده نمکی کارگردان سریال رستگاری 
درباره این مجموعه هم گفت: این سریال ماه 
مبارک رمضان تقدیم مردم می شود و یک 

کار متفاوت است و طنز نیست.

مسعود ده نمکی: 

رستگاری طنز نیست

سیده فاطمه میری: یک کارگردان و تهیه کننده 
سینمای ایران با بیان اینکه هر حوزه ای برای 
المپیاد  گفت:  پویایی ست،  نیازمند  ماندگاری، 
برای  فرصتی  تا  می شود  باعث  فیلم سازی 
پرسابقه  سینماگران  حرفه ای  تجربیات  تبادل 
قرار  این مسیر  تازه درابتدای  نوجوانانی که  با 
گرفتند، فراهم شود.علی نوری اسکویی  اظهار 
کرد: از آنجا که سینما امکان زایش نگاه های 
جدید متناسب با نسل جدید را فراهم می کند 
بازآفرینی  مورد  تازه  تولیدات  به واسطه  و 
قرارمی گیرد، در سراسر جهان یکی از مهم ترین 
هنرها قلمداد می شود، البته روشن است که هر 
عرصه ای برای ماندگاری، نیازمند پویایی ست 
و سینما را نیز نمی توان از این مهم مستثنی 
فنا  به  محکوم  بیافتد  اتفاق  این  اگر  که  کرد 
»درخت  سینمایی  فیلم  بود.تهیه کننده  خواهد 
فیلم سازی  المپیاد  برگزاری  درباره  خاموش« 

نوجوانان ایران تاکید کرد: اساسا چنین رویدادی 
سبب می شود تا فرصتی برای تبادل تجربیات 
نوجوانانی که  با  پرسابقه  حرفه ای سینماگران 
فراهم  گرفتند،  قرار  مسیر  این  درابتدای  تازه 
شود. همان طور که در کشورهای دیگر هم ذیل 
فعالیت های  از  بخشی  معروف،  فستیوال های 
این فستیوال ها به حمایت از فیلم سازان جوان 
اختصاص می یابد.کارگردان انیمیشن سینمایی 
به نظرم  افزود:  این باره  در  نور«  گل  »افسانه 
المپیاد فیلمسازی مانند کارنامه ای می ماند که 
این نکته  با تکیه برآن به  نوجوانان می توانند 
پی ببرند که در چه سطحی قرار دارند. از سوی 
دیگر، فرصتی برای مدیران و فیلمسازان است 
تا دستاورد نسل جدید را مورد ارزیابی قراردهند. 
البته باید به این مسئله توجه داشت که برگزاری 
این رویداد فرهنگی -تربیتی به تنهایی نمی تواند 
نتایج موردنظر را به همراه داشته باشد، چراکه این 

امر به طور قطع نیازمند سیاست گذاری درازمدت 
است.نوری اسکویی در پاسخ به این پرسش که 
چطور می توان به اکران فیلم های ساخته شده 
در این المپیاد توسط نوجوانان کمک کرد، گفت: 
سینما در سال های اخیر در دست فیلمسازان 
سنی  مجموع  که  به طوری  است،  بوده  جوان 
بعضی از فیلمسازان جوان حتی به ۳۰  سال هم 
نمی رسد. ضمن این که امروز در دوره ای زندگی 
براساس  انسان ها  دایره مطالبات  می کنیم که 
تجربیات گسترده بنا شده است. به نظرم درحال 
حاضر شاهد ورود نسل جدیدی از فیلمسازان به 
سینما هستیم که آثارشان با استقبال خوبی از 
سوی مخاطبان مواجه شده است.این تهیه کننده 
جوان سینما با تاکید بر اینکه اگر فضای درستی 
دراختیار نوجوانان قرار بگیرد می توان بیش از 
پیش شاهد ارائه تولیدات درخشان توسط آنان 
باشیم، ادامه داد: براساس تجربه به دست آمده، 

نسل جوانِ فیلمساز گاه به ساخت فیلم هایی 
را  باتجربه  فیلمسازان  حتی  که  پرداخته اند 
شگفت زده کرده اند. منتهی ای کاش این المپیاد 
تنها به نوجوانان ایرانی محدود نبود و از ظرفیت 
خاورمیانه هم  بین کشورهای  در  جوان  نسل 
بهره می گرفت؛ چراکه دراین صورت با آثاری 
مواجه می شدیم که منعکس کننده دغدغه های 
جهانی نوجوانان بود و چشم انداز بهتری را پیش 
فیلم  قرار می داد.تهیه کننده  المپیاد  این  روی 
سینمایی »فرش خاک« با بیان اینکه برگزاری 
تک صدایی  از  دور  به  جشنواره ها  و  رویدادها 
اتفاق خوبی ست، در پایان یادآور شد: نکته ای 
رویدادهای  و  جشنواره ها  اغلب  درباره  که 
سینمایی حائز اهمیت خوانده می شود، این  است 
که تمامی ویدادها همواره باید با سیاست گذاری 
منسجم پیش بروند تا بتوانند بر اهداف بلندمدت 

خود جامه هدف بپوشانند.

گفت وگو با علی نوری اسکویی درباره المپیاد فیلم سازی

»ای کاش این المپیاد تنها به نوجوانان ایرانی محدود نبود«

»در جستجوی فریده« 
اکران آنلاین می شود

فیلم مستند »در جستجوی فریده« به کارگردانی آزاده موسوی 
و کوروش عطایی در بخش »سینما آنلاین« یکی از پلتفرم ها 

اکران آنلاین می شود.
این فیلم که به عنوان نماینده ایران به اسکار ۲۰۲۰ معرفی شده 
از یکشنبه اول بهمن ساعت ۱۸ اکران آنلاین خود را با بلیت 
۶۰ هزار تومان آغاز می کند. علاقمندان برای تماشای فیلم 
های اکران آنلاین »فیلم نت« نیاز به خرید و داشتن اشتراک 

ندارند و صرفا لازم است بلیت اکران را خریداری کنند.

این مستند تاکنون در هیچ پلتفرمی عرضه نشده است و برای 
اولین بار نمایش خود در شبکه نمایش خانگی را با اکران آنلاین 
آغاز می کند.»در جستجوی فریده« برنده  تندیس بهترین فیلم 
جشنواره  از  جایزه  چهار  برنده   سینما،  خانه   از جشن  مستند 
سینماحقیقت، برنده  تندیس بهترین فیلم مستند از جشن حافظ 

و... است.
»در جستجوی فریده« داستان فریده است که ۴۰ سال پیش 
امام رضا)ع( در مشهد رها می شود و  در ۶ ماهگی در حرم 
بعد از انتقال به شیرخوارگاه، توسط زوجی هلندی به فرزندی 
این ۴۰  او که در طول  برده می شود.  به هلند  و  گرفته شده 
سال به  خاطر ترس از سفر به ایران و عدم تمایل خانواده اش، 

به محل تولدش بازنگشته، جست وجویی را برای پیدا کردن 
خانواده واقعی اش آغاز می کند و  برای اولین بار به ایران سفر 
می کند تا زادگاهش را ببیند و با سه خانواده که مدعی اند ممکن 
است خانواده واقعی او باشند، ملاقات کند...برخی از عوامل فیلم 
عبارتند از کارگردانان: آزاده موسوی و کوروش عطائی، تهیه 
کنندگان : آزاده موسوی و کوروش عطایی، مدیر فیلمبرداری: 
حسن  صدابردار:  نجفی راد،  حمید  تدوینگر:  حدادی،  محمد 
عزیزی،  افشین  موسیقی:  ملکی،  انسیه  صداگذار:  شبانکاره، 
تصحیح رنگ و نور: بیلی ویچگل، دستیار کارگردان: صدف 
صادقیان پور، مدیر تولید )ایران( و عکاس: شاهین دانشفر، با 

حضور: الین فریده کونینگ و نگار رحیمی.
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خبرهاخبرها

سیده فاطمه میری: استاندار گیلان گفت: ۲ 
هزار و ۶۸۸ شعبه اخذ رای در ۱۷ شهرستان 
پیش بینی  رو  پیش  انتخابات  برای  استان 
برنامه  یک  در  عباسی  است.اسدالله  شده  
تلویزیونی اظهار کرد: در مناطق دور دست 
استان گیلان نیز صندوق های اخذ رای هم 

ثابت و سیار پیش بینی شده است.
وی با اشاره به واجدین شرایط استان گفت: از 
جمعیت ۲ میلیون و ۵۵۰ هزار نفری گیلان 
حدود ۲ میلیون و ۱۰۰ هزار نفر شرایط رای 
دادن را دارند و به تناسب تراکم جمعیت در 
مناطق مختلف صندوق های اخذ رای در 

شعب مختلف برنامه ریزی شده است.
به  اشاره  با  در گیلان  دولت  عالی  نماینده 
حوزه  در  الکترونیکی  انتخابات  برگزاری 
کرد:  نشان  خاطر  خمام  و  رشت  انتخابیه 
زیرساخت های لازم برای برگزاری انتخابات 
الکترونیکی در این شهرستان ها وجود دارد.

وی با بیان اینکه آموزش های لازم نیز به 
دست اندرکاران برگزاری انتخابات در گیلان 
ارائه شده است، اظهار کرد: اقدمات لازم در 
برگزاری انتخابات به صورت آزمایشی انجام 
در  و  یافته  کاهش  اشتباه  ضریب  تا  شده 

جریان برگزاری مشکلی وجود نداشته باشد.
عباسی در ادامه با اشاره به تایید صلاحیت 
۳۵۸ نامزد دوازدهمین دوره انتخابات مجلس 
از سوی هیات  شورای اسلامی در گیلان 
شورای  مجلس  در  گیلان  افزود:  نظارت، 
اسلامی ۱۳ نماینده دارد و هم اینک به ازای 

هر کرسی ۲۷ داوطلب امکان رقابت دارند.
همه  بین  رقابت  زمینه  اینکه  بیان  با  وی 
سلایق سیاسی به دور از مسایل غیرقانونی 
فراهم شده است، اظهار کرد: صدا و سیمای 
گیلان نیز برنامه های برای حضور داوطلبان 
برای ارائه برنامه هایشان برنامه ریزی کرده 
که شیوه ای عادلانه و بسیار با اهمیت است.

نماینده عالی دولت در استان گیلان خاطر 
مشارکت  تحقق  راستای  در  کرد:  نشان 
حداکثری نشست های مختلفی با دهیاران، 
هنرمندان،  اسلامی،  شوراهای  اعضای 
برگزار  مردم  مختلف  اقشار  و  ورزشکاران 

خواهیم کرد.
وی با اشاره به جایگاه مهم مجلس شورای 
اسلامی و اینکه به مجلسی در تراز جمهوری 
اسلامی نیازمندیم، اضافه کرد: حضور مردم 
اسلامی  شورای  مجلس  انتخابات  در 

سرنوشت ساز بوده و در رفع مشکلات مردم 
و گره گشایی از امور و اصلاح قوانین نقش 

مهمی دارد.
با اشاره به پیشینه تاریخی، غنای  عباسی 
مردم  ولایتمداری  و  انقلابی  فرهنگی، 
کرد:  اضافه  استان  شهید  هزار  هشت  و 
گیلانیان همگام با همه آحاد جامعه برای 
انتخابات  در  کشور  آینده  و  سرنوشت 
حضور  به  اشاره  با  می کنند.وی  مشارکت 
همیشه در صحنه و پرشور مردم گیلان در 
صحنه های مختلف از جمله انتخابات اظهار 
انتخابات  گذشته  دوره  در  گیلانیان  کرد: 
و  برف  وجود  با  اسلامی  شورای  مجلس 
داشتند  مشارکت  درصد   ۴۷ حدود  کرونا 
ضمن اینکه در انتخابات ریاست جمهوری 

هم این مشارکت ۵۷ درصد بود.
نماینده عالی دولت در استان گیلان با بیان 
اینکه ۱۷ داوطلب در این استان در ششمین 
نام نویسی  رهبری  خبرگان  انتخابات  دوره 
تایید  اسامی  کرد:  نشان  خاطر  کردند، 
صلاحیت شدگان در هفته اول بهمن ماه 

اعلام خواهد شد.
وی اظهار کرد: تمهیدات لازم برای برگزاری 

انتخاباتی باشکوه بر اساس چهار راهبرد مقام 
سلامت،  امنیت،  عنوان  با  رهبری  معظم 
رقابت و مشارکت انجام شده و آمادگی کامل 

برای ۱۱ اسفندماه در استان وجود دارد.
با  ادامه  در  گیلان  در  دولت  عالی  نماینده 
جهاد  در  جمهور  رئیس  تاکیدات  به  اشاره 
در  کرد:  اظهار  مردم  به  رسانی  خدمات 
اقتصادی  معیشتی،  مسایل  به  توجه  حوزه 
در  خوبی  کارهای  گیلان  در  فرهنگی  و 
اقدامات  تشریح  با  است.وی  انجام  د ست 
به  شمال  کریدور  موضوع  در  شده  انجام 
به کاسپین خاطر  راه آهن رشت  جنوب و 
نشان کرد: هشت کیلومتر باقمیانده مسیر 
آزاد راه رشت - قزوین قبل از سال جدید 
زیر بار ترافیک خواهد رفت ضمن اینکه پل 
آستاراچای ۲ هفته قبل افتتاح شد.با اتمام 
بررسی صلاحیت داوطلبان دوازدهمین دوره 
انتخابات مجلس شورای اسلامی در هیات 
نظارت، ۳۵۸ نفر در استان تایید صلاحیت 
شدند.۴۵ هزار نفر از عوامل اجرایی و نظارتی 
انتخابات  دوره  دوازدهمین  برگزاری  برای 
یازدهم  روز  در  اسلامی  شورای  مجلس 

اسفندماه امسال مشارکت می کنند.

استاندار گیلان:

۲ هزار و ۶۸۸ شعبه اخذ رای در گیلان پیش بینی شد

مدیرکل نوسازی توسعه و تجهیز مدارس گلستان:
ساختمان نیمی از کودکستان های 
گلستان نیازمند مقاوم سازی است

مدارس  تجهیز  و  توسعه  نوسازی  نیا:مدیرکل  اسدی  محدثه 
کودکستان های  درصد  از ۵۰  بیش  ساختمان  گفت:  گلستان 
و  است  مقاوم سازی  نیازمند  زیاد،  قدمت  دلیل  به  استان  این 
آموزشی  فضاهای  این  مقاوم سازی  برای  تمهیدات لازم  باید 
اخیر پس  در ۲ سال  اظهار کرد:  فراهی  اندیشیده شود.وحید 
از تاسیس سازمان ملی تعلیم و تربیت، شیوه نامه  جدید فعالیت 
کودکستان های ابلاغ شده و براساس آن کودکستان های دولتی 
دارای استحکام بنا از اخذ مجوز استحکام بنا معاف شده و می توانند 
به فعالیت خود ادامه دهند.وی ادامه داد: براساس شیوه نامه جدید 
سازمان ملی تعلیم و تربیت، کودکستان های که تا هفتم بهمن 
نوسازی و تجهیز مدارس و  اداره کل  از  فعالیت  ۱۳۹۹ مجوز 
تا  ناظران سازمان نظام مهندسی دریافت کردند می توانند  یا 
۲۵ تیر ماه ۱۴۰۵ به فعالیت خود در مکان فعلی ادامه دهند.

مدیرکل نوسازی توسعه و تجهیز مدارس گلستان خاطرنشان 
کرد: با وجود این شیوه نامه به وظایف قانونی خود عمل می کنیم 
و با کودکستان های دارای ساختمان فاقد استحاکم بنا برخورد 
از  اعلام خواهد شد.فراهی  به مراجع ذی ربط  مراتب  و  کرده 
موسسان کودکستان هایی که در ساختمان های فاقد استحکام 
بنا فعالیت می کنند، خواست برای ساخت فضای آموزشی جدید 
و یا اجاره فضای مستحکم اقدام کنند.مدیرکل نوسازی توسعه 
و تجهیز مدارس گلستان اظهار کرد: با توجه به گلایه موسسان 
کودکستان  و مدارس غیردولتی مبنی بر نیاز به تسهیلات و 
این  حل  برای  تمهیداتی  استانداری  کمک  با  زمین،  نداشتن 
مشکل در استان اندیشیده شده و در صورت تحقق این مهم، 
معضل کودکستان ها و مدارس غیرانتفاعی فاقد استحکام بنا در 

گلستان تا ۲ سال آینده به حداقل می رسد.

دولت سیزدهم ۴۰ میلیارد ریال برای 
آبرسانی به عشایر گلستان هزینه کرد

اداره کل امور عشایر گلستان گفت: از سال ۱۳۹۸  سرپرست 
تاکنون ۱۳۰ میلیارد ریال برای اجرای طرح های آبرسانی پایدار 
به ۴۰۰ خانوار عشایری استان هزینه شد که ۴۰ میلیارد ریال آن 
مربوط به دولت سیزدهم است.احمد پرتانی اظهار کرد: همچنین 
از منابع سازمان امور  قول تخصیص ۱۰۰ میلیارد ریال دیگر 
عشایر برای ادامه اجرای طرح آبرسانی پایدار قره دام مراوه تپه 
پیشرفت  به  اشاره  با  است.وی  شده  داده   ۱۴۰۲ سال  برای 
فیزیکی ۲۰ و ۴۰ درصدی طرح های آبرسانی پایدار گنبدکاووس 
و مراوه تپه گفت: تاکنون ۲ حلقه چاه آب برای تامین منابع آبی 
مورد نیاز جامعه عشایری در بخش داشلی برون گنبدکاووس و 
قره دام شهرستان مرزی مراوه تپه حفر شد و به مرحله آزمایش 
رسید و در کنار آن بخشی از ایستگاه پمپاژ انجام شده است.

انتقال  خطوط  طول  گلستان  عشایر  امور  کل  اداره  سرپرست 
طرح آبرسانی به عشایر گنبدکاووس را ۱۰۰ کیلومتر و مراوه تپه 
را ۸۰ کیلومتر اعلام کرد و افزود: تاکنون ۱۷ کیلومتر از این 
خطوط انتقال نصب شده و دهه فجر امسال نخستین برداشت 
آب آشامیدنی از این خط برای دسترسی ۱۱ خانوار عشایری در 
مراوه تپه آغاز می شود.پرتانی ادامه داد: برای تکمیل طرح های 
آبرسانی به ۲۰۰ خانوار عشایری مراوه تپه و ۲۰۰ خانوار عشایری 
گنبدکاووس هزار میلیارد ریال دیگر نیاز است که امیدواریم با 
تخصیص آن در دولت سیزدهم شاهد تحقق دسترسی بخش 
قابل توجهی از جامعه هدف به آب سالم و بهداشتی باشیم.وی 
گفت: آبرسانی سیار به جامعه عشایری گلستان با ۱۱ دستگاه 
تانکر در حال انجام است.گلستان یکی از استان های عشایری 
کشور است که چهار هزار و ۲۰۰ خانوار عشایری بومی ترکمن 
و کوچنده با مجموع جمعیت افزون بر ۲۳ هزار نفر در مراتع این 
استان زندگی می کنند.جامعه عشایری گلستان را ۲ تیپ از عشایر 
کوچنده کُرد خراسان های شمالی و رضوی و تعداد محدودی از 
سمنان و عشایر بومی ترکمن استان تشکیل می دهند که در 
مجموع افزون بر ۷۶۰ هزار راس دام شامل گوسفند، بز، گاو و 
شتر برای پرورش در اختیار دارند.چهار هزار و ۷۶۵ تن گوشت 
قرمز معادل ۲۵ درصد نیاز گلستان، ۶۰۰ تن پشم و ۹ هزار و 
۹۴۹ تن شیر در کنار محصولات صنایع دستی از جمله تولیدات 
جامعه عشایری این استان به حساب می آید.قلمرو زیستی عشایر 
کوچنده و بومی گلستان ۳۵۰ هزار هکتار از مراتع شرق استان 
در  درصد   ۲۵ مراوه تپه،  مراتع  در  آنان  از  درصد   ۶۹ و  است 
گنبدکاووس و ۶ درصد در کلاله حضور داشته و قشلاق می کنند.

۱۹ درصد زوج های متقاضی طلاق در 
گلستان به زندگی مشترک بازگشتند

پریا حاجیان: معاون پیشگیری اداره کل بهزیستی گلستان گفت: سه هزار و 
۹۵۷ زوج از ابتدای امسال تاکنون برای دریافت خدمات »مداخله در طلاق« به 
مراکز مشاوره استان مراجعه کردند که نتیجه پرونده ۷۴۷ زوج معادل ۱۹ درصد، 
بازگشت دوباره به زندگی مشترک بود.عین علی کیا اظهار کرد: ۷۰ مرکز مشاوره 
با حضور حدود ۲۰۰ کارشناس و مشاور با رویکردهای مختلف در استان گلستان 

فعالیت دارند که ۱۵ مورد از این مراکز با رویکرد مداخله در بروز طلاق خدمات 
ارائه می دهند.

وی افزود: امسال ۹ هزار و ۱۶۱ نفر با مراجعه به این مراکز خدمات آموزش 
پیش از ازدواج و تحکیم زندگی خانوادگی و خدمات مشاوره و درمان اختلافات 
خانوادگی، مشکلات زناشویی، مسائل تربیتی، اختلالات خلقی و فرزندپروری 

دریافت کردند.
معاون بهزیستی گلستان از فعالیت سامانه تلفنی ۱۴۸۰ از هشت صبح تا ساعت 
۲۴ برای ارائه مشاوره غیرحضوری خبر داد و گفت: امسال ۱۰ هزار و ۴۷۱ نفر 

در این استان از خدمات مشاوره تلفنی بهره مند شدند.

کیا بیان کرد: بیشترین آمار مراجعه به مراکز مشاوره بهزیستی مربوط به گرگان 
و سپس آزادشهر و گنبدکاووس است.

وی با اشاره به اینکه جامعه هدف بهزیستی تمام اقشار جامعه هستند، افزود: 
سالانه ۱۰ درصد خدمات مشاوره به صورت رایگان به افراد بی مضاعت ارائه 
می شود.معاون بهزیستی گلستان، اعتیاد، خیانت، نبود مسوولیت پذیری، فعالیت 
افراطی در فضای مجازی و اختلافات فرهنگی و خانوادگی را از مهمترین دلایل 
مراجعه زوج ها برای دریافت مشاوره مداخله طلاق عنوان کرد و گفت: بیشترین 
سازش میان زوج ها در موارد اختلافات فرهنگی و خانوادگی، نبود مسوولیت 

پذیری و فضای مجازی شکل می گیرد.

مدیرکل میراث فرهنگی گلستان:
۷ کارگاه مرمتی در شهر تاریخی 

استرآباد )گرگان( فعال است
و  صنایع دستی  میراث فرهنگی،  شجاعی:مدیرکل  رحمان 
گردشگری گلستان گفت: در حال حاضر هفت بنای تاریخی 
در شهر تاریخی استرآباد )گرگان( توسط بخش خصوصی در 
حال بازسازی و مرمت است.محمدجواد ساوری با اشاره به اینکه 
۷ کارگاه مرمتی در شهر تاریخی استرآباد )گرگان( فعال است، 
اظهار کرد: این هفت کارگاه مرمتی در محدوده شهر تاریخی 
استرآباد با حجم سرمایه گذاری ۴۶۸ میلیارد ریال در حال مرمت 
است که پس از مرمت و احیا با کاربری گردشگری و فرهنگی 
مورد بهره برداری قرار می گیرد.وی افزود: این بناها شامل خانه میر 
کاظمی، خانه عطایی، خانه هروی، خانه احمد دوست )غفاری(، 
خانه اورسجی، خانه قوانلو و خانه رمضانعلی خراسانی است که 
اداره کل  توسط بخش خصوصی در حال مرمت و احیاست و 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی مبلغی بالغ بر ۷۷ میلیارد 
ریال تسهیلات به این هفت کارگاه مرمتی فعال پرداخت کرده 
است.مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری گلستان 
گفت: در شهر تاریخی استرآباد حدود ۸۰۰ بنای تاریخی داریم 
که سالیان گذشته حدود ۵۰ بنای آن با همکاری دستگاه های 
اجرایی، بانک های عامل و مشارکت سرمایه گذاران مورد مرمت 
اصولی قرارگرفته است.ساوری اظهارکرد: امید است با تخصیص 
اعتبارات دولتی و کمک بخش خصوصی و  از  منابع مناسب 
جذب سرمایه گذاران بتوانیم این آثار را مرمت و احیا کنیم.وی 
در افزود: مالکان بناهای تاریخی استان که متقاضی مرمت بنا و 
بهره برداری آن با کاربری گردشگری و فرهنگی هستند می توانند 
با مراجعه به اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
استان و یا ادارات شهرستانی درخواست خود را برای رسیدگی 
اعلام کنند.شهر تاریخی استرآباد اولین شهر ثبت شده در فهرست 
آثار ملی ایران به شماره ۴۱ است. این محدوده تاریخی در مرکز 

شهر گرگان با مساحت ۱۵۶ هکتار قرار دارد

مدیرکل استاندارد گیلان خبر داد؛
اعطای نشان حلال به ۴۸ محصول و 

فرآوری در گیلان
عباس عمویی:مدیرکل استاندارد گیلان از اعطای نشان حلال 
به ۴۸ محصول و فرآوری در این استان خبر داد و گفت: اعطای 
نژاد  نشان حلال در گیلان ۳ رقمی می شود.مجتبی معصوم 
لبنی  از شرکت های  در همایش اهدای نشان حلال به یکی 
گیلان اظهار کرد: نظارت بر عملکرد واحدهای تولیدی و مواد 
غذایی بسیار اهمیت و ضرورت دارد.وی با تاکید بر لزوم توجه 
به نظارت بر عملکرد صنایع غذایی افزود: واحدهای تولید مواد 
غذایی و صنایع غذایی که با سلامت مردم ارتباط مستقیم دارند 
مورد توجه ویژه استاندارد قرار دارند.مدیرکل استاندارد گیلان از 
اعطای نشان حلال به ۴۸ محصول و فرآوری در این استان 
خبر داد و اضافه کرد: تا سال گذشته در گیلان فقط ۹ محصول 
دارای نشان حلال بود که اکنون این رقم به ۵۷ مورد رسیده 
است.معصوم نژاد با بیان اینکه تعداد پروانه های حلال گیلان ۳ 
رقمی می شود، گفت: اقدامات اولیه برای اعطای نشان حلال 
به ۷۵ محصول دیگر در گیلان انجام شده است.وی با بیان 
اینکه اعطای نشان حلال راه صادرات را برای تولیدکنندگان 
هموار می کنند، افزود: نشان حلال یک برند در تراز جهانی برای 

محصولات تلقی می شود و اهمیت ویژه دارد.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی گیلان عنوان کرد
دستگاه های اجرایی در حفظ

 حقوق بیت المال و اراضی کشاورزی 
همراه هستند

عباس عمویی:رئیس سازمان جهاد کشاورزی گیلان، با اشاره به تعهدات 
سازمان جهاد کشاورزی استان در حوزه اجرای احکام و تبصره ها و صدور 
امروز،  اسناد به مدیرکل دادگستری استان، گفت: در هیچ مقطعی مانند 
همراهی دستگاه های اجرایی در شورای حفظ حقوق بیت المال برای حفاظت 
از اراضی کشاورزی در استان وجود نداشته است.صالح محمدی در جلسه 
وبیناری شورای مدیران سازمان جهاد کشاورزی استان گیلان، از رفع تداخل 
۲۰۷ هزار هکتار از اراضی این استان در قالب بیش از ۱۰۰۰ پلاک خبر داد 
و اظهار کرد: فرصت رفع تداخل تا پایان امسال به اتمام می رسد.وی با اشاره 
به تعهدات سازمان جهاد کشاورزی استان در حوزه اجرای احکام و تبصره ها 
و صدور اسناد به مدیرکل دادگستری استان، گفت: در هیچ مقطعی مانند 
اکنون، همراهی دستگاه های اجرایی در شورای حفظ حقوق بیت المال برای 
حفاظت از اراضی کشاورزی در استان وجود نداشته است.رئیس سازمان جهاد 
کشاورزی گیلان رفع تداخلات اراضی را در دستور کار این سازمان و در 
راستای تاکید دولت سیزدهم دانست و عنوان کرد: یکی از برنامه های مهم 
ریاست جمهوری، شتاب در رفع تداخلات و سنددار کردن اراضی کشاورزی 
است و این مهم با جدیت از سوی وزارت جهاد کشاورزی دنبال می شود.

محمدی خطاب به مدیران جهاد کشاورزی شهرستان های استان گیلان 
افزود: تا پایان امسال رفع تداخل ۲۳۰ هزار هکتار از اراضی استان به اتمام 
می رسد و مدیران باید با جدیت کمیته های فنی را برگزار کنند و آنجا که 
مردم حق و حقوقی دارند به سمت مردم تصمیم بگیرند و مردم را به کار 
کشاورزی امیدوار کنند.وی با تقدیر از همکاری اداره کل ثبت اسناد و املاک 
یادآور شد: تجهیز نزدیک به ۸۹ هزار  استان در صدور اسناد کشاورزی، 
هکتار از شالیزارهای این استان انجام شده و ماهیت طرح تجهیز، تهیه 
سند است و گاهی ممکن است جابجایی هایی در زمین کشاورز پیش بیاید 
ولی حدود و ثغور محدوده تغییر نمی کند و آنچه مسلم است دولت برای این 
طرح هزینه کرده و برای صدور اسناد، سازمان جهاد کشاورزی تعهد دارد و 

باید پاسخگو باشد.

شهرسازی  و  راه  عمویی:مدیرکل  عباس 
واحد طرح  هزار  اینکه ۱۰  بیان  با  گیلان، 
نهضت ملی مسکن استان در حال ساخت 
است، گفت: در حال حاضر ۳۴۹۰ واحد از 
طرح نهضت ملی مسکن استان با استفاده از 
روش های نوین و صنعتی سازی در دست 

اجراست.
محمدرضا فلاحتگر با بیان اینکه در راستای 
طرح نهضت ملی مسکن استان گیلان ۱۲۰ 
هزار نفر ثبت نامی داشتیم، اظهار کرد: از این 
تعداد، ۱۱۵ هزار و ۸۰۰ نفر متقاضی موثر 
بودند که پس از پالایش، ۲۷ هزار و ۶۵۰ نفر 

را حائز شرایط تشخیص دادیم.
وی از اجرای ۱۰ هزار واحد مسکونی طرح 
رشت،  شهرهای  در  مسکن  ملی  نهضت 
اشرفیه،  آستانه  سنگر،  شفت،  بندرانزلی، 
و  داد  خبر  تالش  و  رودسر  لنگرود،  آستارا، 

با  تصریح کرد: نهضت ملی مسکن رشت 
۶۸۰۰ واحد دارای پیشرفت فیزیکی پنج تا 
۵۵ درصد و نهضت ملی مسکن بندرانزلی 
با ۱۰۰۰ واحد دارای پیشرفت فیزیکی پنج 

تا ۶۰ درصد است.
اشاره  با  گیلان،  و شهرسازی  راه  مدیرکل 

به دستور استاندار در شورای مسکن استان 
مبنی بر استفاده از روش های نوین ساخت 
به  اقدام  این راستا  و ساز، تصریح کرد: در 
تشکیل کمیته فنی شورای مسکن متشکل 
دانشگاه  علمی  هیئت  اعضای  و  اساتید  از 
های گیلان کردیم و در حال حاضر ۳۴۹۰ 

واحد از طرح نهضت ملی مسکن استان با 
استفاده از روش های نوین و صنعتی سازی 

در دست اجراست.
تامین  صورت  در  اینکه  بیان  با  فلاحتگر 
زمین، اجرای پروژه های نهضت ملی مسکن 
در سایر شهرها را آغاز خواهیم کرد، گفت: 
در حال سیر مراحل اداری تخصیص بیش 
از ۱۰۰ هکتار زمین با مشارکت چهار دستگاه 
استان  مسکن  ملی  نهضت  طرح  برای 
به روند مناسب پروژه  اشاره  با  هستیم.وی 
۲۰۰ واحدی شهر رشت، از اتمام ۶۰ واحد 
تا پایان سال یا اوایل سال ۱۴۰۳ خبر داد و 
اضافه کرد: روند ساخت پروژه های نهضت 
ملی مسکن استان مناسب بوده و در صورت 
تامین زمین و تخصیص تسهیلات و آورده 
اولیه شاهد تسریع در عملیات اجرایی خواهیم 

بود.

مدیرکل راه و شهرسازی گیلان عنوان کرد

صنعتی سازی ۳۴۹۰ واحد طرح نهضت ملی مسکن گیلان

بیان  با  گرگان  شهردار  نیا:  اسدی  محدثه 
سرمایه گذاری  پروژه های  اجرای  اینکه 
و رشد  درآمد  اشتغال،  افزایش  به  می تواند 
تدوین  از  کند،  کمک  شهرها  اقتصادی 
بسته های جدید سرمایه گذاری در این شهر 
خبر داد.به گزارش روابط عمومی شهرداری 
تاکید  با  گرگان، سیدمحمدرضا سیدالنگی 
بر اهمیت اجرای پروژه های سرمایه گذاری 
در  سرمایه گذاری  اظهارکرد:  شهر  این  در 
توسعه اقتصاد شهری نقش موثری دارد و 
می تواند منجر به افزایش درآمد، اشتغال و 

رشد اقتصادی شهرها شود.
توسعه  مزایای  از  یکی  گرگان  شهردار 
مختلف  پروژه های  در  سرمایه گذاری 

ساختمان  خدماتی،  گردشگری،  عمرانی، 
پویایی  و  پایدار  توسعه  به  رسیدن  را   ... و 
اقتصاد شهری عنوان کرد و گفت: در همین 
راستا شهرداری گرگان بسترهای مناسب از 
جمله تسهیل در ارائه مجوزها و اختصاص 
مشوق ها را برای سرمایه گذاران پیش بینی 
و  شناسایی  بر  تاکید  با  است.وی  کرده 
معرفی فرصت های سرمایه گذاری در شهر 
شورای  حمایت های  با  داد:  ادامه  گرگان 
جلسات  برگزاری  و  گرگان  شهر  اسلامی 
مستمرهیئت عالی سرمایه گذاری شهرداری، 
اداره سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی 
شهرداری گرگان بسته  جدید سرمایه گذاری 
شامل ۴ پروژه  مسکونی، تفریحی و تجاری 

را تدوین کرده و به فراخوان عمومی گذاشته 
است .سیدالنگی گفت: یکی از این پروژه ها 
آبشار مصنوعی گرگان بوده و کاربری آن 
تفریحی و تجاری است. فضای قابل احداث 
شامل ۲۰۰ مترمربع کافه رستوران، دو کلبه 
اقامتی ۴۵ متری و فضای تجاری ۲۰ متری 
خواهد بود.وی افزود: فروشگاه تجاری جنب 
پارکینگ نعلبندان که در هسته مرکزی شهر 
واقع شده از دیگر پروژه های سرمایه گذاری 
بود.  خواهد  تجاری  آن  کاربری  که  است 
فضای قابل بهره برداری در این پروژه بالغ 

بر هزار و ۵۳۰ مترمربع خواهد بود.
ابتدای  عرصه  کرد:  اضافه  گرگان  شهردار 
کاربری  پیش بینی  با  ویلاشهر  شهرک 

مسکونی و تجاری در زمینی بالغ بر ۳۸۰ 
مترمربع و همچنین احداث دو پل عابرپیاده 
محور  در  تبلیغاتی  بهره برداری  قابلیت  با 
و  ویلاشهر  شهرک  روبروی   ( کمربندی 
پروژه های  دیگر  از  میدان بار(  روبه روی 
سرمایه گذاری است که به فراخوان عمومی 

گذاشته شده است.
وی همچنین یادآور شد: علاقه مندان برای 
اداره  به  می توانند  بیشتر  اطلاعات  کسب 
مردمی  مشارکت های  و  سرمایه گذاری 
شهرداری گرگان واقع در خیابان راه آهن، 
جنب ساختمان شماره ۲ شهرداری مراجعه 
 ۰۱۷-۳۲۶۸۵۵۰۱ شماره  با  یا  و  نمایند 

تماس بگیرند.

شهردار گرگان خبر داد:

تهیه بسته های جدید سرمایه گذاری در گرگان

نوسازی کابل شبکه ی هوایی مخابرات 
در روستای خواجه نفس شهرستان 

گمیشان
توابع  از  نفس  خواجه  روستای  در  هوایی  مخابراتی  شبکه 
شهرستان گمیشان بازسازی وارتباطات مخابراتی بهینه شد.به 
گزارش اداره روابط عمومی مخابرات منطقه گلستان ، در راستای 
اجرای پروژه توسعه شبکه کابل ، بازسازی و نوسازی شبکه 
کابل روستای خواجه نفس شهرستان گمیشان در دستور کار قرار 
گرفت .مهندس مجید چوگان با اعلام این خبر افزود : به منظور 
ارتقاء کیفیت خدمات و سرویس های مخابراتی و جلوگیری از 
قطعی خطوط مشترکین، با تلاش پرسنل اداره مخابرات این 
شهرستان نوسازی شبکه هوایی در این روستا انجام شد و ارتباط 
مخابراتی با کیفیت در اختیاز مشترکین قرار گرفت.رئیس اداره 
مخابرات شهرستان گمیشان ، ضمن بازدید از روند بازسازی 
شبکه کابل این روستا و تشکر از زحمات شبانه روزی همکاران 
، بر ترمیم و بازسازی شبکه ارتباطی در کمترین زمان ممکن و 

جلوگیری از قطع ارتباط مشترکین تاکید نمود.

با هدف ارزیابی و بهینه کردن میزان مصرف 
گاز  ، برنامه پایش مصرف گاز ادارات  ، بانک ها، 
بهداشت   ومراکز  دینی   های  ،حوزه  مساجد 

شهرستان گالیکش  انجام شد.به گزارش روابط 
عمومی شرکت گاز استان گلستان ،دراین برنامه 
در  با حضور  گالیکش  گاز  اداره  کارشناسان   ،

اماکن اشاره شده ، نسبت به پایش  ادارات و 
محیط  دمای  کنترل  و  گاز  مصرف  وارزیابی 
مبادرت نموده  و در همین رابطه پس از بیان 

مطالب آموزشی مهم ، بسته  های تبلیغاتی به 
همراه کتابچه وبرشورمرتبط با گاز و حاوی پیام 
های ایمنی و صرفه جویی  نیز تحویل داده شد.

مصرف گاز ادارات شهرستان گالیکش مورد ارزیابی و پایش قرار گرفت

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت گلستان گفت: در حال حاضر 
چهار هزار و ۴۶۱ بیمه شده اصلی تحت پوشش بیمه قالیبافی 
در گلستان داریم که با احتساب افراد تحت تکفل آن ها، این 

رقم بالغ بر ۹ هزار و ۲۵۹ نفر است.
درویش علی حسن زاده در گفت وگو با خبرنگاران اظهارکرد: 
در ۹ ماهه ابتدایی سالجاری تعداد ۱۲۲ فقره کارت شناسایی 
قالیبافان در گلستان صادر و هزار و ۷۵۶ کارت هم تمدید 

شده است.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان گلستان افزود: در حال 
حاضر چهار هزار و ۴۶۱ بیمه شده اصلی تحت پوشش بیمه 

قالیبافی هستند که با احتساب افراد تحت تکفل آن ها، این رقم 
بالغ بر ۹ هزار و ۲۵۹ نفر در استان است.

مورد  تعداد ۲۱۸  تاکنون  سالجاری  ابتدای  از  وی،  گفته  به 
بازرسی مشترک توسط اداره کل صنعت، معدن و تجارت و 
اداره کل تأمین اجتماعی استان از بافندگان جدیدی که از 
طریق تولیدکنندگان معرفی شده اند، انجام شده که از این 
ایشان  با  بیمه  قرارداد  و  گرفته  قرار  تأیید  مورد  تعداد ۱۵۱ 
انجام شده است.حسن زاده گفت: به دلیل محدودیت سهمیه 
بیمه برای تحت پوشش قرار دادن قالیبافان، طرح شناسایی 
و جایگزین کردن بافندگان فعال با بافندگان غیرفعال طی 

سالهای اخیر آغاز شده و همزمان از همه تولیدکنندگان فرش 
تحت  بافندگان  و  شرایط  واجدین  شده  خواسته  هم  استان 
پوشش خود را برای انعقاد قرارداد بیمه، به اداره کل صمت 
اعلام کنند.مدیرکل صنعت، معدن و تجارت گلستان اضافه 
کرد : در سال جاری سه هزار و ۳۶۱ مورد بازرسی از قالیبافان 
بیمه شده استان با همکاری اداره کل بیمه تامین اجتماعی و 
ادارات شهرستانی این اداره کل انجام شده و موارد غیر فعال 
شناسایی شده اند.وی گفت: در ۹ ماهه ابتدایی سالجاری ۲۹ 
هزار و ۸۸۱ مترمربع فرش دستباف در استان تولید شده که از 

این میزان ۸۴۰ مترمربع صادر شده است.

۴ هزار بیمه شده قالیبافی در گلستان داریم
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شطرنج  هیات  رئیس  عمویی:  عباس 
گیلان گفت: با توجه به اینکه بیش از 
۲ هفته دیگر برای ثبت نام در بیستمین 
دوره رقابت های شطرنج بین المللی "جام 
است،  باقی  فرصت   " گیلان  کاسپین 
تاکنون حضور شطرنجبازان ۱۲ کشور 

در این مسابقات مسجل شده است.
حسین میربلوک  اظهار کرد: بیستمین 
بین المللی جام  دوره مسابقات شطرنج 
کاسپین گیلان از روز ۱۳ تا ۳۰ بهمن 
ماه در مجموعه ورزشی یادگار امام )ره(

شهرستان رشت برگزار خواهد شد.
شطرنجبازان  تاکنون  افزود:  وی 
دانمارک،  بلژیک،  روسیه،  کشورهای 
جمهوری  ارمنستان،  بلاروس، 
تاجیکستان،  گرجستان،  آذربایجان، 
افغانستان، فیلیپین، پاکستان و مغولستان 
از مسابقات مسجل شده  این دوره  در 

است.

وی اضافه کرد: البته با توجه به اینکه 
فرصت ثبت نام در این دوره از رقابت ها 
تا روز ۱۲ بهمن ماه ادامه خواهد یافت، 
پیش بینی می شود که شطرنجبازان چند 
کشور خارجی دیگر نیز در این دوره از 

رقابت ها حضور یابند.

رئیس هیات شطرنج گیلان بیان کرد: 
بین  شطرنج  مسابقات  دوره  بیستمین 
المللی جام کاسپین گیلان در ۶ جدول 
برگزار می شود که در نهایت به نفرات 
برتر این دوره از رقابت ها، پنج میلیارد 

ریال جایزه نقدی اهداء می شود.

این  در  کرد:  خاطرنشان  میربلوک 
مسابقات و در جدول نخست A مربوط 
رتبه  دارای  و شطرنجبازان  استادان  به 
بین المللی ۲هزار و بالاتر است؛ همچنین 
شطرنجبازان   B دوم  گروه  جدول  در 
دارای رتبه بین المللی زیر ۲ هزار حضور 
می یابند و در جدول گروه C نیز نوجوان 

زیر ۱۴ سال با هم رقابت می کنند.
 D گروه  جدول  در  کرد:  اظهار  وی 
مسابقات شطرنج سریع و جدول گروه 
E نیز مسابقات شطرنج برق آسا برگزار 
می شود که شرکت در این ۲ جدول برای 
همه شرکت کنندگان در بیستمین دوره 
مسابقات شطرنج بین المللی جام کاسپین 
آزاد است ؛ مسابقات جدول گروهF نیز 
برای دریافت امتیاز استاد بزرگی برگزار 
می شود که شطرنجبازان برای افزایش 
رتبه خود و دریافت امتیاز استاد بزرگی 

می توانند در این بخش حضور یابند.

حضور شطرنجبازان ۱۲ کشور در جام کاسپین گیلان مسجل شد

آرای کاپیتان و سرمربی تیم ملی فوتبال 
کشورمان در انتخاب بهترین های سال 

فیفا مشخص شد.
معرفی  مراسم  از  دوره  هشتمین 
توسط  جهان  فوتبال  برترین های 
فدراسیون جهانی فوتبال )فیفا( در شهر 
لندن برگزار شد و در آن برترین های 
فوتبال جهان در سال 2023 معرفی 
شدند. بر این اساس لیونل مسی به عنوان 
بهترین بازیکن و پپ گواردیولا به عنوان 
بهترین سرمربی سال معرفی شدند. در 
مرد  دروازه بان  بهترین  معرفی  بخش 
سال، این عنوان به ادرسون دروازه بان 

برزیلی منچسترسیتی تعلق گرفت.
فیفا؛  توسط  منتشرشده  آرای  طبق 

ملی  تیم  کاپیتان  حاج صفی  احسان 
فوتبال کشورمان برای انتخاب بهترین 
ارلینگ  به  ترتیب  به  سال  بازیکن 

هالند، لیونل مسی و رودری رأی داده 
است. امیر قلعه نویی سرمربی تیم ملی 
کشورمان هم به ترتیب به لیونل مسی، 

کوین دی بروینه و ارلینگ هالند رأی 
داده است.

حاج  سال؛  مربی  بهترین  بخش  در 
گواردیولا،  پپ  به  ترتیب  به  صفی 
ژاوی و لوچانو اسپالتی رأی داده است. 
قلعه نویی هم به ترتیب پپ گواردیولا، 
اینزاگی را  لوچانو اسپالتی و سیمونه 

انتخاب کرده است.
در بخش بهترین دروازه بان هم کاپیتان 
به  را  خود  آرای  کشورمان  ملی  تیم 
بونو، تیبو کورتوا و  به یاسین  ترتیب 
و  است  داده  اختصاص  اونانا  آندره 
انتخاب امیر قلعه نویی در این بخش هم 
به ترتیب ادرسون، یاسین بونو و تیبو 

کورتوا بوده است.

آرای قلعه نویی و حاج صفی در انتخاب بهترین های سال فیفا

ملوان  تیم  شجاعی:سرمربی  رحمان 
بندرانزلی از عملکرد شاگردانش پس از 
برتری مقابل تیم ایساتیس کران فارس 

ابراز رضایت کرد.
ساناز سامی درباره پیروزی تیمش مقابل 
ایساتیس کران فارس در هفته هشتم 
لیگ برتر فوتبال بانوان اظهار داشت: 
بازی برابر ایساتیس کران فارس بازی 
خوبی بود و هر دو تیم جنگنده بودند، 
ولی تیم ما از لحاظ تاکتیکی خیلی بهتر 
از نماینده شیراز عمل کرد و توانست 
پنج گل به ثمر برساند. ما موقعیت های 
بیشتری داشتیم و می توانستیم با هشت 
گل برنده این بازی شویم، اما شاگردانم 

خیلی از موقعیت ها را خراب کردند.
ملوان  بانوان  فوتبال  تیم  سرمربی 
از  استفاده  به  همچنین  بندرانزلی 
بازیکنان نیمکت نشین تیمش اشاره 

و خاطرنشان کرد: خیلی خوشحالم که 
در این بازی از بازیکنان روی نیمکت 
بازیکن  الینا میرزاپور  استفاده کردیم. 
15 ساله تیم ما در نخستین بازی خود 
گلزنی کرد و از این بابت خوشحالیم. در 
البته  بود.  بازی خیلی خوبی  مجموع 
نتیجه قابل پیش بینی بود و امیدوارم 
باشد. داشته  ادامه  ما  برای  روند  این 

پر حرف  بازی  پایان درباره  سامی در 
در  بم  خاتون  برابر  تیمش  حدیث  و 
هفته هفتم گفت: در بازی قبل حرف 
و حدیث های داوری خیلی زیاد بود. گل 
تیم ما را ابتدا پذیرفتند، اما بعد آفساید 
اعلام کردند. همچنین گل خاتون بم 
که آفساید بود را درست اعلام کردند. 
در مجموع کمیته داوران از داور خوب 
استفاده کرده بود و ما از داوری بازی 

راضی بودیم.

سرمربی تیم بانوان ملوان: 

خوشحالم پای بازیکن ۱۵ ساله ما به گلزنی باز شد

شاید ابتدای سال آینده؛
ابهام در برگزاری انتخابی 

تیم ملی کاراته
پریا حاجیان: رقابت های انتخابی تیم ملی کاراته که قرار بود 
اسفندماه برگزار شود به زمان دیگری موکول شد و تا کاراته 
کاهای مدعی حضور در تیم ملی روزهای پایانی فروردین به 
روی تاتامی انتخابی بروند.تیم ملی کاراته سال آینده حضور 
در مسابقات قهرمانی آسیا و همچنین رقابت های تیمی 
قهرمانی جهان را در دستور کار دارد. بر اساس گفت و گوی 
اخیر سعید نیکوخصلت مدیر فنی تیم های ملی قرار بود 
مسابقات قهرمانی کشور تحت عنوان انتخابی تیم ملی با 
حضور مدعیان حضور در تیم ملی اسفندماه سال جاری 
برگزار شود ولی حضور کاراته کاها در لیگ جهانی امارات و 
ترکیه باعث شده تا برگزاری این مسابقات در هاله ای از ابهام 
قرار گیرد.نکته مهم دیگر اینکه هفته نخست سوپر لیگ 
کاراته نیز که قرار بود دوم بهمن ماه برگزار شود، قرار است با 
تأخیری 1۶ روزه، هجدهم بهمن در سالن شهید افراسیابی 
برگزار شود. این تغییر تاریخ نیز به دلیل حضور کاراته کاها 
در لیگ جهانی پاریس است. برای حضور در این مسابقات 
هشت تیم دانشگاه آزاد، بیمه تعاون، رعد پدافند، پاس، آوای 
رزم، هشتمین خورشید، نیشکر خوزستان و هیأت کاراته 
البرز اعلام آمادگی کرده اند، ولی هنوز تکلیف خود را برای 
حضور در این رقابت ها نمی دانند. ضمن اینکه هنوز حضور 
این تیم ها قطعی نشده و برخی تیم ها تاکنون پرونده خود را 
تکمیل نکرده اند.فشردگی مسابقات برون مرزی که کاراته 
کاها قرار است در آن حضور داشته باشند، باعث شده تا 
برنامه های لیگ و مسابقات انتخابی دستخوش تغییر شود. 
همین مساله ادامه لیگ را بعد از هفته نخست به ماه های 
ابتدایی سال آینده موکول خواهد کرد. این در حالی است 
که به نظر می رسد کاراته ایران روزها با ضعف برنامه ریزی 
روبروست و برخی مشکلاتی که اخیراً رسانه ای شده در این 
شرایط بی تأثیر نیست.سازمان لیگ و مسابقات فدراسیون 
روزهای  و  گذشته  ماه های  طول  در  می توانست  کاراته 
تیم ها  برای  را  لیگ  سوپر  برگزاری  نامه  دعوت  تابستان 
ارسال کرده و پس از برگزاری جلسات مربوطه با سرپرستان 
و مربیان تیم های شرکت کننده، کمیته های مرتبط و به 
خصوص با مربیان تیم ملی، روزهای پایانی آبان و پس از 
بازگشت تیم ملی از مسابقات قهرمانی جهان در بوداپست 
قطار سوپر لیگ را به حرکت درآورد. ضمن اینکه با برنامه 
ریزی بهتر در ماه های پایانی سال و روزهایی که تیم ملی 
برنامه ای نداشت و همچنین فاصله دو لیگ جهانی پاریس 
و فجیره پرونده این مسابقات را برای سال 1۴02 ببندد.

ماه  اردیبهشت  یعنی مسابقات 1۴01،  قبل،  لیگ فصل 
1۴02 به پایان رسید، تغییرات گسترده در بخش مدیریتی 
فدراسیون از جمله نایب رییس و دبیر و …، جابجایی مداوم 
دبیر فدراسیون، رفت و آمد وحید مؤمنی به بخش دبیری، 
داوری و سازمان لیگ، همه و همه در این بی برنامگی نقش 
داشته است. موضوعی که تداوم آن به صورت مستقیم روی 
نتایج تیم ملی در مسابقات سال آینده تأثیر مستقیم خواهد 
داشت. بدون شک این نوع برنامه ریزی و برگزاری چیزی 
جز رفع مسوولیت نبوده و تنها برای پر کردن تقویم سالیانه و 
به نوعی رفع تکلیف در دستور کار قرار می گیرد.هدف بزرگ 
لیگ در هر رشته ورزشی کمک به تیم ملی است و به نظر 
می رسد که سازمان لیگ و مسابقات فدراسیون کاراته فقط 

به فکر برگزاری هستند و هدف چندان اهمیتی ندارد.

سیده فاطمه میری:نخستین سهمیه المپیک 202۴ در رشته اهداف 
پروازی )تراپ( توسط محمد بیرانوند به دست آمد.در دومین روز از 
مسابقات اهداف پروازی قهرمانی آسیا در کویت و در پایان 5 راند 
مرحله مقدماتی محمد بیرانوند، نوجوانان 15 ساله کشورمان با ثبت 
رکورد 121 ضمن شکستن رکورد کشور، به عنوان نفر اول راهی فینال 

شد.در همین بخش بابک یگانه 10۹ امتیاز و امیر حسین آقازاده 10۸ 
امتیاز و اسماعیل باقری 10۴ امتیاز ثبت کردند. در بخش دختران 
نیز شیوا فرح پور با 111 امتیاز در رده نهم ایستاد و مرضیه پرورش 
نیا با 105 امتیاز چهاردهم شد.تیم تراپ مردان کشورمان با ترکیب 
محمد بیرانوند، بابک یگانه و امیر حسین آقازاده با 33۸ امتیاز در 

رده هفتم ایستاد. در این مسابقات محمد بیرانوند نوجوان 15 ساله 
موفق به کسب سهمیه در رشته اهداف پروازی )تراپ( شد.تیراندازی 
تاکنون سه سهمیه المپیک را کسب کرده است. فاطمه امینی و 
شرمینه چهل امیرانی در تفنگ بادی و هانیه رستمیان در تپانچه 25 

متر صاحب سهمیه پاریس شدند.

اهداف پروازی قهرمانی آسیا - کویت

بیرانوند اولین سهمیه المپیک تاریخ اهداف پروازی را به دست آورد

چهار بازیکن از تیم فوتبال ملوان 
بندرانزلی جدا شدند

مدیرعامل باشگاه ملوان بندرانزلی گفت: با نظر کادرفنی این تیم، 
چهار بازیکن از تیم فوتبال ملوان جدا شدند.آرش فهمیده اظهار 
کرد: بر این اساس، امین پورعلی ، میلاد شعبانلو، محمدحسین 
اکبرمنادی و مصطفی نائیج پور از تیم فوتبال ملوان بندرانزلی 
جدا شدند.وی افزود: با توجه به جدایی چهار بازیکن یادشده، 
قادر به جذب چند بازیکن جدید هستیم که در این راستا نیز 
اقداماتی انجام شده اما هنوز هیچ بازیکن جدیدی به تیم فوتبال 
ملوان بندرانزلی اضافه نشده است.وی ادامه داد: در خصوص 
بازیکنانی که سرباز هستند نیز هنوز هیچ بازیکنی به تیم فوتبال 
ملوان بندرانزلی اضافه نشده و در صورت توافق با هر یک از این 
بازیکنان، اطلاع رسانی نیز انجام خواهد شد.مدیرعامل باشگاه 
ملوان در خصوص برگزاری اردو تیم فوتبال ملوان خاطرنشان 
کرد: در حال حاضر هیچ اردویی برپا نخواهیم کرد و در طول 
مدت تعطیلات نیم فصل، قصد داریم که چند بازی دوستانه 
برگزار کنیم تا بازیکنان این تیم همچنان در شرایط آمادگی 
مطلوب قرار داشته باشند.فهمیده در خاتمه بیان کرد: البته تلاش 
می کنیم، چند بازیکن جدید را جذب کنیم تا ضمن رفع نقاط 
ضعف، با قدرت بیشتر در رقابت های دور برگشت حضور یافته و 
سرانجام نیز مکان مناسبی را در جدول رده بندی کسب کنیم.تیم 
فوتبال ملوان بندرانزلی در پایان دور رفت رقابتهای فوتبال فصل 
جاری لیگ برتر باشگاه های کشور، با کسب ۲۴ امتیاز در رتبه 

ششم جدول رده بندی این مسابقات قرار گرفت.

تیم بسکتبال گاز تهران صدرنشین 
لیگ دسته یک کشور شد

یک  دسته  لیگ  بسکتبال  رقابتهای  هفتم  گروه  از  رفت  دور 
مردان کشور با صدرنشینی تیم گاز تهران در رشت پایان یافت.

تیم بسکتبال گاز تهران در پایان این مسابقات با سه پیروزی 
متوالی و کسب ۶ امتیاز در صدر جدول این گروه و تیم هیرکان 
رشت نیز با ۲ پیروزی و یک شکست و مجموع پنج امتیاز در 
مسابقات،  این  پایانی  روز  رقابت های  گرفت.در  قرار  دوم  رتبه 
ابتدا تیمهای بسکتبال ملوان بندرانزلی و خانه بسکتبال زنجان 
به مصاف هم رفتند که در نهایت تیم ملوان با نتیجه ۵۸ بر 
۵۱ حریف را شکست داد تا با این پیروزی در رتبه سوم جدول 
این گروه بایستند.همچنین در آخرین دیدار از دور رفت گروه 
هفتم این مسابقات نیز تیمهای هیرکان رشت و گاز تهران برای 
صدرنشینی رو در روی هم قرار گرفتند که در نهایت گاز تهران 
در یک بازی نزدیک با نتیجه ۶۹ بر ۶۷ برابر حریفش به برتری 
رسید با این پیروزی در صدر جدول ایستاد.تیمهای گاز تهران و 
هیرکان رشت که تا قبل از این دیدار ۲ پیروزی کسب کرده 
بودند، در این مسابقه یک بازی برابر را از خود به نمایش گذاشتند 
اما تیم گاز تهران بهتر از فرصتها استفاده کرد و در نهایت فقط با 
اختلاف ۲ امتیاز در این دیدار به برتری رسید.در دور رفت گروه 
هفتم رقابتهای بسکتبال لیگ دسته یک مردان کشور، تیم های 
زنجان، هیرکان رشت و  تهران، خانه بسکتبال  گاز  بسکتبال 
ملوان بندرانزلی به مدت سه روز در سالن اختصاصی بسکتبال 
مجموعه ورزشی ۶ هزار نفره شهدای رشت با هم به رقابت 
پرداختند.در رقابت های بسکتبال لیگ دسته یک مردان کشور، 
۳۲ تیم در هشت گروه به صورت دوره ای و رفت و برگشت با 
هم رقابت می کنند که در نهایت ۲ تیم برتر هر گروه به مرحله 

بعدی این مسابقات صعود می کنند.

گروه ورزشی: تیم متحول شده آورتا ساری در نیم فصل دوم لیگ برتر بسکتبال 
باشگاه های کشور پس از پیروزی هفته گذشته در خانه تیم پرآوازه مهرام تهران 

دراین هفته نیز برابر دیگر تیم مدعی لیگ نفت آبادان صاحب برتری شد.
آورتا ساری در هفته چهاردهم این مسابقات  در سالن ورزشی پیامبراعظم آمل به 
مصاف میهمانش تیم پالایش نفت آبادان رفت و در نهایت با نتیجه نزدیک ۷۶ بر 
۷۱ میهمان مدعی خود را شکست داد و ۲ امتیاز ارزشمند این هفته را به حساب 

اندوخته های خود اضافه کرد.
شاگردان سیامک ویسی درحالی صاحب این پیروزی ارزشمند شدند که در این 
دیدار در سه دست از چهار دست مسابقه از میهمان آبادانی خود ازنظر امتیازی 

عقب بودند.
ساوری ها در دست آخر مسابقه با حمایت اندک تماشاگران خود توانستند ضمن 

جبران امتیازهای از دست داده، دست چهارم را موفق تر از حریف به سود خود 
مدیریت کردند و در نهایت با اختلاف پنج امتیازی با نتیجه ۷۶ بر ۷۱ پیروز از 

زمین مسابقه خارج شدند.
دراین دیدار مجید رحیمیان بازیکن تیم آورتا ساری با ۲۳ امتیاز، ۲ریباند، چهار 

توپ ربایی و کارایی ۲۱ بهترین بازیکن میدان شد.
تیم آورتا ساری در هفته سیزدهم این مسابقات نیز برابر میزبان مهرام تهران 
دست به کار بزرگی زده بود و با نتیجه ۸۴ بر ۸۱ صاحب پیروزی و شگفتی بزرگ 
هفته شده بود.این تیم به علت طولانی شدن در روند بازسازی سالن سیدرسول 
حسینی شهر ساری، به ناچار درسالن پیامبراعظم شهرآمل، محل میزبانی بازی 
های خانگی تیم کاله دیگرنماینده مازندران درلیگ برتر بسکتبال باشگاه های 

کشور، ازحریفان خود میزبانی می کند.

لیگ برتر بسکتبال؛ غول کُشی به سبک 
آورتا ساری

نساجی در ترکیه به مصاف ۲ تیم اروپایی می رود
تیم فوتبال نساجی مازندران به منظور برگزاری اردوی تدارکاتی و افزایش آمادگی برای حضور در نیم فصل دوم 

رقابت های لیگ برتر پنجشنبه این هفته عازم ترکیه می شود و ۲ مسابقه با تیم های اروپایی نیز برگزار می کند.
برنامه های آماده سازی تیم فوتبال نساجی مازندران برای نیم فصل دوم زیر نظر لوکاس آلکاراس سرمربی جدید 
این تیم آغاز شده و قرار است کاروان نساجی پایان هفته برای انجام ۲ بازی تدارکاتی با تیم های خارجی و 
برگزاری اردوی آماده سازی راهی ترکیه شود.نساجی که نیم فصل نخست فصل جاری لیگ برتر را با عملکردی 
ناامیدکننده و بسیار ضعیف به پایان رساند، اکنون در تعطیلات نیم فصل برای آماده سازی با اندیشه های لالیگایی 
سرمربی جدید و جذب مهره های مناسب به دنبال بهبود کیفیت فنی برای جبران نتایج ضعیف ۱۵ مسابقه اخیر 

و فرار از قعر جدول و محدوده سقوط در نیم فصل دوم است.

سرپرست تیم فوتبال نساجی درباره اردوی آماده سازی این تیم که از سوی مدیریت باشگاه تدارک دیده شده 
است، اظهار کرد: اردوی تدارکاتی تیم به مدت ۱۲ روز در ترکیه برگزار می شود و قرار است ۲۸ دی کاروان تیم 
عازم این کشور شود.فرهاد کوچک زاده افزود: برای نساجی در این اردوی آماده سازی ۲ مسابقه تدارکاتی نیز در 
نظر گرفته شده تا تیم به مرز آمادگی مناسبی برسد و نقاط ضعف مورد بررسی قرار بگیرد. تیم های در نظر گرفته 
شده برای بازی های تدارکاتی نساجی اروپایی هستند.نساجی پیش از آغاز نیم فصل نخست نیز با سرمربیگری 
سید مهدی رحمتی یک اردوی آماده سازی در ترکیه برگزار کرده بود. این تیم در فصل های گذشته نیز چند 
نوبت برای آماده سازی در کمپ گرین پارک کاراتپه اردو زد و دیدارهای تدارکاتی با تیم های خارجی برگزار کرد.

شنیده ها حاکی است که نساجی در یکی از ۲ دیدار تدارکاتی اردوی پیش رو قرار است به مصاف تیم ویسلا 
کراکوف لهستان که در رتبه پنجم سوپرلیگ این کشور قرار دارد برود.این تیم از ۱۵ مسابقه نیم فصل نخست ۹ 
دیدار را با شکست به پایان رساند و با ۱۰ امتیازی که از ۲ برد و چهار تساوی کسب کرد در رتبه پانزدهم جدول 

۱۶ تیمی لیگ برتر قرار دارد.نساجی در این ۱۵ مسابقه ۲۲ گل دریافت کرد و همراه با مس رفسنجان دومین 
خط دفاع ضعیف نیم فصل را به نام خود ثبت کرده است. این تیم همراه با استقلال خوزستان قعرنشین در تعداد 
تساوی ها با ۹ نتیجه مساوی رکورددار نیم فصل است. از نظر امتیازگیری در بازی های خارج هم از خانه که برای 
نساجی هفت مسابقه بود، حتی ضعیف تر از استقلال خوزستان عمل کرده و شانزدهمین تیم جدول محسوب 
می شود.نماینده مازندران در لیگ برتر فوتبال کشور این  نیم فصل را با سید مهدی رحمتی آغاز کرد و با لوکاس 
آلکاراس اسپانیایی به پایان رساند. رحمتی نتوانست با نساجی انتظارات را برآورده کند و کنار گذاشته شد و حالا 
هواداران امیدوارند که اندیشه های لالیگایی سرمربی اسپانیایی تیم شان بتواند ناجی نساجی در نیم فصل دوم باشد.

آلکاراس در ۲ مسابقه پایانی نیم فصل نخست سکان هدایت نساجی را در اختیار گرفت و نشانه هایی از تغییر و 
تحول در تیم ایجاد کرد. در هر حال نساجی چی ها امیدوارند در نیم فصل دوم لیگ بیست وسوم نیز مانند فصل  

بیستم، تیم  محبوب شان جان تازه ای بگیرد و خود را به میانه های جدول برساند.



خبر خبر 

جامعه
7

چهار شنبه    27 دی             1402    شماره     1672

روزنامه

 اگرچه کشت دانه روغنی کلزا در مازندران امسال نسبت به ابلاغ ۱۵هزار هکتاری 
وزارت جهاد کشاورزی فاصله ای حدود چهار هزار هکتاری دارد اما سطح زیر 
کشت این محصول در مقایسه با سال قبل سه هزار هکتار بیشتر شده است.هر 
ساله وزارت جهاد کشاورزی طبق پیش بینی وضعیت آب و هوایی برنامه کشت 
دانه روغنی به عنوان کشت پاییزه برای استان های مختلف در قالب ابلاغیه و 
تعهد استانی ارایه می دهد که بر اساس آمار رسمی مدیریت زراعت جهادکشاورزی 
مازندران تعهد امسال کشت کلزا در استان ۱۵ هزار هکتار بوده است.بارندگی به 
موقع مبنای کشت و کار محصولات پاییزه به خصوص در زمین های دیمزاری 
استان مازندران است، وضعیتی که به دلیل کاهش بارندگی در مهر و آبان ماه چهار 
سال گذشته همواره سبب شد تا سطح کشت کلزا به عنوان مهمترین محصول 
با کاهش محسوسی نسبت به سطح ابلاغی وزارت جهاد  دانه روغنی استان 
کشاورزی مواجه شود.تعهد پارسال جهاد کشاورزی مازندران برای کشت کلزا 
نیز ۲۰ هزار هکتار بوده است اما به دلیل کاهش بارندگی فقط هشت هزار و ۱۰۰ 
هکتار زیر کشت رفت که از این میزان ۱۴ هزار تن دانه روغنی کلزا تولید شده 
است.کارشناسان زراعت جهاد کشاورزی مازندران دلیل اصلی نرسیدن به آمار 
تعهدات کشت کلزا در استان تنها عدم بارندگی بموقع در ماه مهر و زمان پیک 
کشت این محصول در مناطق میان بند و جلگه می دانند.کشت کلزا در مازندران 
به طور معمول از نیمه دوم شهریور در مناطق میان بند و ارتفاعات آغاز می شود و 
در مهر ماه تا حداکثر ۱۵ آبان ماه پیک کشت این محصول در جلگه و دشت است. 
البته کلزا کاری را می توان در زمین های شالیزاری تا پایان آبان ماه هم انجام داد.

تغییر اقلیم و احتمال برداشت زودهنگار کلزا در مازندران
مدیر زراعت جهاد کشاورزی مازندران ضمن تایید کاهشی شدن سطح زیر کشت 
دانه روغنی کلزا طی چهار سال گذشته، بیان کرد: امسال بر خلاف سال گذشته 
با بارش به موقع به خصوص در مهرماه، ۱۱ هزارو ۲۰۰ هکتار کلزا کاری شد 
که این رقم نسبت به سال گذشته سه هزار هکتار بیشتر است.خلیل حقیقی با 
توضیح این که امسال برای چهارمین سال متوالی نسبت به ابلاغ وزارت جهاد 
کشاورزی کاهش سطح زیر کشت کلزا را شاهد هستیم، درعین حال توضیح داد: 

افزایش قیمت خرید تضمینی و پرداخت به موقع مطالبات کلزا کاران سبب شد 
تا انگیزه و استقبال کشاورزان به کشت این محصول استراتژیک بیشتر شود.وی 
تصریح کرد: قیمت خرید تضمینی هر کیلوگرم کلزا در سال گذشته ابتدا ۲۲۰هزار 

ریال تعیین شده بود ولی دولت برای حمایت بیشتر از کشاورزان با اصلاح قیمت 
، خرید تضمینی کلزا را با پرداحت مابه التفاوت به ۳۰۰ هزار ریال افزایش داد.

مدیر زراعت جهاد کشاورزی مازندران وضعیت رویش و گلدهی دانه روغنی کلزا را 

بسیار مطلوب توصیف کرد و گفت: با توجه به افزایش دمای هوا و تعداد روزهای 
آفتابی، برداشت زودهنگام این محصول دو از انتظار نیست.حقیقی نوسانات آمار 
کشت محصولات پاییزه در مازندران را امر طبیعی دانست و گفت: جابجایی کشت 
کلزا، گندم، سویا و علوفه دامی به ویژه شبدر در اراضی شرق مازندران که عمده 
کشت پاییزه استان در این مناطق انجام می شود، بر اساس وضعیت آب و هوایی 
و البته حمایت دولت در خرید تضمینی است.کلزا از گیاهان روغنی است که دانه 

آن حاوی ۴۰ تا ۴۵ درصد روغن و ۲۵ تا ۳۵ درصد پروتئین است.
وی وضعیت کشت و رشد و نمو گندم به عنوان یکی دیگر از کشت های مهم پاییزه 
در مازندران را مطلوب دانست و گفت: امسال نیز همانند سال گذشته ۶۰ هزار هکتار 
از زمین های استان زیر کشت گندم رفته است.این کارشناس کشاورزی مازندران 
گفت: هر ساله حدود ۱۸۰ هزار هکتار از زمین های خشکه زاری و شالیزارهای استان 
زیر کشت انواع محصولات پاییزه از جمله گندم، جو، گیاهان علوفه ای، صیفی و 
سبزیجات می رود.بر اساس آمار سازمان جهاد کشاورزی، مازندران ۴۶۰ هزار هکتار 
اراضی زراعی و باغی دارد که سالانه از این اراضی حدود هفت میلیون تن محصول 
از جمله برنج، مرکبات، گل گیاه، انواع آبزیان و دام وطیور برداشت می شود.مازندران 
در تولید ۱۵ نوع محصول کشاورزی رتبه اول تا سوم را دارد.آب و هوای معتدل 
خزری جلگه های غربی و مرکزی استان تا کوهپایه های شمالی البرز را شامل 
می شود که در آن به دلیل کمی فاصله کوهستان و دریا رطوبت تجمع یافته و به 
بارش های قابل ملاحظه و دمای معتدل می انجامد. میانگین بارندگی سالیانه در نوار 
ساحلی مازندران حدود یکهزار میلی متر است که از غرب به شرق کاهش می یابد.

آب و هوای کوهستانی مازندران از دو نوع معتدل در دامنه های البرز تا سرد در قلل 
و ارتفاعات بالاتر از سه هزار متر متغیر است. کاهش میزان بارندگی سالیانه، کاهش 
متوسط درجه حرارت ماهانه، زمستان های سرد همراه با یخبندان های طولانی 
و تابستان های کوتاه از ویژگی های مناطق کوهستانی مازندران است.قرارگیری 
مازندران در حاشیه دریای خزر سبب شده است تا این استان در طول سال از آب 
و هوایی همسایگانی چون سرزمین سیبری، دریای مدیترانه و دریای خزر و فلات 

مرکزی ایران متاثر شود./ سیدرضا هاشمی کرویی

افزایش سه هزار هکتاری کشت کلزا 
در مازنــدران

 تولیت آستان قدس رضوی با بیان اینکه امام رضا )ع( متعلق 
به همه انسان ها با هر عقیده و مذهب است، گفت: ما تا جایی 
که می توانیم باید چتر حمایت امام رضا )ع( را بر سر انسان ها 
احمد  کنیم.حجت الاسلام  وسیع  را  خادمین  دایره  و  بگسترانیم 
مروی در اجتماع خادم یاران و یاوران رضوی که در محل سالن 
مازندران  کرد:  اظهار  شد،  برگزار  مازندران  هلال احمر  جمعیت 
دارای  مردم  سوی  از  تشیع  انتخاب  و  شدن  مسلمان  لحاظ  از 
برجستگی و خصوصیتی متفاوت نسبت به سایر استان های کشور 
است.مروی، اسلام آوردن مردم مازندران را افتخاری بزرگ برای 
این منطقه عنوان کرد و افزود: مردم مازندران اسلام ناب حقیقی 
و نبوی را پذیرفتند و ان شاءالله بر همین اعتقاد، ایمان و مسیر 
نورانی پیامبر عظیم الشأن باقی بمانیم.وی به ارزشمندی محبت 
اهل بیت)ع( که در دل ما مسلمانان وجود دارد اشاره کرد و ادامه 
داد: این محبت ثروتی بزرگ برای ما مسلمانان است و این سرمایه 
با هیچ مطاعی قابل معامله و معاوضه نیست.تولیت آستان قدس 

رضوی با اشاره به اینکه خادمی امام رضا )ع( محدود به زمان و 
مکان نیست، اضافه کرد: اگر خادم بودن را محدود کنیم در واقع 
امام را در قالب کوچک قرار داده ایم ما می توانیم خادم امام رضا 

)ع( باشیم؛ اما از لحاظ فیزیکی و فاصله فرسنگ ها با ایشان فاصله 
داشته باشیم.

مروی بر شناخت راه و سیره امام رضا )ع( تأکید کرد و گفت: 
لازم است تا خادمان شناخت کافی نسبت به ایشان داشته باشند 
و از لحاظ رفتاری به عنوان الگویی برای سایر افراد باشند.تولیت 
آستان قوس رضوی با بیان اینکه در هنگام کمک به مردم باید 
عزت و احترام آنان را حفظ کنیم، گفت: مبادا تحقیرآمیز و از بالا 
به مردم نگاه کنید؛ چون این خدمت نعمتی است که خداوند به 

ما داده است.
حجت الاسلام مروی با توصیه براینکه دفاتر کانون خدمت رضوی 
با استفاده از ظرفیت خود و همکاری مردم برای برداشتن سایه فقر 
از سر خانواده ها تلاش کنند، اظهار کرد: لازم است با کمک به 
اشتغال زایی افراد در جهت حفظ کرامت انسانی، گام برداشته شود.

در پایان نیز تولیت آستان قدس رضوی از پدر شهیدان سروی 
تجلیل کرد.

تولیت آستان قدس رضوی اعلام کرد:

توسعه دایره خادمی امام رضا)ع( در کشور

به گزارش روابط عمومی دانشگاه مازندران، بر 
اساس ضوابط ابلاغی سامان دهی رشته وزارت 
بررسی  کارگروه  فناوری،  و  تحقیقات  علوم، 
زیرنظام های  دکتری  رشته های  وضعیت 
سازمان  کنفرانس  سالن  در  استان  آموزشی 
مرکزی دانشگاه معین استان تشکیل شد.بر 
عباس نژاد  رحمت  دکتر  گزارش،  این  اساس 
سرستی معاون آموزشی و تحصیلات تکمیلی 
دانشگاه مازندران و دبیر کارگروه پیاده سازی، 
آمایش و مدیریت تحول آموزش عالی استان با 
بیان این که دانشگاه مازندران از سوی استاندار، 
بررسی  پیگیری  و  کارگروه  تشکیل  مامور 
استان  نیازهای  با  دایر  رشته های  وضعیت 
دکتری  رشته های  کد  بررسی  گفت:  است، 
کم تقاضا و یا با ضریب اشتغال پایین، اعلامی 
از سوی وزارت عتف، اولین دستور کار مورد 
بررسی کارگروه است.معاون آموزشی دانشگاه 
و  مستندات  کلیه  کرد:  تصریح  استان  معین 
مورد  رشته های  فعال ماندن  توجیهی  دلایل 
نظر در جلسه کارگروه استانی مطرح و پس 
از بررسی، مصوبات آن برای طرح در شورای 

گسترش وزارت علوم ارسال خواهد شد.دکتر 
عباس نژاد ادامه داد: کارگروه استانی به منظور 
تامین نیروی متخصص مورد نیاز در آینده در 
رشته های با اشتغال کم و در برخی از رشته های 
کم تقاضا متناسب با شرایط استان می تواند این 
نماید  ارایه  گسترش  شورای  به  را  پیشنهاد 

که مجوز اجرای رشته لغو نشده، بلکه صرفا 
پذیرش دانشجو در آن رشته محل ها کاهش 
یابد و یا به طور موقت متوقف می شود.دبیر 
کارگروه آمایش آموزش عالی استان از کلیه 
در  تا  خواست  استان  آموزشی  زیرنظام های 
عالی  آموزش  آمایش  راستای عملیاتی سازی 

اساس  بر  توسعه یافته  مازندران  ترسیم  و 
بسترهای علمی و تخصصی مورد نیاز جامعه، 
ویژه  همراهی  و  همکاری  معین  دانشگاه  با 
داشته باشند.در ادامه این جلسه، یدالله مختارپور 
نماینده سازمان مدیریت و برنامه ریزی با تاکید 
بر لزوم رشد متوازن در کلیه بخش های متولی 
آموزش عالی در استان اظهار داشت: توسعه 
کلیه  هم سویی  و  هم افزایی  به  منوط  استان 

زیرنظام های آموزشی استان است.
وی با تاکید بر تاثیر همسان سازی دیدگاه های 
بهداشتی  و  صنعتی  اجرایی،  علمی،  مدیران 
کیفی سازی  برای  کرد:  خاطرنشان  استان 
و  هم افزایی  جز  به  راهی  عالی  آموزش 
می شود:  ندارد.یادآور  وجود  متقابل  همکاری 
در این کارگروه که نماینده استانداری، سازمان 
معاونان  و  روسا  برنامه ریزی،  و  مدیریت 
غیرانتفاعی  دولتی،  دانشگاه های  آموزشی 
شمال و آزاد استان حضور داشتند، مستندات 
و  پذیرش  وضعیت  خصوص  در  دانشگاه ها 
هم چنین اشتغال دانش آموختگان دکتری سه 

سال اخیر ارایه شد.

بر اساس ضوابط ابلاغی سامان دهی رشته وزارت علوم انجام شد:

نشست کارگروه بررسی وضعیت رشته های دکتری زیرنظام های 
آموزشی استان در دانشگاه مازندران

پایش های  گفت:  محمودآباد  شهرستان  کشاورزی  جهاد  مدیر 
مردمی مانند همیاران محیط زیست می تواند بهترین کمک در 
شناسایی و جلوگیری از ساخت و سازهای غیرمجاز در اراضی 
حفظ  اهمیت  به  اشاره  با  هادی زاده  باشند.محمد  کشاورزی 
از هرگونه  این شهرستان و جلوگیری  زمین های کشاورزی در 
تغییر کاربری غیرمجاز، اظهار کرد: قانون حفظ کاربری اراضی 
امور  سازمان  و  شد  اجرایی  کشور  ۱۳۷۴در  سال  از  کشاورزی 
تغییر کاربری  با متخلفین  برخورد  و  پایش  برای  اراضی کشور 
یک دستگاه وانت دوکابین مجهز به چراغ گردان و آژیر در اختیار 
جهاد کشاورزی قرار داده است. مدیرجهاد کشاورزی شهرستان 
کاربری های  تغییر  وضعیت  به  باتوجه  کرد:  تصریح  محمودآباد 

غیرمجاز در اراضی زراعی شهرستان، سطح نظارت و حفاظت 
بوده و  این مدیریت در حوزه دهگردشی جدی تر و تمام وقت 
این مدیریت  نیروهای  راستا توسط  این  فراوانی در  تلاش های 
در زمینه پیشگیری از تغییر کاربری های غیرمجاز، اعاده به وضع 
سابق، اجرای تبصره ۲ ماده ۱۰ و اعلام جرم صورت گرفته است.

هادی زاده با اشاره به اینکه هرگونه اطلاع رسانی در زمینه تغییر 
کاربری غیرمجاز به سامانه ۱۳۱ گزارش شود، گفت: پایش های 
مردمی مانند همیاران محیط زیست می تواند بهترین کمک در 
شناسایی و جلوگیری از ساخت و سازهای غیر مجاز در اراضی 

کشاورزی باشند.
وی با بیان اینکه زمین بستر تولیدات کشاورزی و تأمین مواد 

مالکین  افزود:  شود،  دقت  آن  حفظ  در  باید  که  است  غذایی 
اراضی زراعی و باغی باید قبل از هرگونه تغییرکاربری زمین های 
خود، برای دریافت مشاوره و مجوزهای قانونی به این مدیریت 
و یا مراکز جهاد کشاورزی تابعه مراجعه و در غیر این صورت 
در زمین های کشاورزی که  با هرگونه ساخت  و  ساز غیرمجاز 
طبق  نماید  تهدید  را  جامعه  غذایی  امنیت  تأمین کننده  منابع 
قانون برخورد خواهد شد.این مقام مسئول در پایان عدم پایداری 
کاربری زمین های کشاورزی را نابودی بخش مهمی از اقتصاد 
جامعه دانست و ادامه داد: تیم های دهگردشی به صورت منظم 
و مداوم برای کنترل تغییر کابری اراضی کشاورزی در شهرستان 

محمودآباد فعالیت می کنند.

مدیر جهاد کشاورزی شهرستان محمودآباد :

سامانه ۱۳۱ بهترین کمک کننده در جلوگیری از تغییر کاربری
 غیرمجاز است

آغاز ثبت نام نامزد های انتخابات برای تبلیغات تلویزیونی
ثبت نام نامزد ها برای تبلیغات تلویزیونی انتخابات مجلس از صدا و سیما آغاز شد.پیرفلک دبیر ستاد انتخابات استان مازندران گفت: ثبت نام نامزد ها برای تبلیغات تلویزیونی انتخابات مجلس از صدا و سیما آغاز شد.او افزود: شبکه های محلی صداوسیمای 
 استان ها با هدف انعکاس تبلیغات کاندیددا های مجلس راه اندازی شد.دبیر ستاد انتخابات استان مازندران گفت: اگر داوطلبان مایل به استفاده از این امکانات صداوسیما هستند باید از طریق سامانه ستاد تبلیغات تا ۱۱ بهمن ماه فرصتت دارند به نشانی

 https://em ۱۴۰۲.ir/login ثبت نام کنند.

چگونه با نوجوانان صحبت کنیم تا 
گوش شنوا داشته باشند؟

با  ارتباط  برقراری  برای  خانواده ها  گفت:  روانشناس  یک 
فرزندانشان بهتر است دانش کسب کرده و آموزش ببینند.

با  خانواده ها  ارتباط  برقراری  درباره  روانشناس  غریب،  زهرا 
فرزندانشان اظهار کرد: در این مواقع توصیه ما  به خانواده ها 
این که بهتر است دانش در این زمینه کسب کنند و آموزش 
ببینند تا بتوانند به درستی با فرزندان خود ارتباط بگیرند. در 
مرحله اول باید خانواده ها از فرزندانشان بخواهند که به راحتی 
حرف دلشان را بزنند بدون این که واکنش نادرستی از آن 
ها سر بزند. زیرا یکی از دغدغه های فرزندانمان این است 
که بعد از شنیدن موضوع، خانواده ها واکنش خوبی از خود 
نشان نمی دهند.او در ادامه تصریح کرد:گاهی اوقات خانواده ها 
مشغول همان فعالیتی هستند که فرزندانشان را منع می کنند. 
در حالی که از خودمان باید شروع کنیم یعنی اگر خودمان  آن 
کار را انجام می دهیم از فرزندانمان به اجبار و زور نخواهیم 
که آن عمل را انجام ندهند. مواردی همچون هنوز داری با 
تلفن صحبت می کنی یا دوباره داری می خوری نگویند زیرا 
وقتی می بینند خودتان هم انجام می دهید دیگر گوش شنوا 
نخواهند داشت. غریب تصریح کرد: اگر با بدخلقی به خانه 
یا  و  نکرده  فرزندانتان خراب  بر سر  را  می آیید مشکلاتتان 
برای روز بدتان آن ها را سرزنش نکنید.  دوستانشان را به 
راحتی بدون شناخت قبلی قضاوت نکنید. اگر دوست دارند با 
دوستانشان باشند نه با اعضای خانواده در آن ها احساس گناه 
به وجود نیاورید.او در ادامه گفت: اگر می خواهند حقیقت را به 
شما بگویند آن ها را برای هر موضوع کوچکی تنبیه نکنید. 
اگرچه بچه های شما دیگر کوچک نیستند و نوجوان شده اند به 
آن ها بگویید عاشقشان هستییی و آن ها را بغل کنید و ببوسید.

غریب تصریح کرد: البته به نوجوانان هم توصیه می کنم که  
کار های احمقانه ای مثل استعمال مواد مخدر انجام ندهند فقط 
برای اینکه دوستانشان آن ها را دوست داشته باشند. خانواده 
ها از روش زور و اجبار فاصله بگیرند. البته فرزندانمان بهتر 
است ارتباطات حقیقی و خوب خود را رشد دهند که بتوانند 
با نوجوانان  او گفت: زمانی که  اعتماد کنند.  به دوستانشان 
از آن ها می پرسیدیم آرزو  مختلفی صحبت می کردیم و 
می کردند چه چیزی در زندگیشان متفاوت بود؟ این گونه پاسخ 
می دادند که ای کاش والدین متوجه بودند که من دیگر بچه 
نیستم و اجازه می دادند کار های بیشتری انجام دهم. ای کاش 
برنامه ام با مطالعه و کلاس های موسیقی پر نبود تا می توانستم 
زمان بیشتری با دوستانم باشم. ای کاش دوستانم ارتباطشان 
با هم خوب بود و از من نمی خواستند از طرف خاصی حمایت 
کنم. ای کاش مردم بر اساس ظاهرمان  به آنچه می پوشیم 
ها  خانواده  از  آخر  توصیه  عنوان  نمی کردند.به  قضاوتمان 
می خواهیم که این موارد را از فرزندانشان بپرسند و ببینند 

پاسخشان چیست تا راحتتر ارتباط برقرار کنند.

قیمت گذاری ۹۰ درصد پهنه کشور
 تا پایان سال

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست گفت: تمام مولفه های زیستی 
از جمله هوا، آب، خاک، جنگل، گیاه و جانور قیمت دارند و باید به 
این مساله توجه کنیم.علی سلاجقه رئیس سازمان حفاظت محیط 
زیست گفت: در کشوری مانند ایران با شرایط خوب آب و هوایی 
و سرزمینی، باید حتما قیمت تمام شده کالا ها و میزان آب مصرفی 
مشخص باشد.وی با طرح این پرسش که آیا تاکنون این نوع قیمت 
گذاری در کشور انجام شده است، افزود: اکنون شاخص ها در دنیا 
بر مبنای مسائل محیط زیست تعریف می شود، اما آیا ما در کشور 
این کار را انجام می دهیم، اکنون برچسب کربن روی کالا ها در 
دنیا مطرح است ما در این زمینه چه کار کردیم، اگر اقدامی نکنیم 
قطعا در آینده نه چندان دور در زمینه واردات و صادرات کالا ها دچار 

مشکل خواهیم شد و برای ما محدودیت ایجاد می شود.
معاون رئیس جمهور اظهار داشت: همه می دانیم که شرایط محیط 
به  فرونشست  و  آبی  منابع  کمبود  نیست؛  مناسب  کشور  زیست 
شدت دیده می شود و باید برای کاهش آن ها فکری کنیم؛ دولت 
در تراز های بین المللی کار هایی انجام داده، اما مساله رکود اقتصادی 
است، گزارش بانک جهانی در ۱۰ سال گذشته رکود اقتصادی ایران 
را نشان می دهد، بنابراین در این زمینه به جایگاه بخش خصوصی 
اعتقاد داریم.سلاجقه در ادامه به آلودگی هوا اشاره کرد و افزود: برقی 
کردن خودرو یکی از راهکار های برون رفت از این مساله است، اما 
باید تحقیقات در این زمینه همه جانبه باشد تا درصد نقش عوامل 
مختلف در کاهش آلودگی هوا مشخص شود، تحقیقاتی که در این 
راستا انجام شده نشان می دهد ۹۰ درصد آلودگی خودرو ها مربوط 
به سایش است و با برقی کردن ۱۰ درصد آلودگی کاهش می یابد 
بنابراین تحقیقات صحیح قبل از اجرا بسیار مهم است که قطعا 
بخش خصوصی هم می تواند در این زمینه به ما کمک کند، سوال 
این است که تاکنون چه اندازه در این زمینه ورود کرده است.معاون 
رئیس جمهور تاکید کرد: دولت به بخش خصوصی اعتقاد دارد، این 
دو بخش باید مرتب با هم صحبت کنند و قطعاً به نقاط مشترک 
زیادی خواهیم رسید که می توان از آن ها برای حفظ محیط زیست 
استفاده کرد. وی با بیان اینکه کشور در زمینه تراز انرژی وضعیت 
مناسبی ندارد، مصرف انرژی در ایران را بسیار بالا دانست و گفت: 
ما جزو کشور های با مصرف بالا در انرژی هستیم که با همکاری 
دولت، بخش خصوصی و مردم می توان این روند را بهبود بخشید.

سلاجقه به قانون هوای پاک اشاره کرد و گفت: می گوییم این، یک 
قانون مترقی است، اما بهتر بود که بومی سازی می شد؛ باید قوانین 
با توجه به شرایط اقتصادی، اجتماعی، سیاسی و فرهنگی کشور تهیه 
شود؛ قانون زمانی مترقی است که بتواند گره ای از مشکلی باز کند؛ 
حالا مساله این است که آیا این قانون در کشور قابلیت اجرایی دارد؟ 
اگر اینطور است چرا تاکنون اجرا نشده است.رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست توضیح داد: برای مثال وقتی در قانون گفته می شود 
که باید حتما سوخت یورو ۶ تولید شود باید کالایی که توانایی 
استفاده از آن را دارد هم وجود داشته باشد، اما در این زمینه مشکل 
داریم، بنابراین قوانین باید طوری نوشته شود که بر اساس مسائل 
و شرایط روز کشور باشد.وی با اشاره به اینکه حتما میز مشترک 
بخش خصوصی و دولت در زمینه محیط زیست تشکیل خواهیم 
داد، افزود: بر اساس اصل ۵۰ قانون اساسی حفظ محیط زیست 
بر عهده مردم است، سازمان محیط زیست در این زمینه دستگاه 
ناظر است و بخش خصوصی هم نماینده مردم است، البته در دو 
سال گذشته اقدامات خوبی انجام دادیم به عنوان مثال تاکنون ۲ 
هزار خانه محیط زیست در کشور راه اندازی کردیم که فضایی برای 
برقراری ارتباط میان، دولت، بخش خصوصی و مردم است.رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست اظهار داشت: هوشمند سازی یکی 
دیگر از اقدامات دولت است که در تلاشیم مناطق تحت مدیریت 
سازمان محیط زیست را مدرن و هوشمندانه حفاظت کنیم در این 
زمینه اقداماتی انجام دادیم.معاون رئیس جمهور درباره فعالیت معادن 
و تخریب محیط زیست گفت: وقتی قرار است منطقه ای به عنوان 
منطقه حفاظت شده تعریف شود، نمایندگان بخش های مختلف از 
جمله وزارت صمت و جهاد کشاورزی هم در جلسات آن حضور 
دارند و نظرات خود را بیان می کنند، اما نکته جالب اینجاست فردای 
روزی که آن منطقه حفاظت شده اعلام می شود، اولین نهادی که 
برای فعالیت های معدنی با دریل به جان آن می افتد وزارت صمت 
است، آیا آیندگان ما به این منابع نیاز ندارند؟ باید این مناطق را 

قیمت گذاری کنیم.

بیش از ۶۰۰ نقطه حادثه خیز در 
کشور رفع خطر شد

جانشین فرمانده کل فراجا گفت: طبق گزارشاتی که دریافت 
شده از ۳ هزار نقطه حادثه خیز بیش از ۶۰۰ نقطه رفع خطر 
و مشکلات آن برطرف شده است.نقاط پر تصادف یا همان 
اول مرگ  ردیف  متهمان  در شبکه جاده ای جزء  حادثه خیز 
محسوب می شوند. نقاط حادثه خیز به نقاطی گفته می شود که 
تکرار تصادفات در یک بازه زمانی در آن منطقه بالا است. 
اصلاح یا حذف نقاط حادثه خیز تأثیر بسزایی در ارتقای ایمنی، 
کاهش حوادث ترافیکی، کاهش خسارات و تلفات جانی دارد.

سردار قاسم رضایی جانشین فرمانده کل فراجا گفت: وزارت 
راه این موضوع را در دستور کار قرار داده است و بخشی از 
آن اجرایی شده و بخشی هم در حال اجرا است.وی افزود: 
هماهنگی های بسیار خوبی بین وزارت راه و پلیس راهور است 
و طبق گزارشاتی که دریافت شده از ۳ هزار نقطه حادثه خیز 
بیش از ۶۰۰ نقطه رفع خطر و مشکلات آن برطرف شده 
امروز  که  دولتی  با  گفت:  فراجا  کل  فرمانده  است.جانشین 
حاکم است، دغدغه مردم در دستور کار قرار دارد و حتماً تمام 

دغدغه ها و مشکلات برطرف خواهد شد.
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سفر استاندار مازندران و مدیران دستگاه های اجرایی استان به شهرستان میاندورود علاوه بر بازدید از طرح های 
عمرانی و برگزاری جلسات پیگیری سرمایه گذاری و نیز پایان دادن به رکود تعدادی از طرح ها، بارقه های امیدی 
در دل مردم این دیار ایجاد کرده است.کاروان سفرهای شهرستانی استاندار مازندران که با همراهی مدیران ارشد 
دستگاه های اجرایی استان انجام می شود روز یکشنبه ۲۴ دی ماه به شهرستان میاندورود رسید و مسایل و چالش ها 
و اولویت های این شهرستان به صورت میدانی و با حضور مدیران استان به عنوان »نماینده تام الاختیار استاندار« 
در همه شهرها و روستاهای استان بررسی شد.طبق روال برنامه ریزی های سفرهای شهرستانی استاندار مازندران، 
هر یک از مدیران با حضور در چند روستای شهرستان، مسایل و مشکلات مردم و روستاها را بررسی و شناسایی 
می کنند و برای جمع بندی و تصمیم سازی به منظور برون رفت از آن ها در جلسه شورای اداری با حضور استاندار 
ارائه می کنند تا مسائل در زمان های تعیین شده و با راهکارهای مصوب، حل و رفع شود.مصوبات این جلسات به 
دستگاه های متولی ابلاغ و پیگیری های لازم برای اجرای آن با جدیت صورت خواهد گرفت. استاندار مازندران در 
این سفر همچنین با اقشار مختلف مردم، خانواده شهدا و نخبگان دیدار می کند. برگزاری کارگروه تسهیل و رفع 
موانع تولید، بازدید از عملیات اجرایی چند طرح عمرانی و واحد صنعتی از جمله دیگر برنامه های مقام  عالی دولت در 
استان  در سفر به شهرستان ها است. در پایان سفر نیز جلسه شورای اداری شهرستان به ریاست استاندار و با حضور 
همه مدیران ارشد دستگاه های اجرایی برگزار می شود.در سفر ۲۴ دی ماه هیئت عالی مدیران استان به میاندورود نیز 
همین برنامه ریزی انجام شد و در نهایت شامگاه یکشنبه در جلسه شورای اداری شهرستان، پیش نویس مصوبات 
برای میاندورود تهیه شد.میاندورود جزو تازه تاسیس ترین شهرستان های مازندران به شمار می رود و در زمستان 
سال ۱۳۸۹ به شهرستان ارتقاء یافت و از ساری جدا شد. شهرستان میاندورود، به مرکزیت شهر سورک حدود ۶۰ 
هزار نفر جمعیت دارد.این شهرستان دارای ۲ بخش مرکزی و گهرباران است. بخش مرکزی به مرکزیت شهر 
سورک سه دهستان به نام های کوهدشت شرقی، میاندورود بزرگ و کوهدشت غربی و بخش گهرباران به مرکزیت 
طبقده هم ۲ دهستان به نام های گهرباران شمالی و گهرباران جنوبی دارد.استاندار مازندران در آغاز برنامه نوزدهمین 
سفر شهرستانی خود به میاندورود هدف از انجام این سفرها را با خبرنگاران مطرح و بر ضرورت دیدار چهره به چهره 

مسوولان با آحاد جامعه تاکید کرد و گفت: دیدارهای مردمی مهم ترین شاخص ارزیابی مدیران در استان است.
بهره برداری از سالن امام رضا)ع(   تحقق آرزوی دیرینه ورزشکاران

در این سفر سید محمود حسینی پور ضمن بهره برداری از سالن امام رضا)ع(   به عنوان تحقق آرزوی دیرینه 
ورزشکاران در گفت و گو با خبرنگاران افزود: فلسفه دیدار چهره به چهره با مردم تنها بر طرف کردن موردی 

مشکلات آنها نیست بلکه مسوولان باید به طور مستقیم صحبت ها و دردل مردم را گوش کنند.
وی دیدار چهره به چهره را از سیاست کلان دولت سیزدهم برشمرد و ادامه داد: رئیس جمهور نیز شخصا در سفرها 
به استان های کشور، مستقیم با مردم ارتباط می گیرند، چراکه معتقدیم در حکمرانی اسلامی نباید فاصله بین مردم 
و مسئولان باشد.حسینی پور تصریح کرد: متاسفانه در سالهای اخیر شاهد افزایش فاصله بین مردم و مسوولان بودیم 
ولی ما وظیفه داریم که از نزدیک به درد و دل مردم گوش داده و مشکلات آنها را از نزدیک مورد بررسی قرار دهیم.

استاندار مازندران با اشاره به ادامه دار بودن دیدار چهره به چهره با مردم، گفت: با ادامه این روند می توانیم مسایل 
مردم را بهتر درک کنیم، از طرفی در بین مردم بودن و تعامل و ارتباط نزدیک با مردم از آموزه های دینی نیز است.

در ادامه برنامه سفر شهرستانی استاندار مازندران و بازدید از طرح های عمرانی، گشودن گره مشکلات بر سر راه 
اجرای پاره ای از طرح ها انجام شد که سالن ورزشی امام رضا)ع(  این شهرستان از جمله این طرح ها است.

سالن ورزشی میاندورود در زمان آغاز عملیات اجرایی به عنوان آرزوی ورزشکاران این دیار برای داشتن یک سالن 
مسابقات جدید و استاندارد بود و با عزم دولت سیزدهم و در نوزدهمین سفر شهرستانی استاندار مازندران به بهره 
برداری رسید.ساخت سالن ورزشی در میاندورود این امیدواری را در دلِ علاقه مندان به ورزش و ورزشکاران ایجاد 
کرد که با بهره برداری از آن پایانی به دوران خانه بدوشی و از این شهرستان به شهرستان دیگر برای برگزاری 
مسابقات است.استاندار مازندران در ادامه بیان کرد: سالن ورزشی امام رضا )ع( میاندورود تنها سالن ورزشی شهرستان 
است که سالها به علت کمبود اعتبار نیمه تمام رها شده بود که در این دولت ۳۰ میلیارد ریال اعتبار برای تکمیل 
آن اختصاص یافت.حسینی پور اظهار داشت: در شرایط فعلی سرانه ورزشی میاندورود پاسخگوی نیازهای ورزشی 

ورزشکاران این شهرستان نیست و باید با اتخاذ راهکار درست و اصولی این سرانه افزایش یابد.
وی اظهار داشت: تا جشن سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی، ۲ سالن ورزشی دیگر در سطح شهرستان افتتاح و به 

سرانه ورزشی میاندورود اضافه خواهد شد.مقام عالی دولت در مازندران خاطرنشان کرد: میاندورود دارای جوانان 
مستعد ورزشی زیادی است که در صورت ارتقای سرانه اماکن ورزشی شاهد شکوفایی بیش از پیش ورزش این 
شهرستان و در نهایت در سطح استان خواهیم بود.این مقام مسوول، اعتبار هزینه شده برای افتتاح سالن ورزشی امام 

رضا )ع( میاندورود را ۵۲۰ میلیارد ریال ذکر کرد.
پایان حرکت لاک پشتی اجرای طرح تفریحی و گردشگری مياندورود

سفر استاندار مازندران به میاندورود به نوعی پایان حرکت لاک پشتی اجرای مجتمع تفریحی گردشگری »ماهان 
لالیم » نیز بوده است به طوریکه در جلسه شورای اداری شهرستان در خصوص وضعیت این طرح تصمیم گیری 
شد.استاندار مازندران با انتقاد از پیشرفت »لاک پشتی« طرح احداث مجتمع تفریحی گردشگری »ماهان لالیم 

میاندورود« گفت که در جلسه شورای اداری این شهرستان نسبت به این موضوع تصمیم گیری می شود.
وی با اشاره به اینکه این طرح از سال ۱۳۸۸ با ورود سرمایه گذار عملیاتی شد، افزود: این مجتمع یکی از مناطق 
مهم گردشگری مازندران محسوب می شود که در یکی از نقاط بسیار دیدنی میاندورود نسبت به احداث آن اقدام 
شده است.حسینی پور ادامه داد: با مساعدت استاندار وقت و اهالی، مردم و کشاورزان به امید اینکه این منطقه به یک 
منطقه ویژه گردشگری تبدیل و باعث اشتغالزایی جوانان و بهبود وضع معیشتی مردم خواهد شد، این طرح در گام 
اجرایی قرار گرفت.وی گفت: کشاورزان منطقه زمین های خود را در اختیار سرمایه گذار طرح قرار دادند اما سرمایه 

گذار به تعهدات خود عمل نکرد و اکنون این طرح پیشرفت فیزیکی حدود هشت درصدی دارد.
استاندار مازندران تصریح کرد: با توجه به وسعت بالای زمینی که در اختیار سرمایه گذار طرح قرار گرفت و اعتبار 

هزینه شده، پیشرفت فیزیکی این طرح قابل قبول نیست.
وی گفت: در صورتی که سرمایه گذار جدید نسبت به ارایه برنامه زمانبندی و با نظارت مستقیم فرماندار میاندورود 
اقدام کند، نسبت به ادامه این طرح موافقت خواهیم کرد در غیر این صورت نسبت به تغییر و تحول اقدام خواهد شد.

تکميل ۹۰ واحد مسکونی طرح نهضت ملی در مياندورود
استاندار مازندران در ادامه سفرش به شهرستان میاندورود در خصوص اجرای طرح نهضت ملی مسکن در این 
شهرستان اظهار داشت که ۹۰ واحد مسکن در قالب اجرای طرح نهضت ملی، همزمان با دهه مبارک فجر امسال در 
میاندورود تکمیل و به متقاضیان واجد شرایط تحویل داده خواهد شدو عملکرد مدیران حوزه مسکن این شهرستان با 
جدیت ارزیابی می شود.حسینی پور در جریان بازدید از طرح احداث ۴۶۸ واحدی نهضت ملی مسکن این شهرستان 
در گفت و گو با خبرنگاران افزود: این طرح براساس زمان بندی وعده داده شده به خوبی پیش نرفت و در ادامه با 
مشکلاتی مواجه و در نهایت نیز متوقف شده بود.وی اظهار کرد: در دولت مردمی سیزدهم با تغییر پیمانکار قبلی، 
ادامه این طرح به اداره کل راه و شهرسازی استان به عنوان پیمانکار جدید واگذار شد و اکنون در سه نوبت کاری، 
مشغول انجام وظیفه هستند.استاندار مازندران، نداشتن قرارداد مسکن را یکی از مشکلات مردم میاندورود عنوان 
کرد و گفت: تمهیداتی اتخاذ شد تا ظرف یکماه آینده نسبت به عقد قراداد مردم با راه و شهرسازی استان اقدام شود.
حسینی پور تصریح کرد: مشکلات مسکن مددجویان زیر پوشش کمیته امداد و بهزیستی شهرستان نیز در جلسات 

شورای مسکن استان مطرح و نسبت به آن تصمیم گیری خواهد شد.
مقام عالی دولت در مازندران بیان کرد: همسو با اجرای این طرح، مصوب شد که زمین لازم برای احداث فضای 
آموزشی در محوطه طرح ۴۶۸ واحد مسکن نهضت ملی میاندورود در اختیار آموزش و پروش قرار گیرد تا نسبت به 
احداث فضای آموزشی اقدام شود.حسینی پور گفت: مشکلات زیرساختی این طرح نیز باید تا ۲۲ بهمن امسال زمان 
افتتاح، به طور کامل رفع شود.استاندار مازندران در این سفر شهرستانی با حضور در منزل شهید مدافع حرم« محمد 
معافی« عضو رسمی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در لشکر ۲۵ کربلای مازندران گفت که امنیت، اقتدار و آرامش 

کشور مرهون خون پاک شهدای مدافعان حرم، وطن و هشت سال دفاع مقدس است.
حسینی پورافزود: ادامه دادن راه شهدا سخت است و باید تلاش کنیم در این مسیر گام برداریم و ثابت قدم باشیم.

وی با بیان این که، خانواده های معظم شهدا چراغ راه هدایت مردم هستند، بیان کرد: مردم نیز قدردان شهدا و 
خانواده های معظم شهدا هستند و با گذشت بیش از ۴۰ سال از عمر با برکت نظام اسلامی این مهم را با حضور در 
عرصه های مختلف بارها به اثبات رساندند.مقام عالی دولت در مازندران خاطرنشان کرد: تمام کارهای بزرگی که در 
کشور در حال انجام است به برکت خون پاک شهدا است که نظام اسلامی را در مسیر توسعه و پیشرفت قرار داده 
است.  حسینی پور گفت: خانواده های معظم شهدا نقطه اتصال مردم و مسوولان با شهدا هستند و دیدار با آنان باعث 
ایجاد انگیزه مضاعف در بین مسئولان می شود.مقام عالی استان مازندران در سفرش به میاندورود به درخواست 
اهالی فرهنگ و هنر این شهرستان نیز توجه کرد. تکمیل مجتمع فرهنگی هنری شهرستان از جمله مطالبات و 
خواسته های این قشر بود که مطرح شد.استاندار مازندران گفت: مجتمع فرهنگی و هنری میاندورود که تکمیل آن 
یکی از درخواست های اهالی فرهنگ و هنر این شهرستان است در هفته دولت سال آینده به بهره برداری می رسد.
وی ادامه داد : امکانات فرهنگی این شهرستان به هیچ عنوان جوابگوی نیازهای مردم فرهنگ دوست میاندورود 
نیست.حسینی پور افزود: با گذشت چند سال از آغاز عملیات اجرایی مجتمع فرهنگی این شهرستان، پارسال از محل 
سفر رییس جمهور ۴۵ میلیارد ریال و امسال نیز ۶۵ میلیارد ریال اعتبار برای تکمیل مجتمع فرهنگی میاندورود 

تخصیص یافت.نماینده عالی دولت در مازندران اظهار کرد: پیمانکار این طرح موظف شد تا ۱۵ مرداد ۱۴۰۳ نسبت 
به تکمیل و مرمت راه دسترسی این مجتمع اقدام کند.حسینی پور بر لزوم افزایش امکانات و برنامه های فرهنگی 
میاندورود تاکید کرد و گفت: کتابخانه عمومی و ساخت یک سالن سینما در محل مجتمع فرهنگی میاندورود جانمایی 
و تدارک دیده شده است.استاندار مازندران افزود: همت دولت مردمی سیزدهم افزایش امکانات و تجهیزات فرهنگی 
در میاندورود است که در جلسه شورای اداری شهرستان نیز نسبت به این مهم تصمیم گیری خواهد شد.استاندار 
مازندران در نشست با دهیاران و اعضای شوراهای اسلامی ۴۷ روستای طبقده از توابع شهرستان میاندورود رویکرد 
اصلی مسوولان دولت مردمی سیزدهم را واگذاری عرصه های مهم اقتصادی به مردم عنوان کرد و گفت: رشد 
اقتصادی ۴.۱ درصدی در استان نمونه بارز مردمی سازی امور از سوی دولت است.وی افزود: برای تحقق مردمی 
سازی امور مجموعه استانداری، فرمانداری ها و بخشداری ها ماموریت یافتند تا کارهای اقتصادی را به مردم واگذار 
کنند.به گفته حسینی پور دستیابی به نرخ رشد اقتصادی ۴.۱ درصدی مازندران را نمونه بارز مردمی سازی کارها و 
واگذاری امور به مردم دانست و اظهار کرد: در هر عرصه ای که مردم ورود پیدا کردند شاهد موفقیت بوده ایم.وی 
گفت: هر کجا کارها به دست مردم انجام شد، شاهد موفقیت بوده ایم و نمونه عینی این مهم در هشت سال دفاع 
مقدس تحقق یافت.استاندار مازندران با بیان این که، امام راحل اداره جنگ را مردمی کردند، گفت: در هشت سال 
دفاع مقدس مردم با وفاداری از اصل نظام محافظت کردند و اجازه ندادند حتی یک وجب از خاک میهن به تصرف 
دشمن در بیاید.وی افزود: در بخش اقتصادی استفاده از ظرفیت مردم در سال های گذشته به فراموشی سپرده شد 
و با وجود تلاش های صورت گرفته، کشور با مشکلاتی مواجه شده است.مقام عالی دولت در مازندران خاطرنشان 
کرد: استفاده از ظرفیت سه هزار و ۶۰۰ روستای مازندران در قالب اجرای توانمند سازی روستاها مورد توجه قرار 
گرفته است که در قالب آن شاهد ایجاد اشتغال پایدار در این مناطق خواهیم بود.حسینی پور تصریح کرد: ایجاد اشتغال 
پایدار در روستاها در گذشته مورد غفلت قرار گرفت اما با روی کارآمدن دولت سیزدهم طرح توانمندسازی ۵۰۰ روستا 
در مازندرانکلید خورده است.وی با بیان این که، میاندورود یکی از شهرستان هایی است که زمین های مناسبی برای 
انجام کارهای کشاورزی دارد اما در عین حال نیز دارای مشکلاتی است، گفت: کارگروهی از جوانان نخبه میاندورود 
باید تشکیل و راه اندازی شود تا بتوانند طرح راهبردی کشاورزی این شهرستان را طراحی و عملیاتی کنند و در این 
راستا همه باید همکاری کنند.وی بیان کرد: تشکیل یک شرکت تعاونی فعال متشکل از نخبگان به عنوان اعضای 

هیات مدیره در راستای دفاع از حقوق کشاورزان در تمام شهرستان های مازندران در دستور کار قرار گرفته است.
استاندار مازندران بیان کرد: سرمایه این شرکت های تعاونی باید وارد بازار بورس شود و در صورت تحقق این مهم 
بسیاری از مشکلات فراروی کشاورزان رفع خواهد شد.حسینی پور با بیان اینکه مجموعه مدیریت استان موظف 
به حمایت از فعالیت های بخش کشاورزی است، بیان کرد: مجموعه های دانش بنیان در جهت ارتقای بهره وری 
بخش کشاورزی باید در روستاهای مازندران تشکیل و راه اندازی شود.وی گفت: برای صادرات محصولات تولیدی 

مازندران به کشورهای حاشیه دریای خزر، ریل گذاری مناسبی توسط دولت مردمی سیزدهم صورت گرفته است.
این مقام مسوول با عنوان اینکه طرح جامع کشاورزی میاندورود باید در آینده نزدیک تهیه و تدوین شود، گفت: 
ایجاد واحدهای گلخانه ای امروز به عنوان صنعتی پیش رو مورد توجه بسیاری از کشورهای جهان قرار گرفته است.

حسینی پور با عنوان اینکه سهم جوانان میاندورود در بخش گردشگری باید مشخص شود، گفت: مجوز احداث 
واحدهای بوم گردی در فاصله ۲۰۰ متری روستاها صادر شد تا در این بخش نیز شاهد اشتغالزایی مناسبی باشیم.

وی با بیان اینکه، میاندورود مسایل و مشکلات زیادی دارد، گفت: باید متناسب با ظرفیت های اِین شهرستان 
برنامه ریزی شود.

مردم مازندران امیدوار و 
خوشبین به دولت

یک مطالعه جدید هشدار می دهد که قرار گرفتن نوزادان و کودکان نوپا در معرض تلویزیون و سایر رسانه 
های دیجیتال می تواند با افزایش خطر اختلال عملکرد در "پردازش حسی" آنها، مرتبط باشد.کودکان 
مبتلا به "پردازش حسی غیرمعمول" اغلب به لمس، صدا، مزه یا ظاهر محرک های محیط خود حساس 
هستند.به عنوان مثال، بچه ها ممکن است سعی کنند از برخی لباس های خاص، طعم برخی غذاها یا 

فعالیت های ضروری مانند شستن موهای خود اجتناب کنند.مشکلات مربوط به پردازش حسی با سایر 
مشکلات روانپزشکی مانند اختلال بیش فعالی یا اوتیسم ارتباط زیادی دارد.به گفته محققان دانشگاه 
درکسل انگلستان، حدود ۶۰ درصد از کودکان مبتلا به اختلال بیش فعالی، مانند ۷۰ درصد از کودکان 

مبتلا به اوتیسم، مشکلات پردازش حسی دارند.
محققان داده های مربوط به ۱۵۰۰ کودک خردسال را که از سال ۲۰۱۱ تا ۲۰۲۳ ردیابی شده بودند، بررسی 
کردند. بر اساس این مطالعه، کودکانی که در سه سال اول زندگی در معرض تلویزیون و دی وی دی قرار 
گرفته بودند، احتمال بروز علائم پردازش حسی غیر معمول در آنها بیشتر از کودکانی بود که والدینشان 
چنین مواجهه ای را به تأخیر انداخته بودند.مطالعه نتوانست علت و معلول این رابطه را اثبات کند. با این حال، 
تیم تحقیق این نظریه را مطرح می کند که مدت زمان تماشای صفحه نمایش کودکان می تواند بازی های 
معنادار و تعاملات اجتماعی را در آنها کاهش دهد، که ممکن است پیامدهای مهمی برای توسعه پردازش 

حسی معمولی و سطح کلی عملکرد روزانه داشته باشد.
پردازش حسی غیر معمول می تواند به طور جدی کیفیت زندگی و رشد کودکان مبتلا را مختل کند. دکتر 
»کارن هفلر«، محقق ارشد، در این باره توضیح داد: »کسانی که حساسیت حسی و اجتناب از احساسات 
دارند ممکن است چنان تحت تأثیر محیط قرار بگیرند که در یادگیری از افراد اطراف خود با مشکل 

بیشتری مواجه شوند.«

محققان انگلیسی هشدار می دهند؛

استفاده از صفحه نمایشگرها 
به پردازش حسی کودکان 

آسيب می زند

کاریکاتور

طرح: بیتوته 

وز 
س ر

عک

گرافیک:ایرنا 

طلاق و سرنوشت نافرجام کودکان 

عکس:آزاده ترکمن زاده

قلعه رودخان در جنگلهـای 
فـومن استان گیلان


